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V PARIZU SO OBNOVILI SESTANKE NA RAVNI IZVEDENCEV

DEMANTIRANE NIX0N0VE TRDITVE 
0 DOMNEVNIH KONCESIJAH HANOIA

Bela hiša je ukazala prekinitev bombardiranja zaradi pritiska zavez
niških vlad in svetovnega javnega mnenja, ne pa na osnovi dogovora 
s Severnim Vietnamom - Pentagon priznal uničenje civilnih objektov

PARIZ, 2. — Štiri ure je trajalo 
današnje srečanje med izvedenci 
ZDA in Severnega Vietnama, ki 
je pomenilo tudi prvi stik med 
predstavniki Washingtona in Ha- 
noia po krvoločni letalski ofenzivi 
na severnovietnamska mesta. Se
stanek, ki se bo nadaljeval tudi ju
tri je bil v tuli v Choisy-le-Roiu; 
delegaciji sta vodila namestnik 
državnega podtajnika ZDA William 
Sullivan in sevemovietnamski na
mestnik zunanjega ministra Ngujen 
Co Thach. Voditelja delegacij nista 
hotela dati nikakršnih izjav števil
nim časnikarjem, ki so ves dan 
oblegali vilo na pariški periferiji: 
verjetno je bil pogovor posvečen 
pripravam skorajšnjega sestanka 
med «superpogajalci» Henryjem Kis- 
singerjem in Le Duc Thojem, ki 
bo prihodnji ponedeljek. Kot je zna
no, sta se Kissinger in Tho zadnjič 
sestala 13. decembra, dva dni pred 
obnovitvijo letalskih napadov na 
Severni Vietnam, medtem ko so se 
sestanki na ravni izvedencev nada
ljevali še kakih deset dni preden 
so jih prekinili v znamenje pro
testa proti kriminalnemu bombar
diranju gosto obljudenih področij 
Hanoia in Haiphonga.

Nemogoče je za sedaj ugibati, če 
bo obnovitev pogovorov končno pri-

■
mam

ncoski zunanji minister Maurice 
Iiumann, ki je posredoval med Wa- 
ingtonom in Hanoiem po prekinitvi 
gajanj in obnovitvi letalskih napadov 

proti Severnemu Vietnamu

xla do konkretnih rezultatov. Po
mni opazovalci se nočejo spu
sti v neutemeljene domneve, med
im ko vse kaže, da se stališča 
>eh strani niso v ničemer spre- 
enila po zadnji prekinitvi poga- 
mj To je danes potrdil sam fran- 
>ski zunanji minister Schumann,

je baje odigral važno vlogo v 
movitvi mirovnih pogovorov. Schu- 
iann je dejal, da so «osnovna sta- 
iča obeh strani ostala nespreme- 
iena». vendar ni hotel dati ni- 
akih pojasnil, da ne bi prepre- 
1 francoski vladi, da bi še dalja 
iravljala funkcijo posrednika med 
rashingtonom in Hanoiem. V ob- 
sščenih krogih v Parizu so nam- 
:č potrdili, da je ameriški de- 
gat Porter seznanil v preteklih 
reh ko so bili še v teku letal
ci napadi na Hanoi, s stališčem 
DA francoskega zunanjega mini
ca, ki je o tem obvestil severno- 
ietnamskega generalnega delegata 
an Sunga. Sam Pornpidou pa je 
asnikarjem, ki so mu prišli voščit 
j novem letu, povedal da je v 
reteklih dneh prišlo do izmenja- 
e pisem med Ben hišo in Elze^ 
;m. Francoski predsednik je tudi 
mazil upanje, da o1 čimprej prišlo
0 sporazuma, ter je izrekel obža- 
ivanje, da je spet prišlo do «bru- 
ilne in nenadne uporabe orožja».
Vesti iz francoskih uradnih kro- 

ov potrjujejo, da je bil Nixon 
risiljen prekiniti bombardiranje 
evefnega Vietnama zaradi pritiska 
ekaterih zavezniških vlad ter zara-
1 protestov vsega svetovnega jav- 
ega mnenja. Vesti iz Washingtona, 
o katerih naj bi prekinili letal- 
ke napade ker je hanojska vlada 
srazila pripravljenost za presna* 
ogajanja, so torej le gola laž, 
ot je izjavil danes v Rimu ugledni 
lan odbora «Italija - Vietnam« En- 
o Enriques Agnoletti. ki je tudi 
lan CK PSI. Agnoletti se je v 
ireteklih dneh udeležil izredne seje 
:onference za Vietnam v Stockhol- 
nu kjer se je tudi sestal z neka- 
erimi vietnamskimi predstavniki. 
)b povratku v Italijo je povedal, 
la so ga pooblastili, naj uradno 
lemantira govorice o nekakšnih se- 
'ernovietnamskih koncesijah Niko
lu ter dodal, da se pogoji Hanoia, 
ci jih je že vseboval oktobrski spo
razum, niso v ničemer spremenili.

Italijanski socialistični predstav
nik je izjavil, da so vesti o domnev
nih koncesijah samo lažna propa 
'anda predsednika Nixona ki bi 
notel prevarati javno mnenje bo- 
lisi o razlogih razbitja pogajanj in 
terorističnega bombardiranje Ha
noia in Haiphonga, bodisi o dom

nevnih političnih učinkih, ki naj 
bi jih bombardiranje rodilo. Nixon 
skuša ponovno prikazati uporabo 
sile ki jo je v teh dneh obso
dilo vse svetovno javno mnenje, 
kot sredstvo, da bi dosegli vojaško 
zmago v Vietnamu, Vietnamski vo
ditelji — je nadaljeval Agnoletti — 
so oktobra privolili v podpis spora
zuma, in ta sporazum so priprav
ljeni podpisati tudi sedaj. Toda 
nihče naj si ne dela iluzij, da se 
bo vietnamsko ljudstvo ob pogajal- 
ni mizi odreklo onemu, čemur se 
ni odreklo v tridesetih letih boja 
za ceno ogromnih žrtev se pravi 
svobodi, neodvisnosti in pravici, ki 
so jo pred 18 leti priznali tudi 
mednarodni sporazumi v Ženevi, 
do enotnosti države. Nixonova trdi
tev. po kateri naj bi bil Hanoi 
pripravljen se odreči tem osnov
nim pogojem zaradi bombardira
nja, ima po besedah Agnolettija sa
mo namen si v naprej pripraviti 
alibi, da bi lahko obnovili terori
stično bombardiranje, kot je sam 
Nixon že zagrozil in verjetno s 
še bolj uničevalnimi sredstvi.

Uporaba sile — je še dejal na 
koncu svoje izjave predstavnik PSI 
— je doživela tako vojaški kot 
psihološki neuspeh. Grožnja s po
novno uporabo sile v primeru, da 
bi pogajanja ne rodlila rezultatov, 
ki jih želi Nixon. pomeni nevzdržno 
izsiljevanje Vitanamcev ter žali
tev svetovnega javnega mnenja ki 
mora, kot je izjavil švedski mi
nistrski predsednik Olof Palme, na
daljevati boj, da bi bodoča poga
janja potekla, ne da bi se Ame
ričani nikdar več poslužili gro
ženj s silo.

Američani so morali torej preki
niti bombardiranje Severnega Viet
nama. ne da bi dosegli kakršnih
koli rezultatov: zato so kaj malo 
verjetne vesti, ki prihajajo iz sai- 
gonskih krogov, po katerih naj bi 
Hanoi in Washington že dosegla 
kompromis o mirovnem sporazumu, 
ki bi ga lahko podpisali že čez 
dva tedna. Po tem kompromisu, naj 
bi se severni Vietnamci odrekli zah
tevi, po kateri naj bi bodoči mi
rovni sporazum vseboval trditev, 
da obstaja samo en Vietnam, ki je 
začasno razdeljen, ne pa dve su
vereni državi. V zameno pa naj 
bi ZDA opustile zahtevo po umi
ku vseh sevemovietnamskih čet z 
ozemlja Južnega Vietnama. V istih 
krogih trdijo, da saigonski dikta
tor Van Thieu sicer nasprotuje ne
katerim postavkam te kompromisne 
rešitve, da bi pa bil pripravljen 
vsaj načelno vanjo privoliti.

Glasnik ameriškega obrambnega 
ministrstva je danes prvič uradno 
priznal, da so bili med zadnjo le
talsko ofenzivo proti Severnemu 
Vietnamu poškodovani tudi nekate
ri civilni objekti. Predstavnik Pen

tagona je izrecno omenil hanojsko 
medharodno letališče Gia Lam in 
bolnlišnico Bach Mai. Vendar je 
trdil, da je do bombardiranja pri
šlo po nesreči, ker so bili v bli
žini nekateri vojaški objekti. Glas
nik pa je ponovno demantiral, da 
bi šlo za načrtno uničevanje gosto 
obljudenih mestnih četrti ter spet 
povlekel na dan lažno trditev, po 
kateri naj bi uničenje povzročile 
severnovietnamske protiletalske ra
kete. V zvezi z bolnišnico Bach 
Mai. ki so jo ameriška letala med 
zadnjo ofenzivo kar trikrat napadla 
in ki je bila do tal porušena naj 
še omenimo, da je bivši pravosodni 
minister ZDA Ramsey Clark začel 
kampanjo za zbiranje treh milijonov 
dolarjev za obnovitev bolnišnice. 
Mi moramo dokazati svetu — je 
dejal Clark — da ameriški narod 
skrbi za življenje drugih ter želi 
popraviti škodo, ki je bila naprav
ljena v njegovem imenu. Med po
budniki kampanje sta tudi pisatelj 
Arthur Miller in metodistični škof 
John Wesley Lord.

Predsednik mednarodne organiza
cije «Caritas intemationalis» msgr. 
Karl H. Vath je danes pozval vse 
države in narode, naj podvojijo na
pore. da bi v Vietnamu čimiprej 
prišlo do miru, in naj vedno bolj 
pomagajo prizadetemu prebivalstvu.

NAPETOST NA BLIŽNJEM VZHODU NE POPUŠČA

Silovit spopad med izraelskimi 
in sirskimi letali nad Libanonom

Bejrut, Damask in Tel Aviv dajejo različne verzije o 
letalski bitki - Obmejni incidenti med Iranom in Irakom

Časnikarji in fotografi oblegajo vilo v predmestju Pariza, kjer so včeraj 
obnovili tehnične pogovore med Američani in severnimi Vietnamci
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NEVARNOST PODRAŽITVE BLAGA ŠIROKE POTROŠNJE

Zmeda med trgovci na drobno 
glede uveljavitve davka 41 R.

Stavka kovinarjev za delovno pogodbo - V pordenonskem 
podjetju Zanussi grozijo z množičnimi odpusti

RIM, 2. — Z začetkom novega 
leta so stopili v veljavo tudi za
konski dekreti o davčni reformi, s 
katerimi je stopil v veljavo tudi 
davek na dodatno vrednost IVA. O 
tem davku, ki nadomešča davek na 
dohodnino IGE itn trošarino, je bilo 
v zadnjih mesecih mnogo govora. 
Toda oblasti, ki so uveljavile novo 
davčno ureditev, so stvar tako za
pletle, da večina trgovcev in last
nikov javnih lokalov ne ve še toč
no, kako se mora nova davščina 
pravzaprav uveljaviti.

Med potrošniki pa vlada upravi
čena zaskrbljenost, da bo novi da
vek povzročil podražitev potrošnega 
blaga, čeprav oblasti že dlje časa 
zagotavljajo, da do tega ne bi sme-

THIEU PRIPRAVLJA OBRAČUN S POLITIČNIMI NASPROTNIKI

PRED MNOŽIČNIMI POKOLI 
V SA1G0NSKIH ZAPORIH?

Pričevanje dveh francoskih državljanov, ki sta 
bila dve leti in pol zaprta v Južnem Vietnamu 

Tudi Američani mučijo politične jetnike
PARIZ, 2. — Že več časa priha

jajo iz različnih virov informacije, 
po katerih naj bi saigonski dkta- 
tor Van Thieu pripravljal pokol 
svojih političnih nasprotnikov, ki so 
zaprti po raznih južnovietnamskih 
zaporih. Iz Pariza pa sedaj poro
čajo, da se bodo množični pokoli 
začeli v prihodnjih dneh.

Te zaskrbljajoče informacije sta 
dala francoska državljana Jean- 
Pierre Debris in Andre Menras, ki 
sta se komaj vrnila v Pariz iz 
Saigona, kjer sta bila dve leti in 
pol zaprta, ker sta julija 1970 izo
besila v Saigonu zastavo osvobodil
ne fronte. Osvobojenca sta na da
našnji tiskovni konferenci izrazila 
prepričanje, da so ju poslali nazaj 
v domovino, da ne bi bila nevarni 
priči pokolov, ki se pripravljajo v 
južnovietnamskih zaporih.

Debris in Menras sta navedla še 
nekatere druge znake, da bo Thieu 
v kratkem uresničil svoje morilske 
načrte. Med drugim sta povedala, 
da so skoraj vse politične jetnike 
premestili iz saigonskega zapora Chi 
Hoa v jetnišnico v Poulo Condorju 
(Son Son). Francoza sta tudi opi
sala mučenje jetniKov v zaporih re
žima. Debris je povedal, da je imel 
sam priložnost videti, kako so ne
kateri Američani, med katerimi je 
bila tudi neka ženska, mučili jet
nike v celici blizu njegove. Franco
zov sicer niso mučili, vsaj ne v

Poziv zajetih pilotov 
ameriškemu kongresu

HANOI. 2. — Trideset ameriških 
pilotov, ki so v ujetništvu v Se
vernem Vietnamu so naslovili na 
ameriški kongres poziv, naj «se po- 
služi vse legalne in moralne moči, 
da bi prišlo do miru». Od tridesetih 
podpisnikov poziva jih je bilo dvaj
set zajetih med zadnjo ameriško 
letalsko ofenzivo, ko so bili njihovi 
«B-52» sestreljeni nad Severnim 
Vietnamom.

Poziv pilotov, ki ga je danes 
objavila severnovietnamska tiskov
na agencija in ki je bil verjetno 
napisan pred prekinitvijo bombar
diranja Hanoia in Haiphonga, ome
nja tudi nevarnost, ki ga bombar
diranje predstavlja za «življenja A- 
meričanov v Vietnamu«.

«Pred kratkim je naša vlada iz
javila — pišejo piloti — da je mir 
"pred vrati”, sedaj pa je vojna 
bolj kruta kot kdajkoli. Prav to 
nasprotje nas vzpodbuja, da pri
družimo naš glas glasu ameriške-

lo priti. Vlada je celo uradno spo
ročila, da bi se morala najnujnej
ša živila poceniti, češ da bo nova 
davčna obremenitev manjša kot 
prejšnja.

Danes bi se morale torej cene ne
katerih živil, kinematografov, gle
dališč in športnih prireditev zniža
ti, do česar pa ni prišlo nikjer. 
Trgovci pravijo, da čakajo na na
vodila svojega strokovnega združe
nja. Po drugi strani pa je v neka
terih , primerih, zlasti v javnih lo
kalih, po Italiji prišlo do podražit
ve žganih pijač in aperitivov in 
drugega blaga. Vse to je seveda 
razburilo potrošnike, tako da je v 
Rimu mogla poseči vmes vlada. 
Predsedstvo vlade je objavilo spo
ročilo, da je bila v Rimu in La
ciju odložena objava novega ceni
ka za javne lokale po sestanku, ki 
ga je imel načelnik kabineta pred
sedstva vlade Bernabei s predstav
niki javne uprave, dežele, prefek
ture, trgovinske zbornice in občine. 
Navzoči so bili tudi zastopniki tr
govcev in lastnikov javnih lokalov, 
ki so odkrito povedali, da so njiho
vi člani v velikih težavah in da ne 
vedo kako naj uveljavijo novi da
vek. Podoben položaj je seveda tu
di v drugih mestih.

Milanska federacija CGIL, CISL 
in UIL je dala pobudo za sklica
nje «srečanja za mir», ki bo od 
5. do 8. januarja v Milanu.: Pred
stavniki sindikalne federacije so se 
danes sestali z zastopniki krščan
ske demokracije, KPI, PSI in 
PSDI, katerim so obrazložili po
men pobude. Srečanje se bo za
čelo 5. januarja pri Slavoloku mi
ru, kjer bodo začeli tudi zbirati 
podpise za mir in zaključilo z ve
liko manifestacijo, na kateri bodo 
prečitali mirovni poziv. Tej pobudi 
so se pridružili tudi liberalci in 
republikanci.

Na sindikalnem področju se je 
novo leto začelo s prvo stavko 
kovinarjev, ki je bila danes v ne
katerih italijanskih pokrajinah v 
okviru napovedane 24-ume stavke 
za obnovitev delovne pogodbe. 
Stavka zanima tako delavce za
poslene pri podjetjih z državno 
udeležbo, kot pri zasebnikih. O 
poteku pogajanj, ki so se začela 
že pred dvema mesecema in zelo 
težko napredujejo, bo razpravljal 
izvršni odbor federacije kovinar
jev na seji 4. in 5. t. m., nakar 
se bo 9. in 10. januarja sestal v 
Rimu glavni svet federacije. Med 
tem časom se bodo 8. januarja 
nadaljevala pogajanja z Intersin- 
dom, 11. januarja pa z zasebnimi 
delodajalci.

Zelo napet je tudi položaj v por
denonskem podjetju Zanussi zaradi 
sklepa upravnega sveta, da izvede 
načrt o industrijski preureditvi vseh 
obratov. Krajevna federacija kovi
narjev je to odločitev zavrnila in 
izjavila, da bi z uresničitvijo tega

ja pa se bodo sestali tovarniški 
sveti, da sprejmejo nove pobude za 
boj proti nameram delodajalca.

Zaradi razbitja pogajanj za ob
novitev delovne pogodbe, so vsedr
žavna tajništva grafičnih delarveev 
proglasila 12-urno stavko tiskarjev 
v komercialnih tiskarnah in kjer se 
tiskajo periodični časniki. Stavkali 
bodo razčlenjeno po posameznih po
krajinah od danes do 13. januarja. 
Hkrati pa sindikalne organizacije 
grafičnih delavcev sporočajo, da se 
bodo udeležile splošne stavke, ki 
jo je vsedržavna federacija CGIL, 
CISL in UIL proglasila za 12. t.m. 
za delovne pogodbe, reforme in 
proti gospodarski politiki sedanje 
vlade.

BEJRUT, 2. — Na področju blizu 
meje med Sirijo in Libanonom je pri
šlo danes do letalskega spopada med 
izraelskimi in sirskimi letali. Kot po
ročajo iz Bejruta in Damaska, so 
se izraelska letala pojavila okrog 13. 
ure po krajevnem času v libanon
skem zračnem prostoru ter preletela 
tudi libanonsko glavno mesto, name
njena proti Siriji. Libanonsko proti
letalsko topništvo je začelo streljati, 
vendar brez učinka. Iz sirskih baz 
pa so se dvignila v zrak letala, ki 
so se spustila v spopad v izraelskimi 
napadalci. Spopad je trajal kakih 40 
minut. Po uradni verziji Libanona sta 
dve letali strmoglavili: eno -je bilo 
sirsko, narodnosti drugega pa niso u- 
gotovilj. Sirija trdi, da je izgubila eno 
letalo ter da je uničila eno letalo Iz
raela. Verzija Tel Aviva pa govori 
o sestrelitvi enega sirskega letala, 
medtem ko naj bi Izraelci ne utrpeli 
izgub.

Pilota sirskega sestreljenega letala 
sta se spustila s padalom na libanon
sko •ozemlje. Eden je bil nepoškodo
van, drugi pilot pa je zaradi okvare 
na padalu zadobil ob padcu zelo hude 
poškodbe, zaradi katerih je nekoliko 
pozneje umrl v neki libanonski bol
nišnici.

Iz Bejruta poročajo tudi. da so iz
raelska letala bombardirala tabori
šča palestinskih beguncev na libanon
skem ozemlju, vesti pa niso uradno 
potrdili.

Današnji letalski spopad je samo 
zadnji člen v dolgi verigi napadov, 
represalij in protirepresalij med Izra
elom in Sirijo. Preteklo sredo so iz
raelska letala napadla oporišča pale- 

i stinskih komandosov in sirske redne 
; vojske na sirskih tleh, nekar je Si- 
! rija odgovorila s topniškim ognjem 
proti izraelskim položajem na Golan
ski planoti, na zasedenem sirskem, 
ozemlju. Še preteklo soboto pa so 
izraelska letala napadla in bombar
dirala neko sirsko vojaško bazo celih 
150 kilometrov daleč od izraelsko - 
sirske meje.

O obmejnih incidentih poročajo med
tem tudi iz Bagdada, kjer je iraška 
tiskovna agencija objavila vest, da 
sta bila dva iraška vojaka ubita, štirje 
pa ranjeni, med oboroženimi spopadi, 
do katerih je prišlo v zadnjih treh 
dneh na meji med Irakom in Iranom. 
Agencija obtožuje iranske čete,, da so 
prekoračile iraško mejo ter sprožile 
incidente. V Teheranu pa niso še dali 
verzije o incidentih.

Odvetnik Valprcde 
o procesu v Catanzaru

RIM, 2. — V zvezi s pisanjem 
nekaterih časnikov o morebitni 
odložitvi procesa proti Valpredi in 
njegovim tovarišem, v pričakova
nju zaključka preiskave o čmi mre
žo ter o združitvi obeh procesov.

je zagovornik Vaiprede odvetnik 
Giuseppe Sotgiu izjavil, da se ve
sti, ki jih objavljajo časniki, skli
cujejo ne namere sodnih oblasti v 
Catanzaru, da bi odložile v nedo
gled proces proti Valpredi. Odvet
nik je dodal, da so te namere, ki 
jih časniki pripisujejo sodnikom v 
Catanzaru. neosnovane tudi zaradi 
tega, ker je preiskovalni oddelek 
prizivnega sodišča v omenjenem 
mestu drugače sestavljen kot porot
no sodišče, ki bo moralo soditi Val
predi.

Sotgiu je nadalje poudaril, da 
je po njegovem mnenju skoraj ne
mogoče misliti, da bi kdo hotel 
združiti proces Vaiprede s proce
som proti fašistom, ki so sedaj 
zaprti pod obtožbo da so izvršili 
pokol v milanski banki. Po nje
govem mnenju te želje samo pri
krivajo določene politične želje 
ljudi, ki bi hoteli odložiti v nedo
gled proces proti Valpredi, da ne 
bi prišlo do resnice o pokolu v 
Milanu. Ob zaključku je Sotgiu do
dal, da se je treba takoj upreti 
politični igri, ki bi hotela posta
viti na isto zatožno klop nedolžne 
in krive, da bi tako napravili zme
do in prikrili vse odgovornosti za 
kar se je do sedaj zgodilo, kar je 
povzročilo veliko škodo tudi osnov
nim demokratičnim institucijam.

Vlada pripravlja zakon 
o šolski reformi

RIM, 2. — Vlada bo na letošnji 
prvi seji 14. januarja odobrila za
konski osnutek o reformi univerze 
in Višje srednje šole, da ga bo 
lahko čimprej predložila v odobri
tev parlamentu. Kot je znano, se 
bosta poslanska zbornica in senat 
letos nrvič sestala 15. t.m.. Poleg 
tega bo vlada na seji razpravljala 
še o drugih vprašanjih, zlasti pa o 
šolskih gradnjah.

Prometna nesreča
v Čilu

SAN FERNANDO (Čile), 2. — 
Trideset oseb je izgubilo življenje 
v prometni nesreči pri San Fer- 
nandu v Čilu. Iz še neznanih raz
logov je šofer nekega avtobusa iz
gubil oblast nad vozilom in je si
lovito trčil v ograjo mostu. Av
tobus je zgrmel v prepad, kjer je 
večina nesrečnih potnikov utonila v 
reki.
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OB KONCU MESECA V HELSINKIH

Medparlamentarno zasedanje 
o miru in varnosti v Evropi

Sodelovali bodo predstavniki 27 evrop
skih parlamentov, ZDA in Kanade

HELSINKI, 2. — Konec meseca I svoji konferenci kot predstavniki 
se bodo v finskem glavnem mestu evropskih parlamentov in vlad z
sestali predstavniki 27 evropskih 
parlamentov, ZDA in Kanade in 
bodo razpravljali o miru in ev
ropski varnosti. To je prva tovrst
na konferenca parlamentarcev po 
drugi svetovni vojni.

Medparlamentarna konferenca o 
varnosti in sodelovanju v Evropi 
se bo začela 26. in bo trajala, do 
31. januarja. Hkrati bo v Helsin
kih nadaljevala svoje delo priprav
ljalna konferenca za varnost in 
sodelovanje v Evropi, ki bo po 
treh tednih premora začela ponov
no zasedati 15. januarja. O važ
nosti te parlamentarne konference 
je govoril finski finančni minister 
Virolainen, ki je izjavil časnikar
jem, da bodo parlamentarci na

j

Skupina ameriških pacifistov, ki so v preteklih dneh obiskali Severni Vietnam ter so lahko z lastnimi očmi 
videli razdejanje, ki ga je povzročilo bombardiranje Hanoia. Z leve proti desni predstavnik organizacije viet
namskih veteranov, ki nasprotujejo vojni, Barry Rome, znana pevka Jean Baez, bivši javni tožilec niirnber- 

škega sodišča za vojne zločine Telford Taylor in duhovnik Michael Allen

Ob obnovitvi pogajanj med A-

ga javnega mnenja. Naša izjava je 
namenjena tistim, ki vedo, da vsako
zavlačevanje lahko samo povečuje | načrta izgubilo delo 5000 delavcev.

____ ___ t,rejenje, onemogoča našo osvobo- ! Zato je federacija proglasila za 5.
pravem pomenu besede, .pač pa so ! ditev ter ogroža blagostanje države, t.m. dveurno prekinitev dela, med 
ju pretepali z železnimi palicami in ki ji služimo«, se zaključuje poziv katero bodo sindikalisti govorili na 
z verigami. 1 ameriških pilotov kongresu. 1 skupščinah delavcev. Dne 8. januar-

ineričani in severnimi Vietnamci 
je bila včeraj uradno demantira
na Nixonova trditev, da je uka
zal prekinitev bombardiranja se- 
vernovienamskega ozemlja, ker 
da so mu iz Hanoia sporočili, da 
so pripravljeni na «resna» pogaja
nja. Predstavnik organizacije »Ita
lija - Vietnam« Enriques Agnolet
ti je ob povratku iz Stockholma, 
kjer se je sestal tudi z nekateri
mi vietnamskimi zastopniki, izja
vil, da Hanoi ne namerava odsto
pati od stališč, ki so bila spre
jeta v oktobrskem sporazumu.

DANES:

Nixonove trditve so zato samo 
poskus, da bi dokazal svetu, da 
je kriminalno bombardiranje do
seglo politični učinek.

Na Bližnjem vzhodu je prišlo 
do novega hudeg3 incidenta med 
Izraelom in Sirijo. Izraelska leta
la, ki so kršila libanonski zrač
ni prostor, namenjena v Sirijo,

so se spopadla s sirskimi lovci. 
Spopad je trajal kakih štirideset 
minut. Najmanj eno sirsko letalo 
je bilo sestreljeno.

Uveljavitev davka na dodatno 
vrednost IVA s 1. januarjem je 
spravila v velike težave trgovce, 
ki niso bili dovolj pripravljeni za 
uresničitev te davčne reforme. 
Hkrati pa so potrošniki zaskrb
ljeni zaradi nevarnosti povišanja 
cen blaga široke potrošnje, po
tem, ko so se cene preteklega

vso pristojnostjo in pravico obrav
navali vprašanje evropske varnosti 
in sodelovanja na našem konti
nentu.

Osnovna tema evropske parla
mentarne konference bo razprava 
o načinu in sredstvih za razvoj 
sodelovanja na paritetni osnovi in 
za izgradnjo miru in trajne var
nosti v Evropi, upoštevajoč pred
vsem doprinos Evrope za mir i.n 
napredek v svetu v skladu z re
solucijo, ki jo je odobril lani apri
la medparlamentarni svet, ki je 
zaseda! v Yaondeju, v Kamerunu.

Konferenco prireja mednarodna 
parlamentarna zveza. Nanjo niso 
povabili Grčije in Vatikana ker 
zveza meni, da nimata parlamenta 
ali kake sorodne ustanove. Konfe
rence se bodo udeležili kot opazo
valci predstavniki parlamentov In
dije, Indonezije, Izraela in Sever
nega Vietnama ter predstavniki 
mnogih mednarodnih organizacij, 
kot na primer evropskega sveta, 
evropskega parlamenta, Arabske 
zveze, FAO in mednarodne organi
zacije za delo.

Pornpidou obišče 
Sovjetsko zvezo

PARIZ, 2. — Predsednik Pom- 
pidou bo 11. in 12. januarja ne
uradno obiskal Sovjetsko zvezo, 
kjer bo imel pogovore z najvišjimi 
sovjetskimi voditelji. Spremljali ga 
bodo zunanji minister Schumann 
in nekateri njegovi ožji sodelavci. 
Pornpidou bo gost sovjetskih vodi
teljev v Zaslavu pri Minsku, kjer 
se bo srečal in pogovarjal z Brež- 
njevom. V Parizu so sporočili, da 
se bo Pornpidou pogovarjal o dvo
stranskih odnosih, o položaju v Ev
ropi, pripravah konference za ev
ropsko varnost in sodelovanje, o 
pogajanjih za omejitev strateške
ga orožja in o obojestranskem 
zmanjšanju oboroženih sil v Evropi

Maha zahteva 
višjo najemnino 
za vojaške baze

LONDON, 2. — Med londonsko in 
malteško vlado je ponovno prišlo 
do spora glede najemnine za voja
ška oporišča na Malti Dom Mintof 
zahteva od Londona povišanje na
jemnine za toliko, za kolikor se je 
po doseženem sporazumu zmanjša
la vrednost funta šterlinga. Britan
ska vlada pa noče plačati več kot 
se je dogovorila lanskega marca 
in pravi, da podpisana pogodba ne 
predvideva spremembe najemnine 
zaradi sprememb vrednosti funta 
šterlinga. Zadeva postaja sedaj

sepiembra, oktobra in novembra j precej resna, in je o njej razprav- 
zelo povišale. ljal tudd svet NATO v Bruslju.
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PRED ZAKLJUČKOM POGAJANJ ZA NOVO OBČINSKO UPRA VO

Jutri na plenarnem sestanku 
delegacije strank leve sredine

Prva seja novega občinskega sveta bo v petek, 12. januarja 
Pri nekem odborništvu poseben urad za kmetijstvo in ekologijo

Pogajanja med predstavniki KD, 
PSI, PSDI, PRI in Slovenske skup
nosti za sestavo novega občinske
ga odbora in nadaljevanje levo
sredinske koalicije so v zaključni 
fazi. Dosedanji občinski odbor bo 
verjetno na svoji današnji seji 
odobril sklep o sklicanju novega 
občinskega sveta v petek, 12. t. 
m., kot je bilo dogovorjeno na 
prejšnji seji. Glavna točka prve 
seje novega občinskega sveta bo 
seveda izvolitev župana in ni več 
nobenega dvoma, da bo ponovno 
izvoljen dosedanji župan inž. Mar- 
c Spaccini, saj so se o tem do
govorili že ob začetku pogajanj. 
Ne ve se pa še, kako bodo po
razdeljena odborništva, o čemer se 
morajo najprej pojasniti stališča 
in skleniti dogovori v okviru po
sameznih strank, ki potem pred
lagajo svoje kandidate, po do
govorjenem ključu, pred zaključ
kom pogajanj. Vse kaže, da si bo
do odbomiška mesta porazdelili na 
jutrišnjem plenarnem sestanku, na 
katerem bo glavni predmet razgo
vorov programski načrt za prihod
nje petletno delovanje občinske 
uprave. Glede glavnih smernic te
ga programa so se dogovorili na 
zadnjem sestanku, županu Spacci- 
niju pa so poverili nalogo, da pro

gram izoblikuje. Malo verjetno je, 
da se bodo že na jutrišnjem se
stanku pogovorili in dogovorili o 
vsem ter da bodo objavili dokonč
no besedilo sporazuma, velikih te
žav in ovir pa ne bi smelo več 
biti.

Kot smo že poročali, so se dele
gacije strank leve-sredine na do
sedanjih pogajanjih že sporazume
le glede sredstev in načinov za 
izvajanje programskega načrta in 
delovanje občinskega odbora: pre- 
osnova upravnega ustroja; reorga
nizacija uprave na 15 oddelkov; 
preureditev občinskih uradov, na
črtovanje dejavnosti in izdatkov, 
upravna decentralizacija in večja 
soudeležba rajonskih konzult, zla
sti pri izdelavi in pri preverjanju 
drugega petletnega načrta ter pri 
sklepih, ki neposredno zadevajo 
posamezne rajone, gradbena do
voljenja, itd. Delovanje občinske 
uprave bo porazdeljeno na 15 od
delkov, za katere bo imelo pristoj
nost 12 odbornikov in trije na
mestniki odbornikov. Nekateri do
sedanji oddelki ostanejo, drugi od
padejo, ustanovijo pa se tudi novi 
upoštevajoč nove potrebe in raz
mere mesta in vse občinske skup
nosti. Kolikor nam je znano, ne 
bo ustanovljen oddelek za kmetij-
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Umrla je Zora Ivančičeva

Odhajajo, vedno bolj pogosto in 
z neizprosno zakonitostjo, odhajajo 
ljudje, ki so s svojimi dejanji pi
sali zgodovino našega velikega ča
sa. Včeraj je odšla Zora Ivan
čič. Izteklo se ji je življenje na 
pragu novega leta, ko se je morda 
tudi njej že po človeški naravi, 
če že ne iz prepričanja, utrnilo 
upanje, da bo že nekako prema
gala bolezen, kot je v življenju 
znala premagati marsikatero te
žavo, marsikatero hudo preizkuš
njo. Pa je bilo upanje, če je bilo, 
varljivo in neizprosna smrt ji je 
zaustavila utripanje pogumnega, 
vedrega, dobrega in plemenitega 
srca.

Pokojna Zora, kdo od tržaških 
Slovencev srednje in sedaj tudi že 
nekoliko starejše generacije je ni 
poznal?, se je rodila 4. feforurja 
1903 v Trstu v znani zavedni slo- 
vnski Ivančičevi družini. Na Škork- 
lji so imeli gostilno, eno izmed 
trdnjav tržaškega slovenstva. V 
času fašizma je bila pogosto tarča 
škvadristov in karabinjerjev in od 
vse družine je najhuje okusil njiho
vo surovost in sovraštvo do Slo
vencev njen ob povratku iz Salz
burga umrli brat Tom, preganjan, 
zapiran, pretepan, ker je bil po
nosen, da je Slovenec. Ob njegovem 
zgledu se je utrjeval tudi Zorin 
značaj, ponosen in uporen. Ko je 
dokončala nemško dekliško trgovsko 
šolo v Ul. sv. Frančiška na voga
lu z Ul. Rismondo, se je kmalu 
zaposlila kot uradnica pri takrat
nem tržaškem veletrgovcu s kavo 
Grku Trakakisu. Bila je v pravem 
pomenu besede steber podjetja, 
Trakakisova desna roka. Toda če
prav je bila z vzorno resnostjo in 
strokovnostjo predana svojemu 
poslu, je to ni niti za trenutek od
tegnilo življenju v krogu zavednih 
tržaških Slovencev in ob izbruhu 
druge svetovne vojne je bila med 
prvimi tržaškimi Slovenkami, ki so 
se aktivno vključile v narodnoosvo
bodilni boj. Kmalu je skupno z 
Grozdano. Špelo, Doro, Angelo in 
drugimi delovala organizirano v 
odborih Osvobodilne fronte in žen
ske zveze. Poleg splošnega akti
vističnega dela je imela na skrbi 
predvsem ekonomat.

Njeno delovanje ni moglo osta
ti prikrito fašističnim oblastem in 
že v letu 1941 je morala dva
krat v zapor v Trstu in v Gorici. 
Potem je dobila zvezo tudi z zna
nima tržaškima aktivistoma in 
borcema Blažem in Ninom Udo
vičem. V letu 1942 se je delova
nje organizacij OF in AFŽ že 
močno razmahnilo, vzporedno pa 
tudi pozornost fašističnih oblasti, 
ki so na jesen prišle na sled na 
široko razpredeni mreži in po
zaprle mnoge naše pogumne in 
predane aktivistke. Iz zaporov 
Pri jezuitih so jih decembra od
peljali v konfinacijo in južno Ita
lijo in tako se je tudi Zora skup
no z Zorko Kosovelovo, Zoro Pe- 
relovo, Danico Tomažičevo in 
drugimi ženami pretežno od Sv. 
Jakoba znašla v Polenzi v po
krajini Macerata, kjer je ostala 
skoraj do kapitulacije Italije.

Toda najhujše je za Zoro Ivan- 
čičevo šele moralo priti. Po po
vratku v Trst se je ponovno z 
vsem srcem in pogumom vklju
čila v delo in boj in spet je bila 
povsod pričujoča in agilna teren
ska delavka, ki je znala s svo
jim vedrim značajem in odločnim 
nastopom v kritičnih trenutkih 
'pogumljaiti tudi vso svojo okoli

co. Po nalogu Osvobodilne fron
te se je kljub nevarnosti več
krat odpravila v južno Italijo, od 
koder je spremljala v naše kra
je internirance in jih potem po
vezovala s partizani.

Na jesen leta 1944, takrat je 
bila tajnica SPZŽ v mestnem od
boru OF za Trst, se je morala 
nekega dne podati na Kozino, od 
koder je bila njena mati. Poti iz 
mesta na Kras in nazaj so bile 
tedaj že zelo nevarne, ker so bili 
nacisti in njihovi hlapci stalno na 
preži in na lovu za našimi akti
visti. Zora se je tega zavedala 
in da bi nekako zakrinkala svo
je vračanje v Trst je oblečena 
v kmetico spremljala voz z 
drvmi. Prišla je že v mesto, ko 
jo je v Ul. Giulia ustavil in pre
poznal mnogim aktivistom tistega 
časa znani in nevarni izdajalski 
nacistični vohun Harauer, ki je 
mnogo naših borcev pognal v 
smrt. Aretiral jo je in predal ge- 
stapu .Zaprli so jo v kleti gesta
povske centrale na Trgu Ober- 
dan, kjer so jo strahovito mučili, 
da bi iz nje izsilili izdajo njenih 
sobork in aktivistk. Najbolj zve
rinsko so se spravili nanjo fašisti 
in če bi bilo zaradi njih, bi jo 
gotovo tudi kar tam ubili. Rešilo 
jo je le znanje nemščine, s katero 
se je nekako izmazala pri nadre
jenih nemških oblasteh. Tako je 
ušla smrti, ne pa internaciji, v 
katero so jo januarja 1945 odpe
ljali s transportom, v katerem je 
bila med drugimi tudi pokojna 
Majda Rupena in druge slovenske 
žene. Tam, v zloglasnem tabori
šču smrti v Bergen Belsnu, je 
prestala vse grozote nečloveške
ga življenja in zaradi muk in 
lakote tudi zbolela za tifusom ta
ko, da se ob osvoboditvi po ame
riških četah niti ni mogla vrniti 
v Trst, pač pa je marala še vse 
do septembra ostati v zavezniški 
bolnišnici, da se je pozdravila.

Na videz sicer zdrava, pa če
prav s posledicami, ki jih za
pušča tifus, se je drugič v dveh 
letih vrnila v svoj rodni kraj in 
spet se je vključila v naše na
predne politične, ženske in druge 
organizacije. Po razpustu Neodvis
ne socialistične zveze je vstopila v 
Socialistično stranko Italije, v ka
teri je bila še vse do nedavna, 
dokler ji je dopuščalo zdravje, po 
svojih močeh aktivna. Toda posle
dice prestanih muk in trpljenja 
niso izostale. Vedno bolj se ji je 
slabšal že tako slab vid, pešati 
pa ji je začelo tudi srce in večkrat 
je iskala zdravja v zdraviliščih v 
Sloveniji kot priznana vojna inva
lidka. A o svojih težavah ni nikoli 
govorila. Nasprotno, vedrina je ni 
nikoli zapustila in v vsaki družbi 
je znala ustvariti veselo razpolo
ženje. Od njenega nizkega, ostro in 
malce robato oblikovanega glasu 
je odmevala njena dobrota, pleme
nitost njenega srca, njen pogum in 
njeno pristno tovarištvo, lastno
sti skratka, zaradi katerih so jo 
imeli vsi radi in zaradi katerih bo 
tolikim, predvsem pa vsem še pre
živelim njenim tovarišicam iz hudih 
let, težko po njej. Težko pa bo 
tudi nam, ki smo jo spoznali po 
vojni in jo srečavali na vseh na
ših manifestacijah, na vseh naših 
prireditvah, na koncertih in v gle
dališču, povsod, kjer je bilo kaj 
našega, slovenskega, naprednega.

Z Zoro Ivančičevo odhaja v ne- 
povrat kos naše zgodovine, odha
jajo številne velike in drobne epi
zode neizmerne predanosti, srčnosti 
in herojstva naših ljudi. Le kdaj in 
kako jim bodo naša in nove gene
racije znale poplačati, kar so dali? 
Vsi in vsak zase. Zora med njimi, 
zaslužijo spomenik, a najlepši bo 
tisti, ki ga jim bomo znali posta
viti v nas samih, v naših srcih, v 
našem delu in življenju, ki naj hodi 
tisto idealno pot, po kateri so s 
takim ponosom in s tolikšno čast
jo hodili ljudje, kakršna je bila 
tudi Zora Ivančičeva

Slava njenemu spominu!
j. k.

stvo, pač pa bo pri nekem od
delku ter odborništvu (za urba
nistiko ali za javna dela) usta
novljen poseben urad za kmetij
stvo in ekologijo.

# Tržaška občina sporoča, da bodo 
danes začeli pri občinski blagajni v 
Ul. Nordio 11, izplačevati honorarje 
članom volišč občinskih volitev 26. 
novembra lani.

Brez moči je obležala
v prazni kopalni kadi
Osamljenost je križ. ki ga mora 

prenašati marsikdo na stara leta. 
In iz osamljenosti se porojevajo 
največje tragedije. 77-letna Adalgi- 
sa Pelarini vd. Piazza je včeraj 
preživela morda najgrše trenutke 
svojega življenja, ko ji je zgodaj 
zjutraj v kopalnici zmanjkalo moči. 
in je padla v kopalno kad. Iz 
sicer prazne kadi na vseeno ni 
mogla vstati. Zato je začela klicati 
na pomoč, vedno tiše, dokler je 
obupala in utihnila.

Srečo pa je imela, da .je slišala 
ravno njen zadnji klic gospodinja 
spodrv ^ i stanovanja v poslopju v 
Ul. Cenej 8 jn je poklicala policijo. 
Agentom so morali priskočiti na 
pomoč gasilci, ki so prišli v stano
vanje skazi okno in našli priletno 
žensko v kadi. Odpeljali so jo v 
bolnišnico, kjer se bo morala za
radi opešanja srca zdraviti nekaj 
tednov.

PRED NEDELJSKO PRIREDITVIJO V KULTURNEM DOMU

Priprave na slovesno proslave 
Venturinijeve obletnice smrti
Proslavo prirejajo SPZ in prosvetna društva od Domja, 
iz Boljunca, Doline, Boršta, Ricmanj in od Sv. Ivana 
Izdali bodo tudi novo zbirko Venturinijev,ih pesmi

Sinoči so odkrili v njenem sta
novanju v Vicolu Castagnetto 101 
truplo 76-lefne upokojenke Rozali
je Glinšček iz Razdrtega. Ker se 
ves dan ni oglasila, je njena 
znanka 61-letna Pia Cataruzzi iz 
Ul. Palladio 2 poklicala policijo. 
Agenti pod vodstvom marešala Ce- 
cottija niso mogli v stanovanje, 
zato so poklicali gasilce, ki so z 
lestvijo priplezali do okna kuhinje 
in odprli vrata stanovanja. Glin- 
ščkova je spokojno ležala v po
stelji, tako da so v prvem tre
nutku celo mislili, da spi. Zdrav
nik Rdečega križa dr. Calabrese 
ji ni mogel nuditi nobene pomoči, 
ker je bila že več ur mrtva. Ver
jetno je prešla zaradi srčne kapi 
iz spanca v smrt.

ŠPORTNO DRUŠTVO VESNA 
želi

svojim članom in prijateljem 
ter sorodnim organizacijam 
uspešno leto 1973.

Kot smo že poročali, je bil v 
petek, 29. decembra v Boljuncu se
stanek predstavnikov Slovenske pro
svetne zveze in vseh tistih društev, 
ki bodo sodelovale pri prireditvi 
proslave 20-letnice smrti slovenske
ga skladatelja in zborovodje Fra
na Venturinija. Poleg SPZ so nam
reč pobudniki te pomembne pro
slave prosvetna društva «Fran Ven
turini* od Domja, «France Preše
ren» iz Boljunca, «Valentin Vod
nik:* iz Doline, «Sloveneci> iz Bor
šta, «Slavec» iz Ricmanj in «Slavko 
Škamperle» od Sv. Ivana. Vendar 
ni naključje da so si ravno ta 
društva prevzela skrb za tako pri
reditev, kakršna bo v nedeljo, 7. 
t. m. v Kulturnem domu. Fran 
Venturini je bil namreč rojen in 
pokopan v Boljuncu. Med drugim 
je bil tudi nekaj časa dolinski žu
pan. Vse svoje življenje pa je po
leg umetniškega ustvarjanja posve
til veliko časa in ljubezni prosvet
ni dejavnosti v vaseh Brega. V 
ljudeh teh krajev in predvsem v 
prosvetnih delavcih je še danes 
ostal nanj živ spomin, ki se je 
razrastel že v nekakšen ponos in 
hvaležnost. Zato so se prosvetarji 
dolinske občine z vso vnemo in 
navdušenjem lotili priprav za do
stojno počastitev njegovega spomi
na. To navdušenje je izzvenelo tudi 
na petkovem sestanku, ko so pred

stavniki društev celo odklonili pred
log, da bi se proslava iz tehničnih 
in organizacijskih razlogov prene
sla na drug datum.

Na sestanku so določili med dru
gim spored proslave. Glavna teža 
prireditve bo slonela v nastopu 
pevskih zborov «Fran Venturini» 
od Domja. ki ga vodi znani oper
ni pevec iz Ljubljane proj. Rudolf 
Francelj «France Prešeren» iz Bo
ljunca pod vodstvom Draga Žerjala, 
«Valentin Vodnika iz Doline pod 
vodstvom Ignacija Ote in «Slove- 
nec» iz Boršta, ki ga vodi Drago 
Petaros. Vsak zbor bo zapel nekaj 
pesmi izključno iz Venturinijeve 
glasbene zakladnice. Pesnica Ma
rija Miotova bo nato prebrala eno 
od svojih narečnih pesmi, ki jo 
je posvetila Venturiniju, ko je bil 
še pevovodja pevskega zbora «Slav- 
ko Škamperle». Mijotova je pripra
vila tudi posebne «Spomine», ki jih 
bodo na proslavi prebrali.

V tem okviru je prirediteljski od
bor proslave sklenil izdati novo 
zbirko Venturinijeihh pesmi ki. jih 
bo zbral in uredil pevovodja Igna
cij Ota, založila pa SPZ. Tudi to 
bo pomemben doprinos naši kulturi 
ter obenem vredna oddolžitev za
služnemu ustvarjalcu. Žal le da 
zbirka ne bo mogla iziti do ne
delje.

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE V TRSTU

SAŠA ŠKUFCA

JANKO IN METKA
Otroška spevoigra v treh dejanjih 
Razpored predstav glej pod rub
riko «Gledališča».

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE - Trst 

Kulturni dom

GOSTOVANJE SNG iz Maribora 
ROGER VITRAC

VIKTOR ALI OTROCI 
NA OBLASTI

prevod BRUNO HARTMAN
dramaturško in jezikovno vodstvo 

BRUNO HARTMAN 
scena DRAGO TURINA
kostumi VLASTA HEGEDUŠIČ 
glasba ALBERT KRAMER
režija DINO RADOJEVIČ

Razpored predstav glej pod rub
riko «Gledališča*.

Kino Gledališča

Anka Sugan - Zapušek 
je povila brhko

JERICO
Srečni mamici in očetu če

stitajo kolegi z oglasnega od
delka, uprave in uredništva 
Primorskega dnevnika ter Za
ložništva tržaškega tiska.
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IZ PODATKOV DEŽELNE USTANOVE ERSA

Kmečki dohodki: od 200.000 lir 

do nad 11 milijonov lir letno
Najrevnejši kmetje so v Kanalski dolini in v Beneški Sloveniji 
Deželne podpore niso zadostovale za premostitev neravnovesij

Deželna ustanova za podporo 
kmetijstvu ERSA v sodelovanju s 
središčem za kmetijstvo padovan- 
ske univerze je v teh dneh do
končala preučevanje dohodkov sku
pine kmetij, katerim je nudila 
podpore v preteklih letih, število 
kmetij je precej omejeno, zato 
anketa ne nudi statistično verodo, 
stojnih podatkov. Vseeno pa je 
značilno, da so dohodki kmetoval
cev v določenih predelih naše de
žele še zdaleč za dohodki ostalih 
proizvajalnih področij. V tem je
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PRVA LETOŠNJA SEJA JE BILA KRATKA

Konzulta za izseljence 
o urbanističnem načrtu

Predstavniki emigrantov zahtevajo, naj dežela 
pokaže večjo občutljivosti za njihova vprašanja

V Trstu se je včeraj zjutraj se 
stala deželna konzulta za vpraša
nja izseljencev. Na dnevnem redu 
zasedanja je bila razprava o de
želnem urbanističnem načrtu.

Seja je trajala nekaj ur, saj se 
je zaključila v prvih popoldanskih 
urah, kar pa je odločno premalo, 
če pomislimo da gre za gospodar
ske namene in dlje, ki .jih urbani
stični načrt določa za nekatera iz
redno važna področja. Spominjamo 
se, na primer, poročila arhitekta 
Simonitija v Špefcru Slovenov, ko 
je razlagal, da je deželna komisi
ja. ki je izdelala hipotezo urbani
stičnega načrta, za Benečijo pred
videla «zeleno področje*, brez indu
strij in brez posebne gospodarske 
dejavnosti.

Res pa je tudi, da žal konzulta 
za izseljenska vprašanja, nima po
sebnih pristojnosti. V nekaj urah 
lahko predstavniki emigrantov kriti
zirajo ali odobravajo načrt ne 
morejo pa ga preučiti poglobljeno 
in izdelati stvarne predloge za nje
govo spremembo.

Ni torej naključje, če sta pred
stavnika dveh emigrantskih orgami- 
zadj orisala, na koncu seje, sklepe 
zasedanja izseljenskih organizacij 
v švicarskem Bazlu, kjer so čla
ni teh organizadj zahtevali večjo 
spedalizadjo konzulte, obenem pa 
pozvali deželno upravo, naj poka
že večjo občutljivost (in s tem 
večje razumevanje) za vprašanja 
in predloge izseljencev.

Preidimo k seji. V začetku je 
odbornik Stopper (KD) pozdravil ne
katere voditelje izseljenskih organi
zacij, ki so se prvič udeležili seje 
konzulte. Zatem pa je odbornik za 
urbanistiko De Carli (PSI) orisal 
prisotnim hipotezo urbanističnega 
načrta. V njegovi oceni je deželni 
urbanistični načrt predvsem progra- 
matičnega značaja, saj prepušča 
«komprenzorijem» (medobčinskim 
skupnostim za gospodarsko in urba
nistično načrtovanje) široko avto
nomijo. Za urbanistično načrtova
nje, je dejal De Carli, zadostuje
ta dve ravni: deželna in «kompren- 
zorialna* za gospodarsko načrtova
nje pa vskodjo tudi posamezne 
obdne s svojimi potrebami. Pri tem 
je De Carli izrazil mnenje, da bi 
«komprenzoriji* za urbanistično 
načrtovanje morali imeti podobne 
pristojnosti kot «gorske skupnosti*.

V razpravo, ki se je razvila po 
poročilu pristojnega odbornika, so 
posegli Fabbro, Iggiotti, Plazzotta, 
Giacomdm. Talotti, Copetti, Orlan

do, D’Orlando. Maiaron in Degano.
Med drugim so predstavniki emi

grantov in sindikalnih organizacij 
zahtevali, naj bodo občine prisot
ne tako pri oblikovanju, kakor pri 
izvajanju urbanističnih ukrepov, ki 
lahko bistveno vplivajo na gospo
darski razvoj posameznih pod
ročij.

De Carli, ki je v repliki odgovoril 
na posege v razpravo je med dru
gim dejal, da je dežela že koor
dinirala (kolikor je bilo v njeni mo
či) osnovne izbire svojega urbani
stičnega načrta z oblastmi omenje
nih obmejnih področij. Karnijskim 
predstavnikom je De Carli obljubil 
razširitev industrijskih con tudi na 
področje Amara in Ville Santine.

tudi razlaga vzroka množičnega 
bega s kmečkih področij, in to 
predvsem mlajšega prebivalstva, 
posredno pa tudi pojasnitev na
daljevanja emigracije iz naše de
žele v druge kraje Italije in v 
tujino.

Če preidemo k podatkom, bomo 
navedli samo področja, ki nas 
zadevajo bolj pobliže. V Kanalski 
dolini, v okolici Trbiža in v Kar- 
niji so sledili zaslužkom sedmih 
kmetij, ki se ukvarjajo z živinore
jo. Vrednost letnega proizvoda 
kmetij se suče od 861 tisoč lir do 
nad 14 milijonov lir, čisti dohodek 
družin niha med 700 tisoč lir in 
9 milijonov in pol lir, medtem ko 
je zaslužek za posameznega kme
ta od 316 tisoč lir letno do dveh 
milijonov 130 tisoč lir letno.

V Benečiji so analizirali dohod
ke 17 kmetij: najmanjši proizvod 
so zabeležili v Srednjem, komaj 
217 tisoč lir pridelka v enem letu! 
Najvišjega pa so zasledili v šent 
Lenartu z nad 8 milijoni lir letne 
proizvodnje. Tudi najmanjši dru
žinski dohodek je v Srednjem, 203 
tisoč lir, najvišji pa je v Čedadu, 
nad 11 milijonov in pol lir letno. 
Proizvodnja na posameznega kme
ta je bila enaka ničli: leto se je 
torej zaključilo brez dobička v 
nekaterih kmetijah v Čedadu, Gr
meku, Srednjah, Šent Lenartu, So- 
vodnjah in Tajpani, medtem ko je 
na eni kmetiji v Čedadu presegel 
milijon 250 tisoč lir.

V štirih kmetijah goriške pokra
jine se je vrednost letne proizvod
nje sukala od 3 milijonov 275 ti
soč v Gradežu do 5 milijonov v 
Krminu. Najnižji družinski doho
dek so zasledili v Mediji, nad 2 
milijona lir, poprečna produktiv
nost na posameznega kmetovalca 
pa je povsod okrog 800 lisoč lir 
letno.

Končno so v 4 tržaških kmetijah 
zasledili letno proizvodnjo od 4 
milijonov v zgoniški občini do 12 
milijonov in pol lir v tržaški obči
ni. Poprečni družinski dohodek je 
nad 2 milijona in pol lir v Zgoni
ku in skoro 11 milijonov lir v 
Trstu. Vrednost proizvodnje na 
posameznega delavca presega 2 
milijona lir. V tržaškem primeru 
moramo upoštevati, da So analizi
rali proizvodnjo kmetij, ki se ba- 
vijo z vrtnarstvom in s cvetličar
stvom, na goriškem pa so vzeli v 
poštev tudi dve kmetiji, ki se ba- 
vita z donosnim vinogradništvom.

Iz navedenih podatkov izhaja, da 
so v deželi, v samih slovenskih 
krajih, zelo občutne razlike med 
bogatimi in revnimi kmetijami, raz
lika, ki je deželne podpore še niso 
premostile. Nasprotno: v nekaterih 
primerih so dodelili najznatnejše 
podpore ravno tistim, ki so že raz
polagali s precejšnjim kapitalom in 
z večjimi površinami, za nakup 
tistih strojev, ki si jih mali kmet 
ne more privoščiti.

Nazionale 15.30 «Biancaneve e i sette 
nani*. Walt Disney.

Fenice 15.30 «... piu forte, ragazzib 
Barvni film. Terence Hill in Bud 
Spencer, Cyril Cusack.

Eden 15.30 «La piu bella serata della 
mia vita». Barvni film. Alberto Sor- 
di, Michael Simon, Claude Dauphin.

Grattacielo 16.00 «Notte sulla citta*. 
Barvni film. Alain Delon in Cathe- 
rine Denevue.

Excelsior 15.30 «L’uomo dai sette ca- 
pestri*, Paul Newman, Anthony Per- 
kins in Ava Gardner.

Ritz 16.00 «Professione: assassino*.
Barvni film. Charles Bronson na
stopa kot Art Bishop.

Aurora 16.30 «Lo chiameremo Andrea*. 
Barvni film.

Impero 16.30 «Gli ordini sono ordini», 
barvni film. Monica Vitti. Prepove
dano mladim pod 14. letom.

Capitol 15.30 «Pomi d’ottone e maniri 
di scopa». Barvni film. Walt Disney.

Cristallo 16.30 «11 generale dorme in 
piedi*. Barvni film.

Filodrammatico 16.30 «Love birds, una 
strana voglia d’amare». Barvni film. 
Prepovedano mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Alfredo, Alfredo». 
Barvni film. Dustin Hoffman in 
Stefania Sandrelli.

Viltorio Veneto 16.00 «All’onorevole 
piacciono le donne*. Barvni film. 
Lando Buzzanca. Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Abbazia 16.00 «Testa di sbarco per 8 
implacabili*, Peter Lee Lawrence in 
Guy Madison.

Ideale 16.00 «La nave dei dannati*. 
Emanuel Petrut in Marga Barbo. 
Barvni film.

Astra 16.30 «Gli argonauti*, Todd Arm
strong in Nancy Kovack. Barvni 
film.

V NEDELJO, 7. JANUARJA 
1973 OB 17. URI bo v Kulturnem 
domu v Trstu
slovesna proslava 20-letnice smrti 
uglednega slovenskega skladatelja 
in zborovodje

FRANA VENTURINIJA
Vljudno vabljeni!

Danes se poročita
TANJA DUGULIN 

in
RUDI ŠKRINJAR

PD «Ivan Cankan jima želi 
srečo in zadovoljstvo v za
konskem življenju.

čestitkam se pridružuje tudi 
Primorski dnevnik.
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POIZVEDOVANJE MED MEŠČANI

Splošno prepričanje: 
IVA povečuje draginjo

V barih se bo verjetno zvišala cena likerjev 
in kave - Močna podražitev vse zelenjave

Mimo vztrajnih zagotovil vladnih 
predstavnikov preko tiska in tele
vizije, muči vse radovednost za vpliv, 
ki ga bo IVA imela na splošno dra
ginjo. Splošna miselnost je, da bodo 
industrijci in drugi proizvajalci nujno 
zvižali cene svojim izdelkom, ne pa 
znižali, da bi ne zmanjšali svojih do
bičkov. IVA pa je itak tak davek, da 
prizadene predvsem potrošnika, ne 
glede na njegove osebne dohodke.

Ta radovednost je gnala tudi nas, 
da smo se — povsem nestrokovno — 
pogovorili z nekaterimi lastniki jav
nih lokalov in trgovin, kako bo kaj.

Barist nam je odgovoril to, kar bi 
verjetno odgovorili vsi: da mu ta no
vi sistem obdavčevanja ni še dovolj 
jasen. Slišijo se razne govorice, da 
bo treba podražiti marsikaj, saj mu 
jih vsiljujejo dobavitelji, ki zahtevajo 
fakturiranje blaga in — seveda — vra
čunajo novi davek na vse.

«Tako bomo verjetno prisiljeni zvi
šati cene za likerje, žgane pijače 
in drugo. Morda tudi kavo, a ne za
radi IVA, pač pa zaradi podražitve 
surovine, do katere je prišlo že ok
tobra*.

«Res pa je tudi, da imamo vsi 
večje zaloge lanskega blaga, ki ga 
črtamo s seznamov za plačevanje no
vega davka. Tako letos ne bomo moč

no prizadeti. Cene pa bodo rasle po
stopoma: ne vse takoj, temveč iz me
seca v mesec...*

Vprašali smo, ali je mogoče, da se 
bo cena kakemu proizvodu zmanjšala.

«Ne. Razen redkih izjem, ki so kot 
bele vrane, se cene višajo. V primeru, 
da bi IVA ne prizadela nekaterih pro
izvodov, ali celo zmanjšala njihovo 
vrednost, pa bo dobiček nanje kom
penziral izgube in režijske stroške. Ali 
veš, koliko knjigovodstva bo treba? 
Pa tudi utaje niso tako možne, vsaj 
ko gre za malega obrtnika ali last
nika malega prodajnega obrata. Kot 
vedno smo prizadeti najmanjši*.

Združenje lastnikov javnih lokalov 
še ni odredilo zvišanja cen barskih 
storitev, se pa že sliši glas, da bo 
moralo slediti primeru tistih, ki so na 
lastno pest predrli led in zvišali cene 
skodelici kave ali kozarčku likerja. 
Opazili smo tudi, da ostaja marsikje 
cena pri točilni mizi ista, v dvorani, 
sede, pa stane skodelica kave tudi 
dvajset lir več.

Poročilo veletržnice pri morju pa 
izkazuje splošno podražitev cen zele
njave, čeprav je na to vplivalo tudi 
praznično vzdušje in hud mraz zad
njih dni. Kakorkoli že, je ni zelenja
ve, ki bi se ji cena znižala. Podraži
tve pa dosegajo tudi 20 in več od sto.

Ob 80-letnici mame Tcmči Si
monič ji čestitajo ter želijo še 
mnogo zdravja in zadovoljstva 
sinova, vnuka, sestra in drugi 
sorodniki.

Z drugega nadstropja
je strmoglavil na cesto
Sinoči ob 22.30 se je pri padcu 

z drugega nadstropja smrtno pone
srečil 56-letni upokojenec Giordano 
Gali iz Ul. D’Alviano 43. Vdovec 
je stanoval s sinovo družino v 
tretjem nadstropju in sinoči je po 
sporu s sinom hotel oditi z doma. 
Pri tem si verjetno zaradi vinjenosti 
ni izbral poti po stopnicah, ampak 
je skušal priti na cesto po bal
konih. Kljub temu, da ga je v 
zadnjem trenutku sin skušal zadr
žati, se je spustil do drugega nad
stropja, tu pa mu je zmanjkalo 
moči in je strmoglavil na tla. Za- 
radi hudih lobanjskih poškodb je j 
bil pri priči mrtev.

Ob 6. obletnici smrti pok. mame 
Marije Rapotec vd. Gombač in v 
spomin na pok. očeta Franca Gom
bača daruje hčerka Anica 3.000 lir 
za Dijaško matico .

V počastitev spomina pok. Mar
jana Medveščka darujeta Vlasta in 
Armid Ukmar 5.000 lir za spomenik 
padlim borcem NOV v Križu.

Namesto cveja na grob pok. Ma
rije Slama daruje Marija Trampuž 
1.000 lir za Planinsko društvo.

Dr. S. Štrukelj daruje 10.000 lir 
za šolo spomenik NOB v Cerknem.

Namesto cvetja na grob pok. Jane 
Okretič darujeta Majda in Irena Sre
botnjak lir 5.000 za Slovensko dobro
delno društvo.

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 3. januarja 

GENOVEFA
Sonce vzide ob 7.46 in zatone ob 
16.33 — Dolžina dneva 8.47 — Lu
na vzide ob 6.57 in zatone ob 15.25 

Jutri, ČETRTEK, 4. januarja 
ANGELA

Vreme včeraj: naj višja temperatura 
8,3 stopinje, najnižja 4,2, ob 19. uri 
7,1 stopinje, zračni pritisk 1025,9, mb 
stanoviten, veter 18 km na uro s 
sunki 43 km na uro, severovzhodni, 
vlaga 53-odstotna, nebo oblačno, pada
vine 3 mm dežja, morje rahlo razgi
bano, temperatura morja 9,3 stopinje

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 31. decembra 1972, 1. in 2. 

januarja 1973 se je v Trstu rodilo 
16 otrok, umrlo pa je 40 oseb.

UMRLI SO: 73-letna Maria Loca- 
tel, 70-letni Giovanni Coslivi. 71- 
letni Silvio Sabelli,, 73-letni Anto
nio Ruggeri, 74-letni Aquilio Cesto- 
ni, 72-letna Dorotea Starz vd. Maz- 
zon, 94-letni Antonio Rubini, 62-let- 
ni Bruno Nardin, 79-letna Marghe- 
rita Quarantotto vd. Roveredo, 78- 
Caterina Sabadin vd. Maincich, 77- 
letna Annunziata Gualazza por. 
Recchia, 72-letni Antonio Vascotto, 
67-letni Marino Scipioni, 74-letni 
Pietro Concina, 76-letni Bruno Da 
vi, 75-letna Ferdinanda Brovedani, 
58-letni Giordano Andri, 80-letna 
Maria Koranic, 75-letna Elisa Ra- 
valico por. Dapsis, 75-letni Ignazio 
Sersini, 58-letni Giovanni Cemaz, 
76-letni Giuseppe Ivancteh, 72-letni 
Giovanni Mersig, 74-letna Irene Co- 
lautti, 72-letna Antonia Tripar vd. 
Pecchiari, 70-letni Carlo Fonda. 59- 
letni Mario Giovannini, 60-letna Ta- 
cul Boehdanovits de Kavna, 82-let- 
na Angela Bembich, 89-Ietna Lidia 
Saiitz por. Bončina, 77-letni Gtecchi- 
no Orzan, 77-letni Giuseppe Olenik, 
73-letna Maria Mirusich vd. Mo- 
scarda, 85-letna Giustina Puzzer 
vd. Lorenzutti, 72-letni Francesco 
Lucas, 85-letna Antonia Wenitszky 
por. Zorzenoni, 66-letni Antonio Le
ban, 70-letna Nerina Cumin . Mau- 
ro, 89-letna Beatrice Dettore vd. 
Zanetti, 100 let stara Bianca Dose 
vd. Mazzon.

KULTURNI DOM
V torek, 9. t. m. ob 15.30 S. Škufca 

«Janko in Metka*.
V sredo, 10. t. m. ob 15.30 R. Vi- 

trac «Viktor ali otroci na oblasti* za 
abonma red G in H.

Ponovitve: v sredo, 10. t. m. ob 20.30 
za abonma red D — mladinski v sre
do in red E — mladinski v četrtek; 
v petek, 12. t. m. ob 16. uri za abon
ma red I in J; v petek, 12. t. m. ob 
21. uri za abonma red A — Premier
ski; v soboto, 13. t. m. ob 20.30 za 
red B — prva sobota po premieri in 
v nedeljo. 14. t. m. ob 16. uri za 
abonma red C — prva nedelja po 
premieri in red F — okoliški.

Prodaja vstopnic vsak delavnik od 
12. do 14. ure ter eno uro pred pri
četkom predstav; ob nedeljah in praz
nikih eno uro pred pričetkom pred
stav pri blagajni Kulturnega doma 
(tel. 734-265).

VERDI
Prihodnji torek ob 20.30 bo pod tak

tirko Femanda Previtalija premiera 
Verdijeve opere «Moč usode*.

Scene so po zamisli Mishe Scan- 
delle pripravili pod vodstvom Maria 
Rossija v delavnicah gledališča Verdi. 
Koreografsko je opero pripravila An- 
na Brillarelli, režira pa jo Carlo Mae- 
strini. Zbor se pripravlja pod vod
stvom Gaetana Riccitellija.

V glavnih vlogah bodo nastopili Vito 
Susca (Marchese di Calatrava) Rita 
Orlandi Malaspina (Donna Leonora), 
Giampiero Mastromei (Don Carlo di 
Vargas), Karlo Košuta (Don Alvaro), 
Franca Mattiucci (Preziosilla), Raf- 
faele Arie, Alfredo Mariotti, Anna 
Fonda, Enzo Viaro, Piero De Palma 
in Eno Mocchiutti.

Vstopnice so na razpolago pri gle
dališki blagajni (tel. 31948).

STOLNICA SV. JUSTA
V stolnici sv. Justa bo jutri, 4. 

t. m. ob 19.30 koncert stare božične 
glasbe. Izvajajo: Hannelore Ludewig 
(sopran), Hans W. Koeneke (kljuna
sta flavta, dude in ukrivljeni rog), 
Miloš Pahor (kljunasta in prečna flav
ta), Dina Slama (čembalo), Alojz 
Mordej (viola da gamba).

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE Trst 

Vojmil Rabadan

KADAR SE ŽENSK/ 
JEZIK NE SUČE
farsa v dveh dejanjih 

Ljudski oder

danes, 3. januarja 1973 ob 20.30 
v kinodvorani v Skednju 

jutri, 4. januarja 1973 ob 20.30 
v Ljudskem domu v Trebčah.

Izleti

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Dott. Gmeiner, Ul. Giulia 14; Man- 
zoni, Largo Sonnino 4: INAM - Al Ce
dro. Trg Oberdan 2; Ai Gemelli, Ul. 
Zorutti 19/c.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30) 

AlTAngelo d’Oro. Trg Goldoni 8; 
Cipolla, Ul. Belpoggio 4; Ai Due Luc- 
ci, Ul. Ginnastica 44: Miani, Mira- 
marski drevored 117 (Barkovlje).

Ob nedeljah in praznikih so od 8.30 
do 19.30 dežurne vse lekarne dnevne 
in nočne izmene.

ŠD Breg prireja 6. januarja 1973 
tradicionalni izlet v Kranjsko goro. 
Vpisovanje pri vaških zastopnikih: 
Edvin Rapotec — Boršt, Peter Stranj 
— Dolina, Giordano Kralj — Domio, 
Boris Mihalič — Boljunec 201.

Vpisovanje se bo zaključilo jutri, 3. 
januarja 1973. Cena: 2.200 lir.

Slovensko planinsko društvo - Trst 
priredi ob priliki smučarskega tečaja 
izlet v žabnice, Trbiž - Sv. Anton.

Napovedan izlet bo dne 7. januar
ja 1973. Vpisovanje pri Norči v Ul. 
Geppa 9 do 2.1.1973. Za člane lir 
1.600, za nečlane 1.700.

Razna obvestila
Iz Narodne in študijske knjižnice v 

Trstu sporočajo: prihodnja seja odbo
ra NšK bo v ponedeljek, 8. januarja 
1973, s sledečim dnevnim redom: 1. 
Poslovanje knjižnice; 2. Priprava red
nega občnega zbora, ki bo predvido
ma konec januarja 1973; 3. Razno. 
Vsi odborniki so naprošeni, naj se 
seje zagotovo udeležijo.

SOŽALJE
Slovenska komisija pri tržaški fe

deraciji in sekcija PSI Rocol izrekala 
ob smrti Zore Ivančič svojcem iskre 
no sožalje.

Naznanjamo žalostno vest, da na 
je zapustila naša draga

Zora Ivančič
Pogreb bo jutri, v četrtek, 4. jj 

nuarja 1973 ob 10.45 iz mrtvašnic 
glavne bolnišnice na pokopališče p: 
Sv Ani.

Žalujoči bratranec Jože Šturm 
Trst, 3. januarja 1973

žalovanju ob smrti pok. Zore Ivan
čič se pridružujejo družine Ivančič in 
Junc.

Tržaška knjigarna
obvešča cenjene stranke, 
da bo zaradi inventure 
zaprta do jutri, 4. t. m.

Vsem prijateljem in znancem naznanjamo žalostno vest, da je 
tragično preminila naša draga hčerka, žena in sestra

JADRANA GRUDEN por. VIŽINTIN
Pogreb nepozabne pokojnice bo danes, v sredo, iz mrtvašnice 

v Tržiču ob 14. uri v nabrežinsko cerkev.
Žalujoči mož Pino, starši, sestri Iva 
in Sonja z družino, mala Suzana 

ter drugo sorodstvo
Nabrežina - Trst, 3. januarja 1973

Samo tri mesece po bratu nas je za vedno zapustil naš dragi

KARLO FONDA
Pogreb bo v četrtek, 4. t. m. ob 15. uri iz mrtvašnice splošne 

bolnišnice.
žalostno vest sporočajo žena Karla, hči Annamaria, Tullio 
Loana, sestre, vnuki, svakinje, svaki in drugi sorodniki 

Trst, 3. januarja 1973 
Občinska pogrebna služba, Ul. Zonta 7/C



PRIMORSKI DNEVNIK

GORIŠKI DNEVNIK
3. januarja 1973

OBČINSKA TRŽNICA NA DEBELO

Letni promet dosega
1,000.000 stotov blaga
Povrtnino in sadje dovažajo pretežno iz Italije, krom
pir pa prihaja tudi iz Francije, Švice in Jugoslavije

Dovoz povrtnine in sadja na tr
žaško občinsko tržnico na debelo 
dosega letno skoraj milijon stotov 
blaga. V prvih enajstih mesecih 
letošnjega leta je dovoz dosegel 
883.725 stotov, od tega 455.381 sto
tov povrtnine in krompirja in 428 
tisoč 344 stotov sadja. V ustrez
nem razdobju lanskega leta je do
voz znašal 841.288 stotov, od tega 
434.372 stotov povrtnine in krom
pirja in 406.916 stotov sadja.

V tržnici deluje 54 grosistov, 16 
Prodajalcev pa razstavlja blago na 
Pločniku sredi tržnice. Blago ma
nipulira kakih 50 težakov, ki delu
jejo pod okriljem posebne zadru
ge. V tržnici dela kakih 30 urad
nikov, od tega osem občinskih u- 
službencev, ki se v glavnem ukvar
jajo z nadzorstvom nad kakovostjo 
blaga.

Blago dovažajo v Trst pretežno 
'z Benečije, Mark. Apulije in s 
Sicilije (zlasti pomaranče, limone 
Jn mandarine), krompir prihaja iz 
Italije, a tudi iz Francije, Švice 
ln Jugoslavije. Nek varljivo blago 
dovažajo pretežno po železnici, 
kvarljivo blago pa s tovornjaki. Zju
traj ob 5.15 se tržnica odpre, da 
Privozijo vanjo tovornjaki s sve
tni blagom. Grosisti prodajajo bla
go detajlistom od 7.30 do 10.30; od 
10.30 do 12. ure pa sme na tržnico 
tudi občinstvo. Zasebniki lahko ku
pujejo katerokoli vrsto blaga, ki 
J6 na razpolago, vendar le v več
jih količinah.

Slovenska
kulturna društva Benečije 

vabijo na

DAM
EMIGRANTA

v soboto, 6. januarja 1973 
ob 15. uri v gledališču «A. 
Ristori» v ČEDADU.

Sodelujejo mešani pevski zbor 
«Višarski zvon* iz Kanalske do
line, mešani pevski zbor «Rečan» 
iz Ljes in Stalno slovensko gle
dališče iz Trsta.

Program dopolnjujejo recitacije 
otrok Pozdravne nagovore bodo 
imeli predstavniki kulturnega dru
štva «Ivan Trinko», skupine do
mačih duhovnikov «Dom» in Dru
štva beneških emigrantov.

SPOROČILO KMETOVALCEM

Kmetijsko nadzorništvo 
razpisuje tri nagradne 
natečaje za živinorejce

Pokrajinsko kmetijsko nadzomi- 
štvo v Trstu razpisuje sledeče na
gradne natečaje ki zadevajo živi
norejsko dejavnost:

1) Nagradni natečaj za izboljša
nje hlevov ter hlevske opreme, se
nikov in prostorov za shranjevanje 
mleka

Nagradni sklad znaša 4.000.000 lir.
2) Nagradni natečaj za izboljša

nje oziroma gradnjo obratnih kur- 
nikov.

Nagradni sklad znaša 2.000.000 lir.
3) Nagradni natečaj za izboljša

nje oziroma gradnjo obratnih svi
njakov.

Nagradni sklad znaša 1.000.000 lir.
Natečajev se lahko udeležijo ži

vinorejci tržaške pokrajine. Proš
nje na navadnem papirju je treba 
nasloviti na Kmetijsko nadzorni
štvo do vključno 15 januarja 1973.

Rok za izvedbo del traja do 30. 
maja 1973. Skupno z obvestilom o 
končanih delih je treba predložiti 
podroben merski obračun o izvede
nih delih.

Nagrade, ki bodo dodeljene po 
pregledu del s strani posebne ko
misije, ne bodo mogle presegati 50 
odst. dopustnih izdatkov za material 
in delovno silo.

Za nadaljnja pojasnila se kmeto
valci lahko obrnejo na Kmetijsko 
nadzorništvo. Ul. Ghega štev. 6.

NA POBUDO SLOVENSKIH BENEŠKIH DRUŠTEV

V soboto bo v «Ristori» v Čedadu
tradicionalno emigrantsko srečanje
Pomembni zaključki drugega deželnega kongresa emigrantske organizacije ALEF 
Predlog za združitev vseh emigrantskih organizacij v federacijo - Oktobra 

vsedržavna emigrantska konferenca, ki jo sklicuje vlada
Emigranti iz Beneške Slovenije, ki so se tudi za letošnje praznike 

v velikem številu vrnili na svoje domove, bodo imeli v soboto, 6. ja
nuarja svoj tradicionalni shod v Čedadu. Program emigrantskega sre
čanja v gledališču «Ristori» je zelo pester ter bo prikazal dejavnost 
beneških društev v boju za razvijanje narodne zavesti in uporabo ma
terinega jezika.

Najprej bodo udeležence shoda pozdravili predstavniki kulturnega 
društva «Ivan Trinko», društva domačih duhovnikov «Dom» in Dru
štva beneških emigrantov. Sledil bo nastop mešanega pevskega zbora 
«Višarski zvon» iz Kanalske doline, ki ga vodi Avgust Ipavec iz Idri
je, ter mešani zbor «Rečanj» iz Ljes, ki ga vodi Rino Markič. Sledi
le bodo recitacije otrck, za zaključek pa bo Stalno slovensko gleda
lišče iz Trsta odigralo Rabadanovo komedijo «Kadar se ženski jezik 
ne suče».

Kakor slovenski tako so za praz
nike prišli domov tudi furlanski 
emigranti. Ena izmed njihovih or
ganizacij, ALEF, je imela prejšnji 
dan v Vidmu svoj drugi deželni 
kongres, na katerem so razpravlja
li o poglavitnih vprašanjih, ki za
devajo emigrante naše dežele.

števa zahtev emigrantov in sindi
kalnih organizacij delavcev. Zato 
dokument obvezuje vse emigrante, 
da se borijo skupno s celotnim de
želnim in vsedržavnim delavskim 
gibanjem. Z demokratičnim progra
miranjem naj se izvajajo reforme 
ter naj se tako odvzame kapitalu

N, kongresu so proučili go^o-j,''JSUiu80"^"51"" 
aaTski in dmzbem položaj nase de- 1
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Snaga na Miramarskem 
drevoredu in drugod
Kdor zahaja v Miramarski drevo- 

red bo zagotovo, zlasti v jutranjih 
Urah, srečal lepo oranžno vozilo ob
eske smetarske službe. Vsaj enkrat 

dan prevozi cesto v obeh sme- 
reh od železniškega podvoza do odce- 
Pa za miramarski grad in pobira z 
avtomatskimi krožečimi metlami ne-

VESTI Z ONSTRAN MEJE

Praznovanje novega teta 
na slovenski obali
Polno Italijanov, Avstrijcev, Nemcev 
in Švicarjev - Nov vodovod v Pivki

Malo let naz.aj pomnimo na slo
venski obali takšen vrvež, kakršen 
je bil na silvestrsko noč. Vsa go
stišča so bila nabito polna z do
mačimi in tujimi gosti. Zanimi
vo je, da so se mnogi Slovenci iz 
notranjosti odločili dočakati novo 
leto ob morju, ker v hribih ni bi
lo snega. Med tujci pa je bilo

snago, ki se je nabrala na cestišču. ^ P°tog Italijanov tudi precej Avstrij
I-ahko ugotavljamo, da je cesta, ki 

o njej govor, med vsemi najvzor- 
neje oskrbovana. Lahko celo trdimo, 
da občina vlaga v to službo prevelika 
sredstva in napore, saj bi zadosto- 
valo da bi ob lepem vremenu preči
stili cestišče vsak drugi ali tretji 
dan; danes se namreč dogaja, da 
Ustijo ... čistočo.

Pri vsem tem pa se nihče ne zme
ni za obrobni prostor izven cestne
ga asfalta. Tako je pod nasadi na 
zgornji strani, kakor tudi ob morski 
obali, eno samo neprekinjeno smeti
šče. ki ga očitno ne opazi nobena 
^lužba. Ne bi kazalo naložiti smetar
jem tudi to opravilo, namesto odveč
nega dela na asfaltu? Mnenja sem, 
da bi v enem samem delovnem dne- 
Vu utegnili očistiti obalo in robove v 
dolžini vsaj sto metrov. V dvajsetih 
dneh bi lahko prečistili brez dodatne
ga personala vso dolžino dveh kilo
metrov od barkovljanske naselbine do 
miramarskega križišča, če bi opre
mili vozilo s primernimi sesalci bi 
terjetno to prepotrebno delo trajalo 
s“ manj. če pa že mestna služba 
ni zmožna kot kaže opraviti v lastni 
režiji tega dela, zakaj bi ga ne dali 
y zakup, kakor je to storila služba 
Javnih nasadov z nemajhnim prihran- 
k°ni ob dobri izvedbi naročil?

Enake opazke bi lahko napravili za 
Vse pošastno umazane dostope v me- 
sto. Predvsem zaradi mestnega pre
poznega podjetja ima občina vsak de- 
°vni dan okoli 30 milijonov deficita 
(Poprečno skoraj 100 lir za vsakega 
Prebivalca). Mislim, da če bi se občin
ski izdatki za čistočo povečali še za 
kakšnih 200.000 lir dnevno (manj kot 
1 lira na prebivalca) bi meščani in 
?°stje lahko občudovali vzorno ure- 
Oene cestne dostope tudi kar zadeva 
saago.
. Vsaj v tem primeru je očitati ob- 
rnnskim upraviteljem in občinskemu 
tehničnemu vodstvu, da nimajo smi
sla za razmerja.

(Sledi podpis)

cev, Nemcev in Švicarjev. Cene v 
lokalih so bile sicer relativno vi
soke, vendar so letos gostinska 
podjetja pripravila res kvalitetne 
programe z znanimi pevci in or
kestri, poleg tega pa je bilo na 
voljo dovolj domačih specialitet in 
kvalitetnih vin. Seveda je mnoge 
privabilo morje tudi zaradi pokri
tih plavalnih bazenov, ki so bili 
vse praznike polno zasedeni, hkra
ti pa tudi številna avtomatska keg
ljišča. Naj omenimo nadalje, da 
so ob glavni ees-ti pri -Dekanih 
odprli prav na starega leta dan nov 
motel, ki je takoj privabil številne 
domače in tuje turiste. Zgradilo ga 
je podjetje Župa iz Kruševca. v 
njem pa dobite najrazličnejše srb
ske specialitete in izvirna srbska 
vina po zmernih cenah. Seveda je 
poskrbljeno tudi za primerno glasbo.

Navada je, da novoletni kroničar- 
ji zabeležijo tudi prvo rojstvo v 
novem letu. V koprski porodnišni
ci je bila prva porodnica Vanja 
Zajko iz Kopra. Rodila je 3600 gra
mov težko deklico ki so ji dali 
ime Vanja. To se je zgodilo ob 
5. uri in 40 minut, opoldne na no
vega leta dan pa je prav tako 
rodila deklico Lavra Drčič iz Ko
pra. Deklica je tehtala 3300 gra
mov, imenovali pa so jo Lara.

ANDEMO A SERVOLA 
Clapa del dopio

Demoghela
Magari col monopatino 
Cameval. no sta ’ndar via 
Michez e Iachez 
E su per ’sti scalini 
Bionda petenite

Andemo a Servola 
Magnaremo. suf 
La canzon de la guardia 
La vita del solda 
Antonio Freno 
Staierza

Pioneer/Stereo

ZLATI ZVOKI 
Ansambel bratov Avsenik

Tik pred novim letom so v Piv
ki odprli nov vodovod. To je bil 
velik praznik za ta kraj in oko
lico, ki se je leta 1970. odločil zgra
diti vodovod s samoprispevkom ob
čanov in s pomočjo delovnih orga
nizacij. Ob otvoritvi 20 kilometrov 
dolgega vodovoda je govoril pred
sednik postojnske občinske skupšči
ne Miran Fajdiga. Zlasti je pou
daril pripravljenost vseh občanov, 
da pomagajo s samoprispevkom pri 
gradnji ter pomoč enot Jugoslovan
ske ljudske armade.

Zlati zvoki 
Nikar domov 
Ob slapu
Gremo na Pokljuko 
Valček s harmoniko 
Shujševalna kura 
Rana ura, huda ura 
Cvetoče tulpe 
Na avtocesti
Zinka, Zefka, Zofka...........in še
14 drugih!

STEREO
H E LH)(> N

Prijetne misli ob prijetni glasbi!

tbiadka

TRSI Ul sv Frančiška 20 
Tel 61-792
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AKCIJA ZA VIETNAM SE NADALJUJE

daljuje se akcija zbiranja pod- 
i za Vietnam. Res je sicer, da 
redlsednik ZDA Nixon pod pri- 
m mednarodnega javnega mne- 
ukazal prekinitev bombardira- 
tistega dela Severnega Vietna- 
ki se razteza nad 20. vzporedni

ce pa prav tako res, da so

zahteve peticije znatno širše. V 
bistvu vsebuje pismo italijanski vla
di zahtevo, naj diplomatsko prizna 
DR Vietnama in poseže pri med
narodnih krogih z zahtevo naj wa- 
shingtonska vlada spoštuje spreje
te obveze, se pravi, naj podpiše v 
oktobru sklenjene mirovne spora

zume.
Zato je akcija zbiranja podpisov 

še vedno aktualna. To so ljudje tu
di razumeli. Slika nam prikazuje 
.šentjakobčane, ko podpisujejo peti
cijo na Silvestrovo. Iz Nabrežine 
pa so nam sporočili, da so v tem 
okolišu zbrali tristo podpisov.

žele Furlanije - Julijske krajine ter 
ugotovili, da se neprestano slabša 
in zato povzroča odhajanje ljudi na

O vseh teh vprašanjih kakor tu

di o združevanju avtonomnih emi
grantskih organizacij v federacijo 
pa bodo razpravljali v pripravah 
na vsedržavno emigrantsko konfe
renco, ki jo vlada sklicuje v le
tošnjem oktobru.

Slovenska prosvetna zveza v 
Gorici priredi v soboto. 13. ja
nuarja ob 20. uri v Prosvetni 
dvorani na Verdijevem korzu 13

«PARTIZANSKI MITING»

Na sporedu bo govor, recital 
Mladinskega krožka v Gorici, na
stop pevskega zbora «Srečko Ko
sovel* iz Ajdovščine, nastop gle
dališkega igralca Danila Turka 
Joca in nastop harmonikarja. Sle 
dila bo družabnost. Na miting, 
posvečen bivšim borcem, vabimo 
mladino in vse protifašiste.

INTERPELACIJA KPI POKRAJINSKI UPRAVI

Potrebna nujna seja sveta
za obravnavo lanskih resolucij

Teme so šolstvo, kmečke pogodbe, Vietnam itd.

Komunistična skupina pokrajin
skih svetovalcev je včeraj naslovi
la na predsednika pokrajinskega 
odbora dr. Chinetarolija nujno in
terpelacijo, v kateri ugotavljajo po
polno paralizo v delovanju pokra
jinske uprave, ali točneje v delo
vanju pokrajinskega upravnega od
bora. Interpelanti želijo zato vede
ti, če predsednik pokrajinskega od
bora nima za potrebno, da bi skli
cal nujno sejo pokrajinskega sve
ta, ki je edini poklican, da podrob
neje prouči posamezne probleme in 
določi politično - upraivne smernice 
za delo in odločitev pokrajinskega 
odbora.

Kot dokaz potrebe za nujno sejo 
pokrajinskega sveta navajajo ko
munistični pokrajinski svetovalci 
naslednje argumente o katerih še 
niso razpravljali v {»krajinskem 
svetu, čeprav bi morali to opraviti 
že v lanskem letu;

1. Niso imenovali posebne pokra
jinske komisije, ki naj bi jo iz
popolnili z deželmm pristankom. 
Predlog v tem smislu je bil odo-

delo v inozemstvo Zavzeli so se 
za takšno deželno in vsedržavno
politiko, ki bo zvišala zaposlitveno 
raven. Če bodo emigranti hoteli iz
peljati te svoje zahteve, je nujna 
ustanovitev federacije med vsemi 
emigrantskimi organizacijami.

V.svojih uvodnih besedah je pred
sednik Franchi izrazil solidarnost z 
vietnamskim ljudstvom, ki se bori 
za svojo svobodo, ter sporočil, da 
prinašajo svoje pozdrave številne 
organizacije emigrantov kot so «Pal 
Friui», Društvo slovenskih emigran
tov, Eraple - ACLI, shod pa so po
zdravili tudi predstavnik PSI, KPI 
in ANPI.

Direktor emigrantske organizaci
je Conti je poročal o petletnem de
lovanju, o prizadevanjih, da bi spre
menili dosedanjo smer gospodarske
ga razvoja in da bi skurmo z bo
jem vsega italijanskega delavskega 
razreda odprli nova delovna m-ria 
in preprečili obubožan je naše de
žele.

V diskusiji so se prijavili k be
sedi številni emigranti, prisotni pa 
so bili vsi izvoljeni predstavniki 
delavskih strank v deželni svet in 
v parlament.

V zaključnem dokumentu, ki so 
ga soglasno odobrili, obsojajo kapi
talistični napad na zaposlitveno ra
ven, ki ga gospodarji izvajajo s 
spremembo proizvodnje, država pa 
jim pomaga tako, da noče sprejeti 
demokratičnega programa razvoja 
niti reform.
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S SEJE UPRAVNEGA ODBORA

Pohvala šolskim ambulantam RK 
za njihovo vztrajno delovanje

V prejšnjem letu so pregledali 950 dijakov - V glavnem je njihovo stanje zadovoljivo

Zelo ostro so napadli osnutek dru
gega deželnega načrta, ki ne upo-

Prejšnji dan je bila na sedežu 
Rdečega križa vsakoletna seja u- 
pravnega odbora šolskih ambulant 
na Goriškem, ki jo je vodil pred
sednik Evelino Rodenigo.

Prvi, ki je prevzel besedo, je bil 
dr. Emilio de Gressi, ravnatelj 
splošne ambulante ter povedal, da 
so v teku lanskega šolskega leta 
pregledali skupno 950 dijakov enaj
stih šol na Goriškem. Pregledi so 
služili, da so zdravniki ugotavljali 
na dijakih razne pomanjkljivosti, 
predvsem konstitucijo značaja, da 
bi jih takoj, z raznimi fiziotera- 
peutskimi sredstvi, odpravili. Pri 
lažjih hibah pa so zdravniki ob
vestili dijakovo družino ter ji 
priporočili, naj ga pošiljajo h ko
rektivni telovadbi.

S pomočjo kardiološkega centra 
splošne bolnišnice so ambulante 
opravljale važno delo pri pregle
dovanju srca in krvnega obtoka. 
V glavnem so pri dijakih zasle
dili manjše hibe, ki se jih bo da
lo odpraviti z razvojem mladeni
ča. Važna je bila tudi pomoč, ki
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HVALE VREDNA PROSVETNA POBUDA

Konec meseca v Ronkah 
slovenski pevski koncert
Nastopili bodo številni slovenski in italijanski pevski zbori

Slovenci, ki žive na Laškem, bo
do imeli konec meseca, v soboto, 
27 januarja edinstveni praznik. V 
kinodvorani Rio v Ronkah bo kon
cert slovenskih in italijanskih pes
mi. Koncert bodo priredili domače 
slovensko prosvetno društvo «Sri>č- 
ko Kosovel*, Pro Loco v Ronkah

V splošno bolnišnico so sprejeli 
46-Ietnega uradnika Alfonsa Fabbri- 
catoreja iz Ul. Miehelstaedter št. 
2, ki se je ponesrečil v Ul. Nrcive
ščo vadb. Fabbricatoreja, ki se je 
vozil s kolesom, je podrl avtomo
bilist Ezio Lo Presti iz Gorice. 
Z rešilcem so ponesrečenca prepe- 

! ljali v bolnišnico, kjer bo zaradiin slovenska prosvetna zveza. f .,,____ _____ __ _ „JW___
Nastopili bodo številni slovenski j lažjih prask okreval v petih dneh. 

in italijanski pevski zbori. Udelež
bo so napovedali zbori «Srečko Ko
sovel* iz Ajdovščine (vodi ga K. 
Kolonij), «Citta di Gradišča* (vo
di I. Mignozzi), «Oton Župančič*
iz Štandreža (vodi C. Silič), No
net iz Sovodenj (vodi Z. Petejafl), 
«Kras» z Dola-Poljan (vodi P. Ko- 
melova), «Giuseppe Verdi* jz Ronk 
(vodi L Valentinčič), «Srečko Ko
sovel* iz Ronk (vodi P- Komelova) 
in harmonikarski ansambel «Mira-
mar» iz Trsta (vodi Zajčeva).

Številni Slovenci, ki živijo v Ron
kah, Tržiču, Štarancanu in drugih 
krajih na Laškem bodo imeli tako 
priložnost poslušati lepo slovensko 
pesem. Prepričani smo na velik 
odziv, kar bi pripomoglo, da bi 

prireditev postala kar tradicio
nalna.

Huda nesreča pred
tržiško ladjedelnico
Huda prometna nesreča se je pri

petila v Tržiču na križišču pred 
ladjedelnico. Iz Trsta namenjen v 
ladjedelnico je privozil s svojim 
fiatom 600 49-letni Mario Papesio 
iz Tržiča, ki je izsilil prednost dru
gemu avtomobilu, v katerem sta 
se vozila dva brata. 24-letni Gio- 
vanni Pinarello iz Tržiča in 21-let- 
ni Valerio. Pri trčenju so se vsi 
trije poškodovali in z rešilcem so 
jih prepeljali v tržiško bolnišnico. 
Papesiju so zdravniki ugotovili mo
čan udarec v glavo in več zlomov 
po telesu. Okreval bo v mesecu 
dni. Brata pa bosta ostala v bol
nišnici 15 dni zaradi možganskega 
pretresa in drugih udarcev.

Tri nesreče na 
naših cestah

V Ul. Don Bosco v Gorici se je 
prejšnji dan. približno ob 22. uri, 
ponesrečila 77-ietna upokojenka Ma 
rija Bisiach iz Ul. Don Bosco 119 
V bolnišnici kjer so jo sprejeli za 
7 dni zdravljenja zaradi možgan

Tretja nesreča se je pripetila pri 
Gradišču, k.jer sta se mož in že
na poškodovah v avtomobilski ne
sreči. Gre za 29-letno Mario Guerra 
in njenega moža AureKja. oba bi
vajoča v Gorici v Ul .Cipriani 20. 
V bolnišnici se bosta zdravila 7 
dni zaradi lažjih telesnih poškodb.

jo j« nudil preti jetični ce.iter za 
ugotavljanje pljučnih bolezni.

Celotno zdravje goriskih študen
tov, je nadaljeval de Gressi lah
ko imamo za dobro, skoraj vsi so 
fizično dobro razviti in le pri 
maloštevilnih so ugotovili lažje 
fiziološke pomanjkljivosti. Najbolj 
številne so zobne bolezni in sicer 
piškavost. Samo pri 46 študentih 
so ugotovili, da imajo popolnoma 
pravilne in zdrave zobe; 538 se jih 
zdravi, 238 pa ima slabe zobe.

Dr. Silvio Rossi, ki vodi okuli
stični center, je ugotovil, da je 
bolezen oči malo razširjena, saj 
so poslali na specializirane kon
trole le 36 dijakov. Kot za vid ve
lja tudi za sluh. Tudi tukaj so 
ugotovili, da nimamo veliko število 
bolnih.

Po končani debati, v katero so 
vstopili razni odborniki, se je pred
sednik Rodenten zahvali' vtem za 
delo in trud, ki so ga vložili v 
prejšnjem šolskem letu.

ZA SODELOVANJE Z BENEČIJO

Novoletna poslanica 
predsednika inž. Papiča

Predsednik občine Tolmin inž. 
Ferdo Papič je po tradicionalni na
vali ob Novem letu 1973, dal izjavo 
za Radio Koper. Podobne poslani
ce o razvoju posameznih območij 
v letu 1972 ter željah za novo leto, 
so dali tudi župani drugih občin na 
obeh straneh iugoslovansko - ita
lijanske meje.

Inž. Papič je najprej poudaril, da 
je tolminska občina v letu 1972 ime
la z nekaterimi sosednjimi občina
mi v Beneški Sloveniji delovne, 
konkretne in uspešne razgovore Po
tem pa je takole nadaljeval:

«Uspešne rezultate pričakujemo 
od obiska naše delegacije v Čedadu 
17, julija 1972. leta. Želim, da se 
predlogi in predvidevanja izreče
ni med obiskom tudi uresničijo. Pri
pravljenost za konkretne razgovo
re in soglasno izražena želja, da 
še naprej vzdržujemo medsebojne 
stike, naše želje in optimizem opra
vičujejo.

V skladu z dogovorom obeh držav

je nujno popolno izvajanje ustav
nih določil, ki ščitijo narodne manj
šine, zato da bi uresničili najboljše 
pogoje za njihov vsestranski na
rodnostni razvoj, tudi s povezova
njem z matičnim narodom.

Prepričan sem, in iskreno želim, 
da bi se v letu 1973 ti odnosi še 
boljše razvijali v korist in za bla
ginjo prebivalcev na obeh straneh 
jugoslovansko - italijanske meje.*

Obmejni promet se je 
včeraj normalno odvijal

Čeprav je bil včeraj na Goriškem 
normalen delovni dan (z izjemo 
šol, ki so šele danes začele s pou
kom) , 'pa' je ' b'a ‘ 'ha rnejhih preho
dih goriškega področja še precej 
živahen promet, ker so na jugoslo
vanski stegni imelj .tudi včeraj 
drugi novoletni praznik. Vendar se 
je promet odvijal tako pri Rdeči 
hiši kot tudi na drugih mejnih 
prehodih normalno in brez dolgih 
vrst.

Danes se bo tudi v tem oziru 
vse normaliziralo ter bo nastopil
običajen delovni ritem na obeh stra
neh meje, ker bodo tudi trgovine 
v Novi Gorici in drugih bližnjih 
krajih, ki so cilj številnih goričkih 
potrošnikov, zopet normalno obrato
vale.

STALNO SLOVENSKO GLEDA
LIŠČE V TRSTU — SLOVENSKA 
PROSVETNA ZVEZA V GORIC! 
in ZVEZA SLOVENSKE KATO 
LISKE PROSVETE V GORICI 
v sodelovanju z Ustanovo za 
kulturne in umetniške prireditve 
EMAC iz Gorice

GOSTOVANJE SNG iz Maribora
I

ROGER VITRAC

VIKTOR ALI OTROCI 
NA OBLASTI

V četrtek, 11. t. m. ob 20.30 v 
gledališču «G. Verdi* v GORICI 
za abonma red A, B in C.

o največji možni zaščiti manjšin, ______________
..................................................mm...........mu...................................................................................................................................................................................................................mi.................. ..

bren na zadnji seji pokrajinskega 
sveta.

2. Do sedaj še ni prišlo do deba
te v pokrajinskem svetu v zvezi in 
o odstopu podpredsednika pokrajin
ske uprave Marka Waltritscha in 
o krizi levega centra v pokrajinski 
upravi, ki jo je ta odstop povzročil.

3. V pokrajinskem svetu tudi še 
niso razpravljali o imenovanju no
ve zdravniške ekipe v pokrajinski 
umobolnici; pač pa so temu imeno
vanju sledile razne izjave tehnično- 
političnega značaja, ki so dokaz 
pomanjkljivosti sedanje uprave v 
tem važnem pokrajinskem zavodu.

4. Interpelacija ugotavlja nadalje, 
da pokrajinski svet ni razpravljal 
o pokrajinskem proračunu v roku 
do 31. decembra 1972, kot to dolo
čajo zakonski predpisi.

5. V zamudi je tudi pokrajinska 
akcija za ureditev položaja pokra
jinskih uslužbencev z vključitvijo v 
stalno zaposlitev začasnih uslužben
cev in bolničarjev.

6. Končno ugotavljajo predlagate
lji, da ni prišlo do diskusije na 
sejah pokrajinskega sveta o števil
nih resolucijah, ki so bile med le
tom predložene o raznih problemih. 
Med temi naj navedemo šolske pro
bleme, kmečke pogodbe in, kot 
najvažnejši, še problem Vietnama, 
glede katerega je ameriški pred
sednik Nixon sprejel odločitve, ki 
so pretresle in razburile javno mne
nje in vse državljane.

Nagrajena filma 
o folklori v norici

Številni Goričani, ki so v pre
teklem septembru po goriskih uli
cah prisostvovali pestri povorki 
živopisanih narodnih noš v okviru 
mednarodne folklorne prireditve, 
na kateri so sodelovale folklorne 
skupine iz Jugoslavije, Grčije, 
Francije, Avstrije in številnih ita
lijanskih dežel, med njimi tudi iz 
Doline Aosta, Furlanije in Veneta. 
Dosežen uspeh vsekakor narekuje, 
da se s takimi prireditmmi na
daljuje, čeprav je za njihovo iz
vedbo potrebna izdatna finančna 
pomoč, pri čemer so doslej poma
gali organizatorju, krajevni Pro 
loco iz Gorice, deželni, pokrajin
ski in krajevni organi in ustanove.

V teh dneh so pred posebno oce
njevalno komisijo prikazali filmske 
posnetke s te folkome revije, ki 
so jih napravili številni udeleženci 
zadevnega filmskega natečaja. Na
tečaj je uspel, čeprav spričo oblač
nega dne svetlobni pogoji niso bili 
idealni.

Ocenjevalna komisija je nagra
dila med tekmovalci dva, oba iz 
Trsta in sicer Virgilija Cirellija 
za film z naslovom «Folkora v 
Gorich in Feliceja Snaaavecchio za 
film «Paese che vav>.

V kratkem bodo oba filma pri
kazali na posebni javni prireditvi. 
Takrat bodo podelili tudi nagra
de obema zmagovalcema in zavrte
li daljši barvni film. ki ga ie v 
tistih sentenibrskih dneh posnel 
Goriški filmski klub.

Iz goriškega matičnega urada

VESTI l ONSTRAN MEJE

V Goric; se je 2 januarja rodilo 
6 otrok, 5 oseb je umrlo.

ROJSTVA: Romina Semoli, Mar- 
cello Leoni. Stefano Cossovei Cri- 
stian Bassanese, Gabriella Tofful, 
Davide Malfatti.

SMRTI: gospodinja 88-etna Eld 
Hahn vd. Pajer di Monriva. upi 
kojenec Luigi Comelii, gospodinj 
80-letna Caterina Romanut vd, S 
monitti, dojenček Michele Nassi; 
upokojenec 67-letni Andrea Sušam

Kino
Gorica

V prenovljenem Kromberškem gradu 
razstavljene bogate muzejske zbirke

Obsežno gradivo o narodnoosvobodilni vojni na Primorskem
Kromberški grad, kjer ima Go

riški muzej svoje zbirke, je bil za 
javnost zaprt dobrih pet mesecev. 
Obiskovalci so si lahko ogledovali 
le zanimivo retrospektivno razstavo 
tržaškega grafika Lojzeta Spacala. 
V pripravah na njeno otvoritev je 
uprava muzeja deponirala vse dru
go muzejsko gradivo. Zdaj, ko je 
razstava težaškega umetnika mimo, 
so muzej spet odprli javnosti.

Naj takoj v začetku povemo, da 
je bil predah pametno izkoriščen. 
Uprava muzeja je namreč ob pod
pori novogoriške občinske skupšči
ne opravila temeljito preureditev 
grajskega objekta. Vloženih je bilo 
precej sredstev, ki se zdaj obre
stujejo v notranje arhitektonsko iz
redno uspeli rekonstrukciji prosto
rov. Ohranjen je stari videz pro
storov, obenem pa učinkujejo to
plo in privlačno. Zdaj bo potrebno 
najti potreben denar še za zunanjo 
ureditev fasade, strehe ter okolja. 
Zdi se, da bi bila to ena najbolj
ših investicij za kulturne potrebe 
v novogoriški občini.

Toda zaustavimo se ob muzejskihskega pretresa in drugih udarcev, 
je ženska povedala, da je padla, | eksponatih. Predvsem velja opozo- 
ko je hotela prečkati cesto. riti na oddelek narodnoosvobodilne

vojne. Vse, kar je bilo pomembnej
šega zbranega s tega področja, je 
uprava muzeja vključila v razsta
vo, ki nosi naslov «Primorska v 
boju za svobodo*. Razstava zaob
jema obdobje od začetka fašizma, 
prek bazoviških in drugih žrtev, 
delovanja organizacije TIGR ter za
četkov Komunistične partije in na
rodnoosvobodilne fronte do oborože
ne vstaje. Razumljivo je, da je 
posvečena osrednja pozornost IX. 
korpusu in njegovinj enotam ter se
veda političnemu delovanju na te
renu. Pomembno mesto zavzema na 
razstavi tudi povezovanje slovenskih 
in italijanskih partizanov proti 
skupnemu okupatorju.

Razstavljeno gradivo, ki napol
njuje dva velika prostora, obsega 
slike, dokumente, različen propa
gandni iin mobilizacijski material, 
dalje opreme in orožje, ki so ga 
uporabljali partizani v vojni.

Organizatorji razstave so posveti
li posebno pozornost povojnim do
godkom okoli razmejitve na Pri
morskem. Dokumenti obsegajo de
lo jugoslovanske delegacije na pariš
ki mirovni konferenci ter prizade
vanja za rešitev tržaškega vpraša

nja, ki so končno rodila london
ski memorandum o soglasju 

Ob odprtju razstave, ki predstav
lja najpomembnejše dokumente in 
drugi material, ki ga hrani muzej 
o boju primorskega ljudstva za svo
bodo, se spet postavlja vprašanje 
o združitvi vsega gradiva, ki je 
raztreseno v različnih krajih, na 
enem mestu ter o ustanovitvi poseb
nega muzeja, posvečenem temu ob
dobju. Zamisel o tem so sprožili 
pred nedavnim primorski muze
alci v Lipici. Ni pa bila do se
daj še ustrezno ovrednotena. Slej 
ko prej bo treba o njej razmisliti, 
saj se vojni dogodki naglo odda
ljujejo, s tem pa tudi umirajo 
ljudje, ki bi lahko še marsikaj 
zanimivega in zgodovinsko pomemb
nega povedali ali napisali.

V prenovljenem kromberškem gra
du so poleg velike razstave o narod
no osvobodilni vojni na ogled jav
nosti tudi razširili zbirki iz arhe
ologije ter s področja etnografije. 
Gradivo, ki je bilo že prej dostop
no javnosti, je obogateno z ekspo
nati, ki jih je odstopil začasno Go
riškemu muzeju Narodni muzej iz 
Ljubljane.

VERDI 17.15—22.00 «Lo scopone scii 
tifico*, A. Sordi in B. Devis. Bar\ 
film.

CORSO 17.15—22.00 «La prima no 
di quiete», A. Delon in S. Petro; 
Barvni film.

CENTRALE 16.00 — 20.00 «Via < 
vento*, C. Gable, V. Leigh, L I 
vart in O. De Havilland. Ban 
film.

MODERNISSIMO 17.15—22.00 «Le ir 
le e una notte all'italiana». M. Lc 
go in G. Ricci. Barvni film. Mi 
dini pod 18. letom prepovedano.

VITTORIA 17.15-22.00 «Racconti pr 
biti... di niente vestiti*. B. Bouch 
in E. Cerusjco. Barvni film. Mladi 
pod 18. letom prepovedano.

Tržič
AZZURRO 17.30 «Fritz il gatto*. Ba 

ni film.
EXCELSIOR 16.00 «Dr. živago*, ba 

ni film.
PRINCIPE 17.15 «11 padrino*.

l\ova Gorica
SOČA «Moški in ženske*, fra 

barvni film — ob 18. in 20. 
SV OBODA »Nevidni sovražnik*, 

janski barvni film — ob 18. ir 
RENČE «Kartum», ameriški 

film — ob 19.
DESKLE «Ljubezenska zgodba 

tiva», ameriški barvni film — 
KANAL «Plačanec*. 'italijanski 

film — ob 20.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan m ponoči je dežurr 

lekarna D’Udine, Trg sv. Frančišk 
5, tel. 2124.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČ
Danes ves dan in ponoči je dežt 

lekarna San Nicold, UL 1. maja 
št 73328.
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V DVEH DESETLETJIH VEČ KOT PREJ V STOLETJU...

Kitajski železničarji 
upoštevajo Maovo geslo
Železniška proga tudi skozi puščavo Gobi ■ Še je zaostalih področij ■ Na želez
nici postrežejo potniku s čajem ali zelenjadno juho ■ Noben potnik ne stoji

Ljudska republika Kitajska je 
v obilnih dveh desetletjih po re
voluciji napravila več kot prej v 
stoletjih. Tako zatrjujejo strokov
njaki, ki obiskujejo Kitajsko. Ta
ko povedo tudi statistični podatki 
o sodobnih dosežkih, če jih primer
jamo s podatki iz dobe pred re
volucijo. Pri tem pa se ne mo
remo in ne maramo trditi, da je 
Kitajska dosegla kako višjo raven, 
kajti kljub vsemu napredku je to 
še vedno slabo razvita dežela z 
razmeroma nizkim, zelo nizkim do
hodkom na posameznega prebival
ca. Zanimivi so zato glede tega 
nekateri podatki, ki govore o pre
voznih sredstvih na Kitajskem, o 
železniških progah, cestah, plovnih 
rekah in prekopih itd. Čeprav je 
res, da je Kitajska tudi na tem 
področju napravila velike korake, 
je tudi res, da je še vedno daleč 
za razvitim svetom. In vendar bi 
se mogli od nje tudi kai naučiti. 
Sicer pa prepustimo besedo kon
kretnim podatkom in dejstvom.

Poprečni računi govore, da raz
polaga Ljudska republika Kitajska 
danes z 800.000 km cest in 200.000 
km rek in prekopov od katerih je 
najmanj četrtina, to se pravi 50 
tisoč km rek in prekopov, ki so
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Nad enajst
milijonov
upokojencev

RIM, 2. — Ko so pred dnevi v 
Rimu v vsedržavnem zavodu za 
socialno skrbstvo (INPS) delali 
proračune za neslednje poslovno le
to, torej za leto 1973, so prišli 
do nekaterih zanimivih podatkov. 
Ker gre za ustanovo, od katere 
je odvisno veliko italijanskih držav
ljanov, na milijone ljudi, se bo
mo ob tem proračunu ustavili in 
navedli nekaj konkretnih podatkov.

Proračun vsedržavnega zavoda 
za socialno skrbstvo predvideva za 

L 1973 izdatkov za 6.926 mrd., torej 
skoraj za 7.000 milijard lir. Pretež
ni del teh izdatkov in sicer 5.544 
milijard lir ali 80 odstotkov gre za 
pokojnine.

V primerjavi z lanskoletnimi izdat
ki ter izdatki prejšnjih let, se je ta 
za pokojnine močno dvignil. Razlo
gov za to je več in sicer največ 
zaradi dviga števila upokojencev, 
nadalje zaradi poviškov pokojnin 
v zvezi z novimi predpisi, ki pred
videvajo poviške, da bi se pokojni
ne tako imenovanih neodvisnih de
lavcev približale pokojninam od
visnih, nadalje na račun poviškov 
pokojnin rudarjem, kamnarjem ter 
delavcem podobnih dejavnosti

Omenili smo že, da se bo v letoš
njem letu število upokojencev dvig - 
nilo. Statistični podatki pravijo, 
da bo letos v vsej deželi približno 
11 milijonov in pol upokojencev.
O tega bo 7 nrlijonov in pol upo
kojencev, ki so bili kot delovne mo
či v normalnem delovnem odnosu,
2 milijona 800 tisoč bo tako imeno
vanih avtonomnih delavcev, to se 
pravi bivših neposrednih obdelo
valcev, kolonov, spolovinarjev in 
podobnih upokojencev, ter nadalje 
še obrtrikov, trgovcev itd., ki i- 
maio pravico do pokojnine, ki pa 
doslej niso bili v tako imenova
nem delovnem odnosu z delodajal
cem, ker so bili v glavnem sami 
sebi delodajalci, če se smemo ta
ko izraziti.

Zverinski oče
Če je mati simbol ljubezni do 

otroka, oče pa simbol njegove var
nosti, znata biti kak oče in kaka 
mati vse kaj drugega, znata biti 
tudi prave zveri. Tako je prava 
zver oče 15-letne deklice, Suzan, 
ki jo že dve leti v neki ameriški 
kliniki tako rekoč ponovno vračajo 
v življenje. Ko se je pred 15 leti 
Suzan rodila, je bil njen oče star 
60, mati pa nekaj nad 40 let. Otro
ka si nista želela, kaj šele. da bi 
ga vzljubila. Oče je pod izgovorom, 
da je živčen, pretepal otročička 
brž ko je ta zavekal. Da bi imel 
mir pred njim, ga je enostavno 
zaprl v temno sobico in privezal 
na otroški voziček. Mati bi sicer 
drugače ravnala s svojim otrokom, 
toda ni se upala in si ga je smela 
ogledati le po kako minuto na dan. 
Ko je otrok nekoliko odrasel, so ga 
privezali na mizo. In oče je tako 
rekoč vsak dam stresal svojo je
zo nad njim. To je trajalo 13 let, 
kajti pred dvema letoma, ko so 
oblasti zvedele za to, so otroka od
vzele staršem. Oče si je sodil sam, 
ker si je malo pred sodno obravna
vo s strelom vzel življenje, ma
ti pa je v bolnišnici za umobolne.

Ko so malo Suzan pripeljali v 
bolnišnico, kljub 13 letom ni zna
la niti grizti niti žvečiti, komaj 
malo je znala požirati. Ni znala 
niti govoriti, le nekaj je grgrala. 
Fizično in duševno je bila torej 
tako izničena, da so se zdravniki 
kar čudili, kako je sploh ostala ži
va. Sedaj se z njo ukvarjajo zdrav
niki. ki skrbijo v glavnem za njen 
fizični razvoj, za njen duševni raz
voj pa skrbi profesorica Victoria 
Frinkin, ki se z deklico vsak dan 
ukvarja no nekaj ur. Sedaj deklica 
dela že prve korake, naučila se 
je že sama jesti, z druge strani 
se je fizično že toliko opomogla, 
da ji zdravniška nega kmalu ne bo 
več potrebna. Kljub temu, da je 
deklica bila tako zanemarjena, 
zdravniki upajo, da jo bodo rešili 
za kolikor toliko normalno življenje.

usposobljeni tudi za večje ladje. 
Po reki Jangce morejo Čezocean
ske ladje pluti vse do Buhana, to 
se pravi kakih tisoč km globoko 
v notranjost dežele, manjše mo
torne ladje pa morejo nadaljevati 
plovbo še najmanj 2.000 km glob
lje v notranjost dežele. Podobno, 
pa čeprav v manjših razmerjih, 
je tudi na mnogih drugih rekah 
in prekopih, ki služijo za prevoz 
velikanskih količin blaga.

Prve železniške proge so začeli 
na Kitajskem graditi šele v za
četku tega stoletja, ker so prej 
vse blago prevažali po rekah ali 
cestah, prav gotovo ne sodobnih 
cestah. Od rek do mest pa so 
blago tovorili na vozovih z volov
sko ,ali bolje bivol jo vprego ali 
še bolj enostavno na plečih kuiijev. 
Težek tovor, ki si ga je kuli obe
sil na bambusov drog, je bil dolgo 
dobo skoroda simbol kitajskega pro
meta in prevoza. Kuli more 50 
kg bremena prenesti na dan od 
30 do 40 km daleč.

Ta stari način ^transporta* je v 
rabi še danes v goratih predelih 
Kitajske, do koder železnica še ni 
prisopihala. In teh področij je na 
Kitajskem še veliko, kajti v prvih 
desetletjih tega stoletja so Kitajci 
gradili proge le na vzhodnih obal
nih področjih in do leta 1920 je 
vsa Kitajska imela le 10.000 km 
železniške proge. Do začetka dr
žavljanske vojne, torej do 1940. 
leta, so zgradili še nadaljnjih 20 
tisoč km prog, toda sledila je za
sedba, sledila je nato še držav
ljanska vojna in od vseh teg prog 
je kaj malo ostalo. Po letu 1949, 
to se pravi po zmagi revolucije, 
se je začela nagla obnova poru
šenih prog in gradnja novih. Od 
leta 1953. do začetka «velikega 
skoka naprej*, to se pravi do leta 
1958. so zgradili že nad 5.000 km 
novih prog, hkrati pa obnovili vse 
proge, ki so bile porušene v času 
vojne in revolucije; na nekaterih 
progah pa so vzpostavili dvojne 
tire.

Železniške proge so na Kitaj
skem gradili tudi v poznejših le
tih, toda uradni statistični podat
ki o tem nič ne govore, ker v Pe
kingu verjetno menijo, da to spa
da med vojaške tajnosti. Na os
novi novejših zemljevidov Kitajske, 
posebno pa na osnovi zadnjega ze
lo popolnega zemljevida Kitajske 
bi mogli sklepati, da je ta dežela 
v zadnjih dveh desetletjih zgradi
la toliko železniških prog, kolikor 
jih ni zgradila v vsem prejšnjem 
obdobju, to se pravi vse od leta 
1900 do 1950.

Vtem ko so bile pred zmago re
volucije vse proge speljane le po 
vziioctnem področju oezeie, to se 
pravi na gosto naseljema področ
jih vzdolž vzhodne obale, nam no
vi zemljevidi dokazujejo, da več 
prog vocti v globino osrednje Ki- 
cajsue. lina proga seka ceio o- 
gromno puščavo uobi od juga pro
ti severu, druga proga pa vodi 
vzaoiž vse Kitajske ou vzhooa pro
ti zahodu in tu prav na robu pu
ščave Gobi vse do samega Sink- 
ianga na skrajnem severo - zaho
du Kitajske. To progo povezujejo 
tudi s kitajskimi uspeni na področ
ju atomistike, kajti atomske po
skuse so na Kitajskem vršili do
slej prvenstveno na tem področju. 
Danes moreš z vlakom tudi vse od 
Pekinga pa preko centralnih aelov 
Kitajske do meja Severnega Viet
nama, in nato do Hanoja. In ven
dar velikanska prostranstva Tibeta 
in okoliških predelov, pa tudi juž
ni predeli Sinkianga so še vedno 
brez železnice. To so najslabše 
naseljeni predeli Kitajske, koder 
bi proga imela izključno strateški 
pomen.

Toda gradnja proge j'e stvar po
litične volje in tehničnih sredstev. 
Tega bi Kitajci ne mogli učiti dru
gih, posebno ne razvitih dežel, kjer 
je železniška mreža gosta, nepri
merno bolj gosta kot na Kitajskem. 
Toda v razvitih predetih sveta bi 
se mogli od Kitajcev vendarle 
marsičesa naučiti. Med drugim 
reda na vlaku in v železniškem 
prometu nasploh. Na glavnih pro
gah, koder se vozijo tudi tujci, 
je pogostnost vlakov zelo velika. 
Morda je treba prav temu pripisati 
dejstvo, da na kitajskem vlaku ni 
nikoli gneče. Zdi se celo, da se 
proda le toliko voznih kart. koli
kor je na vlaku sedežev. Nikjer 
ne boste na vlaku videli človeka, 
potnika, ki bi se drenjal po hodni
ku, ki bi ne imel sedeža. Če je 
možno, da se to pripisuje pogost
nosti vlakov, je tudi možno, da na 
železniških postajah prodajo le to
liko listkov, kolikor je prostorov 
na razpolago, drugi pa maj poča
kajo*. Naj bo kakor koti. tudi sre
di poletja, ko je promet bolj živ, 
nismo na vlaku nikoli videli gneče.

Pa še nekaj, kar bi lahko bilo 
za zgled tudi železniškim družbam

in službam najbolj razvitih dežel. 
Ne glede na to, da železniška služ
ba ne pozna zastankov in da se 
vlaki točno držijo urnikov, se pot
nik počuti na vlaku dejansko kot 
pritiče gostu. Osebje vlaka je na 
voljo potniku v vsem. Tudi kitaj
ski dnevni tisk pogosto piše o tem, 
kako železniško osebje potnikom 
segreva hrano, ki jo imajo s se
boj, kako jim v zimskem času na 
daljših relacijah postreže z vročim 
čajem ali tudi z zelenjavno juho., 
v poletnih mesecih pa s hladno 
vodo.

Čeprav bi poslednje mogli ozna
čiti že kot skrajnost, kot pretira
vanje, spada ta odnos db potnika 
v okvir tistih navodil, ki jih je 
dal v enem izmed svojih gesel 
sam Maocetung, ki je rekel, da 
mora državni nameščenec «služiti 
ljudstvu z vsem srcem*. Kitajske 
železnice skušajo to izvajati v 
celoti. Slovita «Sinja mošeja v Elbasanu v Albaniji

SODNI DAN
Taylor: /e/0 aktualna sno v, ki se bere ko t roman

Ni dolgo tega, kar je pri Mla
dinski knjigi v zbirki strokovne 
in poljudnoznanstvene literature 
izšla knjiga Gordana Rattraya 
Tn.ylorja Biološka bomba. Knjiga 
Biološka bomba pomeni prvo po
membnejše opozorilo širši javno
sti, kaj vse nas lahko v nasled
njih desetletjih doleti. Avtor knji
ge, ki je sam biolog in ki se je 
v zadnjem času posvetil izključno 
znanstveni publicistiki, je v tej 
knjigi m privlačen način opisal 
dosežke na področju biološke zna
nosti, obenem pa dodal svoja raz
mišljanja o posledicah teh dosež
kov. Pri isti založbi je zdaj izšla 
druga, sicer najnovejša knjiga i- 
stega avtorja. Ta knjiga, katere 
naslov se glasi SODNI DAN, po
meni nadaljevanje Biološke bom
be oziroma njeno dopolnitev.

V tem svojem delu obravnava 
I Taylor probleme uničevanja in 

varstva okolja in vodi bralca od 
primera do primera. Jasno poka
že, da je človeštvo danes tako 

j številno, da uničuje okolje, od ka-
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BOLJ ZANIMIVA KOT EOGHflUA DOMNEVA SOVJETSKIH ZNANSTVENIKOV

Starost očeta vpliva na brihtnost 
otroka, starost matere pa prav nič

Znanstveniki so analizirali kar 2000 primerov vidnejših mož z vseh področij 
ustvarjalnosti - Od očeta dobi otrok «s@danjost», od matere pa «pretek!ost

Kdor se ukvarja z živinorejo, 
ve, da je prvo tele bolj dvomlji
ve vrednosti. In tudi od stare kra
ve smotrn živinorejec ne bo pus
til teličke za rejo. Vinogradnik 
ve, da mu stara trta da manj, 
toda boljšega grozdja in da je 
vino stare trte boljše kod od mla
de. Sadjar bo staro jablano ali 
breskev posekal, ker drevo rodi 
manj in tudi jabolka s stare jab
lane niso dobra, niso primerna za 
daljšo hrambo. Podobnih primerov 
iz praktičnega, vsakdanjega živ
ljenja . bi mogli našteti še več. 
Kaj pa človek? Je tudi pri človeku 
odvisno, kako se bo otrok fizično 
in umsko razvijal, če sta oče in 
mati zelo mlada, v polnih letih 
ati že v zatonu?

Znanost je že dolgp ugotovila 
pozitivne in negativne posledice, 
ki se pripisujejo dednosti. Če 
je res, da se tudi od povsem zdra
vih staršev lahko rodi tudi um
sko šibek otrok, podobno kot se 
iz fizično povsem zdravih star
šev lahko rodi pohabljenec, je še 
bolj res, da je možnost rojstva 
umsko šibkega ali' fizično pohab
ljenega otroka od staršev, ki so

že sami umsko ali fizično nenor
malni veliko večja. Možnost ded
nosti je tu toliko večja. Prav ta
ko je znanost že zdavnaj ugoto
vila, da od premlade matere ne 
bo kdo ve kaj krepkega otroka, 
kar seveda, velja tudi za še ne 
povsem dozorelega očeta.

In vendar se zdi, da se je zna
nost doslej motila glede zrelosti 
očeta in matere, oziroma o po
zitivnih dednih lastnostih glede 
starosti očeta oziroma matere. 
Pravzaprav to zmotno mnenje še 
velja. Sovjetski znanstveniki so 
vzeti v poštev nič manj kot 2.000 
primerov in to izrazitih prime
rov, vzeti so namreč v poštev 
same «velike ljudi*, to se pravi 
velike državnike, velike politike 
velike glasbenike in umetnike 
skratka zelo sposobne ustvarjal
ce in na njihovem primeru pro
učili tako imenovani «očetov in
deks* in tako imenovani «mate- 
rin indeks*. Hoteli so namreč 
ugotoviti, če in v kolikšni meri 
vpliva očetova oziroma materina 
starost na umsko razvitost po
tomca. To se pravi, hoteti so 
ugotoviti, ali pride od mlade ma-

Motiv iz Prečnika (Foto M. Magajna)
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Horoskop ■j

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Zaman 
se boste truditi, kajti težko bi vam 
bilo izpeljati načrte. Ne zapirajte 
se vase.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Povečal 
se bo vaš ugled, a od tega ne boste 
imeti koristi. Nepredviden dogodek 
v teku večera.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Utr
dite svoj poslovni položaj in se pri 
tem ne ozirajte na druge. Manjše 
težave pri izpolnjevanju nekega na
črta.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Znova se 
boste navdušili za načrt, ki sta ga 
že opustiti. Globoko zadoščenje v

zvezi z nekim prijateljstvom.
LEV (od 23.7. do 22.8.) Če se 

boste znali prilagoditi neki osebi 
bo dan uspešen. Ne žrtvujte svoje 
bodočnosti za trenuten uspeh.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Dan 
je primeren za drzne podvige. Ne 
bodite kritični samo do drugih, 
temveč tudi do samega sebe.
_ TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Če ne morete prodreti po direktni 
poti, skušajte ovire obiti. Majhna, 
toda nič kaj prijetna diskusija v 
družini.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Nepredviden dogodek, ki bo marsi

kaj spremenil v vaših odnosih. V 
družini veselo razpoloženje.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) Ne 
rinite predaleč, zadovoljite se raje 
z dosedanjimi uspehi. Na pot boste 
morati.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Razplet dogodkov naj gre do konca 
brez vašega posredovanja. Nova 
družba in nova prijateljstva.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Izo
gibajte se obveznostim, ki jih ne 
bi zmogli. Ko gre za kaprice, se 
odločno postavite po robu.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Ne iz
gubljajte časa z reševanjem nekega 
stranskega vprašanja. Razvoj do
godkov bo vašemu srcu povrnil mir.

tere in mladega očeta umsko bolj 
zdrav, točneje bolj brihten, bolj 
sposoben otrok in človek, oziroma 
ali So glede tega na boljšem otro
ci, katerih starši niso več tako 
mladi, pač pa so že v tako ime
novani zreti dobi. Zaradi prime
rjave in dokumentarnosti bomo 
navedli nekaj konkretnih prime
rov. Sovjetski znanstveniki so pro
učili, kot smo rekli, 2.000 znanih 
osebnosti. Med temi so bili Le
onardo Da Vinci, Turgenjev, Di
ckens, Puškin, Einstein, Beetho
ven, Heine, Schiller, Irena Jo- 
liot Curi, Goethe, Wagner, Ber
nard Shaw, Balzac, London, Han- 
del in celo stari kitajski filozof 
Konfucij.

In ko so proučiti vseh 2.000 pri
merov, so prišli do zanimivega 
in hkrati neizpodbitnega podatka, 
da je v 80 odstotkih primerov bil 
oče teh vidnih ljudi nad 30 let 
star. Ko so te podatke še bolj 
razčleniti, so ugotovili, da so 
bili očetje najbolj vidnih ljudi 
od 37 do 39 let stari. Ker gre za 
večje število «proučenih primerov* 
in ker gre povsod za skoroda 
točne podatke ati vsaj okvire, se 
prav gotovo ne more več govori
ti o naključju. Praktično bi to
rej že držalo, da je nad 30 let 
boljša kot doba pod 30 leti, sta
rostna doba od 37 do 39 let pa 
naibolj primerna doba.

Zaradi primerjave pa so sov
jetski znanstveniki poklicati na po
moč tudi same združene narode in 
sicer konkretne podatke, ki jih 
ta organizacija objavlja v svojem 
znanem letopisu, kjer zvemo, da 
večina moških na svetu postane
jo očetje v starosti od 25. do 29. 
leta. Statistika, ki «ne gleda na 
desno ne na levo», ali kot bi lah
ko rekli, da ne pozna prijateljev, 
pravi, da je «očetov indeks* naj
vidnejših ljudi na svetu vedno 
za 10 do 11 let višji kot je indeks 
ostalih poprečnežev, torej ostalih 
ljudi. Iz vsega tega so sovjetski 
znanstveniki prišli do naslednjega 
zaključka: «Zdi se nam, da po
datki, ki smo jih zbrati in prou
čili, jasno govorijo o odvisnosti 
med starostjo očeta in ravnjo 
brihtnosti otroka in nato človeka*.

če sovjetski znanstveniki tako 
odločno govore o vplivu očeta, kaj 
pa pravijo o vplivu matere, o ta
ko imenovanem «indeksu matere*?

Moskovska «Literaturnaja gaze- 
ta» o tem piše naslednje;

«Analize pričajo, da se poviša
nje tega «indeksa» («indeksa mate
re*) ne odraža in ne spremlja z 
ustreznim dvigom ravni brihtno
sti potomca. Večina (67 odstotkov) 
vidnih ljudi je bila rojena ob «in- 
deksu matere*, ki ni šel čez 
29 (z drugimi besedami poveda
no, večina vidnih ljudi so rodile 
njihove matere preden so bile sta
re 29 let. op. ur.). Isti odnos in 
isto razporeditev po tem «indeksu» 
lahko najdemo pri celotnem pre
bivalstvu zemeljske oble: 66 od
stotkov mater postanejo matere 
pred 29. letom starosti*.

«Potemtakem, čim večja je spo
sobnost človeka,, da sprejema, 
dojema in obdeluje informacije, 
ki jih dobi, ki jih sprejme od zu
naj, in nato na tej osnovi sklepa 
in odloča, tem višja je raven nje
gove inteligentnosti. Hkrati je o- 
čitno, da se sposobnost enega in 
istega človeka za obdelovanje in
formacij izpopolnjuje s starostjo. 
Še stari Grki so obdobje 40 let 
pri moškem nazvali «leta cvete
nja*. V tej dobi je človek, je moški 
poln znanja, poln življenjskih iz
kušenj, v tej dobi pride v njem 
do srečnega in plodnega ravnote
žja med občutji in razumom*.

«če vzamemo v poštev vse to, 
kar smo navedli doslej, ne bo 
prav nič protislovno, niti ne čud
no, postaviti predpostavko, d«

»

obstaja tudi nekakšen biološki ka
nal prenašanja informacijskih spo
sobnosti s staršev na otroke*.

«Toda zakaj saimo sposobnost 
očetov in ne tudi sposobnost ma
ter? Sovjetski znanstvenik Geoda- 
kjan je navedel domnevo, ki jo u- 
temeljuje z določenimi principi 
iz kibernetike, da namreč moški 
spol predstavlja ati vsebuje «o- 
perativni* spomin človeškega ro
du, ženski spol pa predstavlja 
«stalni» spomin. Z drugimi be
sedami, preko moškega spola se 
človeškemu rodu posreduje prila
gajanje zvrsti pogojem, ki se 
naglo menjajo, vtem ko nosi žen
ska v sebi nekakšno «konservira- 
no» fukcijo ohranjanja in prena
šanja že zbrane genetske infor
macije o tem, kar se je dogaja
lo v preteklosti*.

Če gornje domneve sprejmemo 
kot tečne, ati če jih sploh upošte
vamo kot domneve potem nam bo 
jasno, zakaj starost matere v tre
nutku spočetja oziroma v trenut
ku rojstva ne vpliva tako odločil
no na sposobnosti otroka. Sicer 
pa moskovska revija «Literatur- 
naja gazeta* ta svoj prikaz zaklju
čuje takole. «Tako mati kot oče 
moreta prenesti na otroka osnov
no nadarjenost, le da mu mati 
posreduje preteklost, oče pa se
danjost*.

Navedli smo mnenje prav go
tovo kvalificirane publikacije, 
hkrati pa poudarjamo, da že sama 
revija omenja domneve in ne za
ključne ugotovitve, potemtakem 
gre v gornjem primeru le Za u- 
gibanja, za svojevrstno razlago, 
ki sicer temelji na konkretnih 
podatkih, ki pa še ne da zaključ
ne besede, kajti človek je sam 
na sebi še tolikšna tajnost, da 
se ne bo še dolgo spoznal, pa če
prav smo na tem področju na
pravili že velike korake.

terega je odvisno. S človekom se 
danes dogaja podobno kot s kul
turo bakterij, ki zaradi premočne
ga razmnoževanja uničujejo sa
me sebe.

Človek pa se utegne uničiti z 
lastnimi odpadnimi snovmi. Veči
na evropskih rek je onesnaženih, 
mnoga jezera so brez življenja, 
pod vplivom plinov se spreminja 
podnebje, čeprav še ne vemo, ali 
drvimo v otoplitev ali v ohladi
tev. Človek in živa bitja nasploh 
sprejemajo vase minerale, pesti
cide, azbeste in druge škodljive 
snovi. Pri vsem tem pa se člove
štvo vedno bolj širi in na vsake 
tri smrti (dve od teh zaradi la
kote) odpade pet rojstev. Tako 
prihaja Taylorjeva knjiga, ki je 
njegovo najnovejše delo, saj je 
v originalu izšla leta 1970, med 
nas v času, ko so po vsem sve
tu in tudi pri nas začeli akcijo, 
da rešimo okolje in s tem tudi 
sami sebe.

Taylorjeva knjiga ima dvanajst 
poglavij. Najprej razpravlja o po
večanju človeške populacije. Na
to kritično govori o načrtovalcih 
našega planeta. O spremembah 
podnebja govori tretje poglavje. 
O maščevanju narave, o zatira
nju škodljivcev in posledicah te
ga, govori naslednje poglavje.. V 
nadaljnjem razdelku knjige raz
pravlja pisatelj o tem, kako u- 
tegne ena ponesrečena vrtina v 
morju prekriti vsa morja s tan
ko mrenico nafte in s tem uniči
ti življenje v morjih, razen tega 
pa bi začelo na Zemlji zmanjko
vati kisika. V nadaljnjih poglav
jih piše Taylor o nevarnostih, ki 
groze od azbesta, DDT, od svin
ca, od radioaktivnih odpadkov. 
Kje so meje naseljenosti, to je 
naslov devetega poglavja. Isti te
mi je posvečeno nadaljnje poglav
je. Zadnji dve poglavji pa sta 
posvečeni pozivu na organiziranje 
varstva okolja in narave sploh.

Taglorjeva knjiga je posvečena 
razvoju v prihodnjih tridesetih 
letih in je torej napisana za da
našnji in jutrišnji dan. Čeprav i- 
mamo tudi v slovenščini že nekaj 
knjig, ki govore o nevarnostih u- 
ničenja okolja (poleg že omenje
ne Taylorjeve knjige imamo knji
go Rachel Carsonove Nema po
mlad), pomeni knjiga Sodni dan 
ne samo zanimivo branje o pro
blemih današnjega človeka in ne
varnostih uničevanja, temveč tudi 
tehtno opozorilo, da je skrajni 
čas, da nekaj ukrenemo. In da 
se tudi mi pridružimo vsem kul
turnim narodom, ki so se morda 
zadnji hip zavedli nevarnosti, gro
zeči zaradi onesnaženja okolja. 
Zato je knjigi napisal tudi tehtno 
opozorilno spremno besedo naš 
znani znanstvenik, alpinist in pri
jatelj narave, duševni vodja borbe 
proti onesnc r nju narave, dr. ing. 
France Avčin. Ta v svojem se
stavku slovenske bralce še pose
bej opozarja na današnjo krizo 
človeštva, izvirajočo od krize 
vrednot, krize nepovezanosti in 
krize odgovornosti. Pri tem pa o- 
pozarja na Taylorjeve ugotovitve, 
da so tako industrije tiste, ki po
vzročajo potencialno nevarnost 
za okolje, pa tudi oblast, ki ne 
ukrene tega. kar bi sicer morala.

G. R. Taylorja knjiga o sodnem 
dnevu, ki utegne ogroziti človeš
ki rod zaradi onesnaženja okolja, 
pomeni tudi za naše ljudi zani
mivo, bogato dokumentirano, pa 
vendar privlačno in zanimivo bra
nje. Pomeni pa tudi tehtno opo
zorilo.

Sl. Rn.

V FILMSKIH KROŽKIH
Bernardo Berlolucci:

«Strategia 
del ragno»
V La Cappella Vnderground smo 

končno videli barvno verzijo fil
ma Bernarda Bertoluccija «Stra- 
tegia del ragno» (1970), ki ga je 
doslej predvajala le televizija v 
črnobeli verziji. V glavnih vlogah 
nastopata Giulio Brogi in Alida 
Valli.

Videti ta film v barvah je pov
sem nova izkušnja, kajti danes je 
malo filmov, v katerih je uporaba 
barve tako iznajdljiva in bogata. 
Ko na platnu potekajo naslovi 
filma, vidimo pod njimi stvaritve 
italijanskega sldcarja Ligabueja; in 
v vsem filmu imamo potem zgledo
vanje po barvah teh slik.

Ali je to politični film? Zgodba 
pripoveduje o sinu partizanskega 
voditelja, ki se vrne v očetovo rod
no vas, da odkrije, kdo je očeta 
ubil. A v resnici odkrije, da je 
bil oče izdajalec in da so ga zato 
tovariši ubili, a po želji njega sa
mega so napravili, kot da bi 
ga bili ubili fašisti, tako da je 
postal za ljudstvo heroj. Argu
ment je torej političen; toda vse 
izbire oseb so brez razloga; kve
čjemu lahko tega izvajamo iz kul
turnih vplivov, ki jih v velikem 
številu zasledimo v filmu.

Osebno ms Bertolucci ne navdu
šuje, kar nismo še našli v njem 
povezave med kulturno in estetsko 
bogatostjo ter med dejansko iz
kušnjo in doživetjem; vendar priz
namo, da je to morda zaradi 
avtorjeve kompleksnosti in prikri
tosti, ki je nismo še razvozljali. 
Za zdaj lahko v Bertoluccijevih 
delih občudujemo predvsem lepo 
estetsko zgradbo. V filmu «Strate- 
gia del ragno» je posebno dobra 
povezava Bergesovga absurda 
(scemrij se namreč zgleduje po 
kratki povesti velikega argentinske
ga pisatelja) in detajlnim prikazo
vanjem provincialnega statičnega 
življenja.

Ko ji Wakamatsu:

«Yuke Yuke 
Nidome no Shojo
Tržaški kinoforum je predsta

vil premiero japonskega filma Ko- 
jija Wakamatsuja «Yuke Yuke Ni
dome no Shojo* (Su, su, due vol
te vergine, 1969) o katerem smo 
že pisali z zadnjega festivala v 
Pesaru.

VJakamatsu proizvaja veliko e- 
rotičnih filmov, torej del, ki spa
dajo v žanr, ki je na Japonskem 
zelo v čislih. Značilnost režiserja 
je v radikalnem pesimizmu, za
radi katerega poveže skrajno ob
čuteni spolni nagon s skrajnim na
siljem. V njegovih filmih, ki se 
vedno zaključijo tragično (kot do
kazuje tudi drugo, manj pomembno 
delo, ki ga je kinoforum pred
stavil, «Kin Pei Bah, 1968, po 
kitajskem erotičnem romanu «Ching 
Ping Meh, (ital naslov «11 decame- 
rone orientale»), je spolnost bliž
ja smrti kot življenju.

Film se nam zdi zanimiv pred
vsem zaradi interpretacije, ki jo 
o njem daje veliki japonski režiser 
Nagisa Oshima, ki vidi v njem 
nekako «čisti» izraz nekaterih te
matik, ki jih sam uporablja in 
obenem presega. Sam na sebi je 
Wakamatsujev film neprepričljiv, 
kajti prikazana dogajanja izvirajo 
vedno iz avtorjevega aprioristične- 
ga pogleda na realnost in nikdar 
ne dosežejo avtonomne verodostoj
nosti.

S. G.

Prejeli smo
LA NUOVA ALBANIA - Leto 

XXVI, štev. 4, dvomesečnik, ki 
izhaja v albanščini, kitajščini, ru
ščini, francoščini, angleščini, a- 
rabščini in italijanščini. Uredni
štvo: Tirana, Rr Labinoti štev. 7.

SOFIA PRESS. Agencija za tisk v 
tujih jezikih. Uredništvo: Sofija, 
Utica Levski 1.

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15^20.15 Po

ročila: 7-05 Jutranja glasba; 11.35 
Opoldne z vami; 13.30 Glasba po 
željah; 17.00 Program za mla
dino; 18.15 Umetnost in priredit
ve; 18.30 Koncert; 19.00 Poje 
Gianni Nazzaro; 19.10 Higiena in 
zdravje; 19.20 Zbor in folklora;
20.00 Šport; 20.35 Simf. koncert;
21.00 Nove knjige;

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30,

18.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glas
ba za dobro jutro; 7.00 Popevke;
9.00 Otroški kotiček; 9.15 Orke
ster; 10.00 Od melodije do melo
dije; 11.15 Orkester Osborne; 11.45 
Polke in valčki; 12.00 Glasba po 
željah; 14.00 Eros Sequi: «Pisma»;
14.15 Plošče; 14.35 Juke box; 15.00 
Simfonična glasba; 16.40 Orkestri;
17.00 Glasbeni mozaik; 17.45 Mla
dinski zbor iz Postojne; 18.00 Po
pevke; 19.00 Iz priljubljenih o- 
per; 19.30 Prenos RL; 20.00 Glas
ba v večeru; 20.40 Ritmi za go
dala; 21.15 Dubrovnik 1972; 22.10 
Jazz; 22.35 Glasba za lahko noč.

NACIONALNI PROGRAM 
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba;
8.30 Popevke; 9.15 Vi in jaz;
10.00 Posebna reportaža; 11.30 
Plošče; 14.10 Ital. popevke; 15.10 
Glasbeni spored za mladino; 17.05 
Pisan spored; 19.10 Kronike Ju
ga; 20.20 Poslušajmo jih spet;
21.15 A. Palazzeschi: «Le sorelle

SREDA, 3. JANUARJA 1973
Materassi*; 22.10 Borodin, Ravel, 
Mussorgski.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 Po

ročila; 8.40 Operne arije; 9.15 
Orkestri; 9.50 Nadaljevanka; 10.05 
Pesem za vsakogar; 13.35 Sprehod 
med notami; 13.50 Kako in za
kaj?; 14.00 Plošče; 15.40 Glasbe
no - govorni spored; 17.30 Poseb
na reportaža; 17.45 Telefonski po
zivi 31 - 31; 20.10 Sestanek petih; 
22.43 Nadaljevanka; 23.20 Lahka 
glasba.

III. PROGRAM
9.30 Bachove skladbe; 10.00 

Rimski - Korzakov in Lalo; 11.00 
Resna glasba; 11.40 Italijanski 
skladatelji; 14.30 Portret avtorja; 
Ghedini; 17.25 Hindemithove sklad
be; 17.20 Strani iz albuma; 18.15 
Gospodarska rubrika; 18.30 Voz- 
nost cest; 19.15 Večerni koncert;
22.30 Knjižne novosti.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00, 19.30 

Poročila; 6.50 Rekreacija; 8.10 
Glasbena matineja; 9.05 Nena
vadni pogovori; 9.25 Iz glasbenih 
šol; 9.45 Glasbeni spomini; 10.20 
Pri vas doma; 12.10 Gounod: Val- 
purgina noč iz «Fausta»; 12.30 
Kmetijski nasveti; 12.40 Od vasi 
do vasi; 13.30 Priporočajo vam...; 
14.10 Komorni zbor RTV; 15.40 
Violinist Rok Klopčič; 16.00 »Vr
tiljak*; 16.40 Iz albuma newyor- 
ških filharmonikov; 17.10 Glasbe
na galerija; 17.45 Jezikovni pogo

vori; 18.00 Aktualnosti; 18.15 Glas 
bene vinjete; 18.30 Naš razgovor;
19.00 Lahko noč, otroci!; 19.lf 
Glasbene razglednice; 20.00 Simf 
orkester RTV; 22.15 S festivalom 
jazza; 23.05 Literarni nokturno. 

ITAL. TELEVIZIJA
12.30 Poljudna znanost: «Char 

lie Chaplin*; 13.30 Dnevnik; 17.01 
Spored za najmlajše; 17.30 Dnev 
nik; 17.45 Od božiča do Novega le 
ta; 18.45 TV razprave; 19.15 Po 
ljudna znanost; 19.45 Športni dnev 
nik in kronike; 20.30 Dnevnik; 
20.45 Nogometna tekma Anglija 

— London; 22.30 Srečanje z Ma
riom Merolo; 23.15 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Film «Pa 

ura in palcoscenico*; 22.55 So 
dobna medicina.

JUG TELEVIZIJA
12.55 Innsbruck: Smučarski sko 

ki; 15.15 Svetovni pokal v alp
skem smučanju za ženske; 17.45 
Prigode psa Civila film; 18.10 
Obzornik; 18 25 Od filma do fil 
ma; 18.50 Uvod v kibernetiko; 
19.10 Mozaik; 19.15 Jazz; 19 45 
Risanka; 20 00. 22 40 TV dnevnik. 
20.35 Nekateri so za vroče - film; 
22.20 Glasbeni nokturno: Mitja
Gregorač.

KOPRSKA BARVNA TV
15.15 Smučanje prenos s Po 

horja; 20.00 Risanke: 20 15 Po 
ročila; 20.30 Sedem morij; «Paci 
fik»; 21.20 Zabavna glasbena od 
daja.
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SMUČANJE ŽENSKO TEKMOVANJE ZA SVETOVNI POKAL

Ttika slalomska proga na Pohorju 
včeraj zdesetkala število smučark

Zmagala je mlada Francozinja Emonetova - Med izločenimi je bila tudi Prollova
2. — ^šestnajstletna

nefnC°Z-J'a Paitricia Emonet je da- 
iem zmagala na nekem več- 

smučarskem tekmovanju. Zrna
ta v/e,v Nalomu v Mariboru, ki 
st\x> ™ 23 sv0l°vno žensko prven-

Njena. zmaga je bila zelo težka, 
11 je grozila izključitev, ker 

Rešila vrata v drugi vožnji.
Francozinja pa je spust po-

stnm3’ ker i° ie med prvim spu- 
oviral eden izmed sodnikovprogi.

• ^1° mirna, kljub svoji mladosti, 
J wla Patricia Emonet v prvi vož- 
li tretja, za Nemkama Pamelo 

r^.in Rosi Mittermaier. V drugi 
zniji pa je dosegla celo najboljši 

nm’ S katerim se je uvrstila na 
Sledilo je nekaj dra- 

atacnih trenutkov, dokler niso 
Jarniki potrdili njene zmage, potem 

so zavrnili protest nemške eki- 
j' vožnji sta se odvijali na 
^j nemogoči progi, saj je bila 
krita z ledom. Ni manjkalo tek- 

k (celo svetovnega slovesa, 
nA n®*r' Prollova), ki so morale 
“^»Piti zaradi padcev ali pa za- 
mai izključitve. Dovolj je če pove- 
. da se jih je na končno lestvico 

vrstilo le štirinajst, čeprav je bi- 
>, Prijavljenih kar 72 tekmovalk. 
rTV-ge vožnje pa se je lahko ude- 
Jezilo le 27 smučark.
^ boljše jugoslovanske tekmovalke 

danes zapravile izredno prikri
ta Za. zbiranje točk: preveč so

jutrišnji veleslalom v dveh dedih, 
ki bosta (oba) krajša od predvide
nega.

Smučanje

CORTTNA D’AMPEZZO, 2. — Ita
lijan Gildo Siorpaes je zmagal v 
veleslalomu na sedlu Falzarego, po
tem ko je premagal Bruna Alberti
ja in Fernanda Nucciottija.

Med ženskami je zmagala Clotilde 
Fasolis pred Tiezzovo.

ODBOJKA
ZA MLADINSKO REPREZENTANCO

Brez kandidatov iz F.-J.k.
V torek so se v Grossetu priče

le prve letošnje skupne priprave 
mladih italijanskih odbojkarjev, ki 
pridejo v poštev za mladinsko re
prezentanco za prihodnje mednarod
ne nastope. Italijanska odbojkarska 
zveza je povabila v toskansko me
sto naslednje odbojkarje: DalTOlio, 
Goldoni, Cappi in Zobbi (Panini), 
Francimi (Ruini), Piva (Ferroni), 
Negri M. (Lubiam), Lanfranco (C 
US Turin), Greco (Brumi), Giulia- 
ni in Concetti (Virtus Falconara), 
Di Bernardo in Masserrotti (Uni- 
pol), Lazzeroni in Manzani (CUS 
Piza), Donato (Petrarca), Padova- 
ni (Minelli), Cailderoni (Casadio), 
Jannetti (San Gabriele Rim), Tor- 
boli (Pallavolo Trento). Tudi mla-

ga mladinca (ne mladinke). To 
vsekakor ni najboljše spričevalo za 
odbojko v naši deželi, ki ima pre
cejšnje število društev, ki se ukvar
jajo s to športno panogo.

G. F.

§°tovo (glede na to, da je malo 
toovalk prišlo do cilja) pobrale

egale in so nadle~ter bUe diUkva- dinci’ ki so kandidati za reprezen-
s u* «** m S

Panini iz Modene, in to kar štiri 
svoje člane. Prve skupne pripra
ve, katere bo vodil zvezni trener 
Franco Anderlini (ki je obenem 
tudi trener državnega prvaka Pa- 
ninija), se bodo končale 3. januarja. 

Iz naše dežele ni tokrat niti ene-

je dosegla najboljši ekip-
nekaj točk
n.v celoti _ w___ v
7a,r®zuhat Francija, poleg nje pa 
^ aana Nemčija, ki imata vsaka 
rici d tekmovalke v prvi desete
re ‘ P?vsem so odpovedale Avstrij- 
svn'Sai imai° v tej družbi le eno 
Vg predstavnico. Izpadle so tudi 
je .Američanke. Italijanka Tisotova 
je hTla smolo: P° prvem spustu 
ne ’la, 6-- nato pa so jo zaradi 

f^jnosti diskvalificirali.

patricia Emonet (Fr.) 117”34

Prejeli smo:
Spoštovano uredništvo!
Kot redni čitatelj vašega lista se2 r> ^ emonet (.r-./ »»• ...

“■ kamela Behr (Z.N.) 117”62 dbračam do vas z naslednjo prošnjo:
■ Resi Mittermaier (Z.N.) 118”42 

5 i j *el (Liechtenstein) 120”40 
mdy Crawford (Kan.) 120”80

OBVESTILA
ŠD Breg prireja 6. januarja 

1973 tradicionalni izlet v Kranj
sko goro. Vpisovanje pri vaških 
zastopnikih: (Edvin Rapotec —
Boršt, Jordan Kralj — Donijo, 
Peter Štrajn -- Dolina, Boris Mi 
halič — Bol junec 201).

Vpisovanje se bo zaključilo 3. 
januarja 1973.

* * *

Danes ob 19.30 bo na društve
nem sedežu v Trstu, pri Sv. Iva
nu redna seja Borovega odbora. 

* * *
SPDT sporoča, da v zvezi s 

smučarskim tečajem v Kanalski 
dolini zaradi pomanjkanja snega 
ne more dati tečajnikom še nobe
nega sporočila. Tečajniki bodo 
prejeli točnejša navodila jutri, 
ali najkasneje v petek.

PODATKI Z 2. DEŽELNEGA ZASEDANJA O ŠPORTU IN REKREACIJI

Naša dežela že nakazala 2.400milijonov it 
za gradnjo šolskih telesnovzgojnih objektov

Razvoj šolske telesne kulture je pri nas še vedno v velikem zaostanku
Ravnatelj deželnega odborništva 

za solštvo in kulturne dejavnosti 
dr. Egidio Babile je govoril o od
nosih med šolo in športom. Pre
davanje je sicer zanimivo, vendar 
pa po svoji kakovosti ne dosega 
referata prof. Notaria, o katerem 
smo že poročali in ki je, po našem 
mnenju, edini natančno orisal na- 

I pake in pomanjkljivosti italijanske
ga športa ter nakazal mpžne re
šitve.

Dr. Babile je svoj referat raečle- 
nil na dva dela, ki pa; sta tesno 
povezana. Najprej je skušal ugoto
viti zveze, ki jih imata ta dva de
javnika, nato pa se je ustavil pri 
tistih povezavah, ki združujejo šport 
in šoto v eno samo vzgojno sredstvo.

Šola se spreminja
V zadnjih letih smo bili priče 

velikim spremembam na šolskem 
področju. Pravica do študija je 
povzročila velik porast števila u- 
čencev in dijakov. Nastale so takp 
spremembe pri načinu vzgoje. Šola 
se skuša prilagoditi sodobnemu živ
ljenju in tudi učni načrti starih taj- 
dioionialmih predmetov so se spre
menili. Zasedbe in druge protestne 
akcije so prisilile vzgojitelje, da so
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NOGOMET OB POVEČANJU EGS

Danes v Londonu tekma 
«treh» proti «šestim»

V reprezentanci «stare» EGS bo igral tudi Italijan Zoff

7 91?- Zechmeisteir (Z.N.) 120”88 
• fahienne Serrat. ("Fr 1 122”87

124”57 
124”98

t, T "-"ienne Serrat (Fr.)
9' ^belile Mir (Fr.) 

lo' Schnider (švi.)
11 .e Oraswander (Av.) 126”18
12 vC,Ia Stehle (Z.N.)
13. j^ko T°ka'zaki (Jap.)
14' t n Jez (Jug-)

Lestvi J0Cif (Jug . yica posameznic za svetovni

126”34
132”50
133”33
142”72

Pokal;

2' £r6U (Av.)
, fronte (Fr.)
* Behl- (Z. Nem.)
5 Rouveri (Fr.)
K "enzel (Liech.) 
7 £aferer (Av.) 
g' i„kschnig (Av.) 

Schroll (Av.) 
Lukasser CAv

75 točk
51
49
40
29
28
23

asser (Av.) in 
t Lhalvm (Fr.) 20

'tanašJ-1-03 (p° državah) za SP po 
nasnjiem slalomu:
2 Atrija 
, Francija 
2- ja 
g Švica

■ Zahodna Nemčija
■ Kanada
• Liechtenstein
zS^

S«"?"1*
dar k - na v-eleslalom, ven- 
stranj °i, seR-. P0 °gledu proge s 
carske Komisije mednarodne smu
kal m zv.eze zr>ano, kako bo pote- 
leži’ ce sPloh bo. Sneg namreč
Kibovi na .02151 Progi in ker
Predet niso dovolj zaščiteni,
^ovalke a 23 kRro vozeče tek-

344 točk 
170 
131 
107 
90 
30 
29 
24 
21 
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v eni zadnjih številk PD sem za
sledil članek o izidu «Košarkarske- 
ga biltena». Ker sem že vrsto let 
trener košarkarskega kluba Tolmin, 
bi se prav rad tudi sam na ta bil
ten naropil. Vljudno prosim, če bi 
mi pri tem pomagali in mi posre
dovali naslov izdajatelja te publi
kacije. Za morebitno pomoč — 
hvala!

Z. Mrak — Tolmin 
Od. uredništva: Sporočamo vam, 

da smo vaš naslov že posredovali 
izdajateljem biltena in ker bo v
kratkem izšla že druga številka, 
boste verjetno prejeli istočasno kar | nastopili v tej tekmi pa je nasled

LONDON, 2. — Vest, da bosta v 
reprezentanci «stare» evropske skup
nosti igrala tudi zahodna Nemca 
Beckenbauer in Muller v tekmi z 
reprezentanco «treh», je nekoliko 
povečala prodajo vstopnic za to sre
čanje, za katero je vladalo dokaj 
malo zanimanja. Doslej so namreč 
prodali le borih 14 tisoč vstopnic. 
Organizatorji računajo, da si bo 
jutrišnjo tekmo ogledalo približno 
25 tisoč gledalcev, kar pa bo kljub 
temu najnižje število gledalcev v 
zgodovini mednarodnih srečanj na 
velikem wembleyskem stadionu, na 
katerem je prostora za 100 tisoč 
gledalcev.

Doslej je znana le postava Rarrv 
seyeve ekipe, ki "bo taka:

Jennings, Storey, Hughes, Bell, 
Hunter, Moore, Lorimer, Giles, 
Stein, Charlton (kap.), Jensen.

Seznam vseh igralcev, ki bodo

obe. Za vse ostalo se boste nepo 
sredno domenili z izdajatelji «Ko- 
šarkarskega biltena».

nji:
Reprezentanca «treh»: R. demen

ce (Liverpool), P. Jennings (Tot-

temhaim Hotspur), P. Rice (Arse- 
nal), E. Hughes (Liverpool), P. 
Storey (Arsenal), A. Hunter (Ip- 
swich), P. Simpson (Arsenal), R. 
Moore (West Hani), A. Bali (Ar
senal), J. Olsen ( FC Utrecht), C. 
Bell (Manchester City), R. Charl
ton (Manchester United), J. Giles 
(Leeds), P. Lorimer (Leeds), C. 
Stein (Coventry), H. Jensen (Borus- 
sia Monchengladbach).

Reprezentanca «šestih»: C. Piot 
(Standard Liege), D. Zoff (Juven- 
tus), M. Tresor (01ympique Mar
seille), F. Beckenbauer (Bayem 
Miinchen), B. Vogts (Borussia Mon
chengladbach), R. Kroll (Ajax), J. 
Neeskens (Ajax), H. Blaakenburg 
(Ajax), Van Hanegen (Feyenoord), 
J. Cryff (Ajax), G. Ne-tzer (Borus
sia Monchengladbach), L. Pilot 
(Royale Antwerpen), J. Graboivski 
(Eintracht Frankfurt), G. Muller 
(Bayern Miinchen), W. Suurbier 
(Ajax), P. Van Himst (Anderlecht), 
G. Beretta (St. Etienne).

se prilagodili novim zahtevam.
Med vsemi dejavnostmi, s kateri

mi se človek bavi že več stoletij, 
je edino šport ohranil svojo prvot
no podobo. Nespremenjen je ostal 
pomen športa kot vzgojnega sred
stva; klasični ideali, na katere se 
šport še vedno navezuje, pa niso 
prodrli v šolo, kjer je telesna kul
tura le obrobna dejavnost. Šele 
leta 1969 je ministrstvo za šolstvo 
izdalo okrožnico, ki pravi, da je 
šport «zelo važno didaktično sred
stvo in je sestavini del vzgoje člove
kove osebnosti*. V tej izjavi je jas
no opaziti voljo, da bo šport tudi 
v šoli imel mesto, ki mu pripada.

Osebna pobuda
V omenjeni okrožnici je pa tudi 

jasno povedano, da je kakršnokoli 
športno udejstvovanje v okviru šo
le prepuščeno pobudi posameznikov.
Okrožnica^ namreč tudi pravi, da so 
vse odločitve prepuščene ravnate
ljem in profesorjem. Mnogo je tudi 
odvisno od razpoložljivosti finan
čnih sredstev, predvsem pri usta
navljanju šolskih športnih odsekov.
Finančna bremena morajo često no
siti izvenšolske organizacije, kot 
občine, športna društva in včasih 
tudi posamezniki.

Jasno je, da je v teh pogojih 
primeren razvoj nemogoč. Čudno 
je, da niso šolske oblasti poskrbele 
za finasiranje dejavnosti, ki tudi 
izven šole velja za vzgojno sred
stvo.

Prvi poskusi združitve šole s 
športom so «tedn-i na snegu* ne
katere šole so se za teden dni pre
selile. v kako zimskošportno središ
če, kjer pa tudi tam ni bilo mogoče 
zagotoviti prisotnosti vsem dija
kom,, saj se je moral marsikdo od
povedati počitnicam, ker ni imel 
primerne opreme.

Vse prepogosto se dogaja, da so,
dijaki kake šole brez vsake šport- j Juventina _ Ziracco
ne dejavnosti. Osebna pobuda ne tttofmttma di - d 
zadostuje,, saj premnogi šolniki gle- -JUVEriTINA:.. Plesnicar, Faganel, 
dajo na šport kot na obrobno, ne-

Učni načrti
V osnovni šoli je težko govoriti 

o športu. Učencu bi morali nudi
ti telesno kulturo z igrami in os
novnimi vajami, ter ga pripraviti 
na bodoče resno športno delo. Os
novnošolsko telovadbo bi torej lah
ko tudi imenovali predšportna vzgo
ja.

Nižja srednja šola mora pri
praviti mladeniča, da postane zrel, 
da odrase. Tudi šport mora težiti 
k temu. Mladega človeka je treba 
pripraviti, da se bo aktivno, celo 
organizacijsko bavil s športom. Mo
ra ga prepričati, da šport ni prire
ditev, ki si jo le ogleda ob nede
ljah. Vzgojitelj pa bo to dosegel 
le, če je sam dobro pripravljen. 
Za to pa ne zadostujejo novi učni 
načrti, treba je tudi preurediti vi 
soko šolo za telesno kulturo (ISEF). 
V višji srednji šoli pa je poleg 
spremembe učnih načrtov nujna 
ustanovitev šolskih športnih odsekov, 
ki pa bodo zbudili zanimanje 
pri vseh dijakih in ne le pri 
najboljših. Res je, da je šport te
lesni napor in ni mogoče prisiliti 
vseh dijakov da se športno udejstvu
jejo, vendar morajo vsi imeti mož-

nost da se približajo športu.
Šolska okrožja

K rešitvi teh vprašanj bo ned
vomno pripomogla ustanovitev šol
skih okrožij, ozemeljskih enot, pre
računanih po številu in razporeje
nosti prebivalstva, ki bodo z vsemi 
potrebnimi šolskimi infrastruktura
mi te pa ne bodo služile le šoli, 
ampak tudi prebivalstvu. Tvorile 
bodo središče krajevne mladinske, 
vzgojne in športne dejavnosti.

Šport in univerza
Končno pa preidimo še k uni

verzi, kjer predstavlja vso športno 
dejavnost združenje CUS. Tu so 
morda pomanjkljivosti največje, saj 
je CUS predvsem tekmovalno druš
tvo, ki često vključuje tudi izven- 
univerzitetne igralce. Temu pa je 
krivo predvsem dejstvo, da je v na
ši deželi univerza brez športnih ob
jektov in naprav.

Res je, da je šola v zadnjih le
tih po svojih močeh pripomogla 
pri vzgajanju novih športnikov, ven
dar ni njen namen, da vzgaja pr
vake, temveč da vzgaja zdravo 
mladino. Tega namena pa doslej 
še ni dosegla.

S. J.

NOGOMET PORAZ JUVENTINE V 2. AL

Slaboten napad 
kriv za poraz

igralci štandreške ekipe so zaigrali preveč živčno in neurejeno
1:2

^eliko nevarnost, če jih 
zato a vs^ai?- Skoraj gotovo je 

°a bodo tekmovalke vozile Primorje je v tekmi z Libertasom moralo po dolgem času okusiti grenkobo poraza tudi na domačem igrišču

potrebno dejavnost. Ni dovolj, da di
jak teče in skače, treba je izkoristi
ti otrokovo navdušenje nad športom 
v vzgojne namene. Potrebni so za
to vzgojitelji, ki pravilno razume
jo tudi psihološki pomen športa. 

Šport v šoli
Vzgojitelji pa niso dovolj. Treba 

je predvsem vsa šolska poslopja o- 
premiti z nujnimi infrastrukturami; 
treba je predvideti športno vzgo
jo že v osnovni šoli: šport mora 
imeti v šoli isto vlogo kot vsi dru
gi predmeti: treba je stalno prire
jati izpopolnjevalne tečaje za uč
no osebje.

Vsem je znano, da v mnogih šolah 
sploh ni pouka telovadbe, ker nima
jo primernih prostorov, čeprav je 
ta predmet obvezen že od leta 
1879; v mnogih šolah telovadijo 
kar v razredu. To je seveda odvisno 
od dobre volje vzgojiteljev, ki pa 
seveda niso strokovno dobro pri
pravljeni.

Popoldanski pouk
V naši deželi so v 40 šolah uvedli 

tudi popoldanski pouk. Po rednem 
pouku se 5500 dijakov zadrži v šo
li tudi popoldne, kjer opravljajo 
razne pomožne dejavnosti rekrea
cijskega značaja. V teh pogojih 
je možno tudi redno športno udej
stvovanje. Ker pa je državni biro
kratski aparat zelo počasen, je de
želna uprava že nakazala nekaterim 
občinam, kjer so omenjene šole, 
prispevek za gradnjo vseh potrebnih 

| infrastruktur, med drugim tudi 
| «zgradb namenjenih športni in re- 
j kreacijski dejavnosti*. Doslej se 
je dežela že obvezala za 2.400 mi
lijonov lir. V prihodnjem letu pa bo
do nakazali še 2 milijardi lir. Po- 
mebno je, da dežela ni hotela sa
ma posredovati, ampak je zagoto
vila pravico do odločitve občinam.

Vprašanja šolnikov žal ni mogoče 
rešiti na podoben način: vse je 
odvisno od rimske vlade. Izkazalo 
se je, da so izpopolnjevalni tečaji 
nezadostni.

Nanut, Tomažič, Pavlin, A. Monti- 
co, Uras, Marvin, Ferletič, Makuc, 
M. Tabaj (Sirk).

Enakovredna igra v prvem polča
su, premoč gostov v drugem: to 
bi lahko rekli o nedeljski tek:ni, 
ki sta jo odigrala na štandreškem 
igrišču Juventina in Ziracco. Mrzla 
prha je takoj oblila domačine, ki 
so že v peti minuti igre prejeli 
prvi gol iz hitrega protinapada in, 
recimo, tudi s pomočjo obrambe, ki 
je pustila kar dva presta‘'na^Mak 
ca Ziracca pred vrati. Ob navija
nju občinstva, ki je kljub mrzlemu 
popoldnevu prihitelo navijat zn ebo
lo rdeče*, so Štandfrežči začeli na
padati precej uspešno. Kot se pa 
to že dogaja več tednov, niso zna
li igralci Juventine izkoristiti pred 
nasprotnimi vrati svoje dobre i- 
gre na sredini igrišča. Vsi napa
dalci so pokazali, da ne znajo hlad
nokrvno streljati na vrata in da 
preveč držijo žogo v kazenskem 
prostoru. Taka igra pa zahteva 
mnogo truda, a je brez vsake ko-

NAŠE OCENE
1. Sovodnje
2. Zarja
3. Juventina
4. Breg
5. Primorje
6. Vesna
7. Union
8. Olimpija
9. Breg B 

10. Primorer

10 26 2,600
13 27 2,078
14 29 2,071
12 23 1,916
13 25 1,692 
13 24 1,846

9 15 1,666 
9 14 1,555 
8 11 1,375 
8 11 1,375

V prvem stolpcu je število 
odigranih tekem, v drugem je 
vsota dosedanjih ocen, v zad
njem stolpcu pa poprečna oce
na vseh doslej odigranih sre
čanj.

Ekipe ocenjujemo z neza
dostno (1), dobro (2) in odlič
no (3).

Î
HSiisi-i!

risti. Napadu Juventine manjka i- 
gralec, ki bi znal tudi izven kazen
skega prostora streljati v vrata, 
manjka ji srednji napadalec (v pra
vem pomenu besede). Brez vsake 
koristi je bil trud dobrega Urasa, 
ki je skušal na vse načine doseči 
izenačenje.

V drugem polčasu je Juventina 
izenačila takoj v začetku z Ura- 
som, ki je bil nedvomno najboljši 
na igrišču, potem ko je ukanil 
vratarja z visoko žogo.

Po danem golu se je Juventina 
oddahnila, a je kmalu dobila dragi 

atf^žač^d/' ‘ neprevidno
sti obrambe, ki je pustila same na- 
•sprotne. ■ napadalce. ..Po,. golu so se 
igočtje opogumili, im. so,, večkrat ne
varno prišli do Plesničarja. Od svo
je strani je Juventina skušala do
seči zaželeni remi s preveč živč
nim; in neurejenimi napadi, kar je 
privedlo do zelo slabe igre, med
tem ko so gostje pogostoma ogro
ža!1 domačega vratarja.

Moramo reči, da so gostje zaslu
žili zmago, saj je bila njihova igra 
ves čas urejena in zanimiva. Ju
ventina je to pokazala od časa do 
časa, drugače pa ni utegnila pozi
tivno graditi igre.

V tej tekmi zasluži Juventina ne
zadostno oceno (1).

P. R.

OLIMPI JSKErIGRE
HELSINKI, 2. — Finsko mesto 

Tampere je predložilo svojo kandi
daturo za organizacijo zimskih olim
pijskih iger leta 1976. Le malo pa 
je verjetno, da bodo to prošnjo 
rešili ugodno, ker imajo v tem me
stu dokajšnje težave s postavitvi
jo odgovarjajoče smučarske proge 
za smuk in veleslalom, ker ni v 
bližini dovolj visokih gora.

TOKIO, 2. - Pred 12 tisoč gle
dalci je japonski boksar Masso 
Ohba premagal s k.o. v 12. krogu 

I tajskega predstavnika Chiondija. S 
I to zmago je japonec ohranil naslov 
' svetovnega prvaka mušje kategarije.

Pregled
športa
v letu 1972

KOLESARSTVO
Na amaterskem polju pa so v 

središču pozornosti seveda Olimpij
ske igre, kjer je najbolj presene
tilo italijansko kolesarstvo, ki ni 
še nikdar padlo talko nizko in ni 
osvojilo niti ene kolajne. V velikih 
etapnih dirkah, ki so bile pred o- 
limpijskimi igrami, pa so imeli 
glavno besedo Nizozemci in kole
sarji iz vzhodne Evrope. V amater
skem «Touru» je zmagal Nizoze
mec Den Hertcg.

JUDO
Na olimpijskih igrah v Miinchnu 

niso mogli Japonci pokazati vseh 
svojih sposobnosti v tej disciplini. 
Naslov prvaka težke kategorije in 
prvaka vseh kategorij je namreč 
osvojil Nizozemec Wim Ruska.

Vseeno pa so Japonci obdržali 
svojo premoč v lažjih kategorijah, 
medtem ko so morali prepustili na
slov prvaka srednjetežke kategori
je drugemu evropskemu predstav
niku, Sovjetu čočošviliju. Od šestih 
naslovov so Japonci osvojili tri, k 
čemur je trebo dodati še eno bro
nasto kolajno.

Sovjetski judoisti so se izkazali za 
najboljše v Evropi, pred Francijo 
in Veliko Britanijo.

ROKOBORBA
Sovjetska zveza je z devetimi o- 

svojenimi zlatimi olimpijskimi ko
lajnami potrdila svojo premoč v 
tem športu. Moramo pa poudariti 
napredek ZDA, ki so osvojile šest 
odličij, med temi eno zlato in eno 
srebrno. ZDA doslej niso nikoli po
menile ničesar v tem športu in 
zato predstavljajo veliko presene
čenje. Dve odličji (bronasti) je o- 
svojila tudi Italija, pa tudi Jugo
slovani so zopet potrdili, da še ve
dno sodijo med boljše države v 
tem športu.

JADRANJE
Na olimpijskih igrah so pobrali 

največ zlatih kolajn Avstralci, An
glija pa je po 40 letih zopet stopi
la na oder zmagovalcev. Slabo so 
se odrezali zahodni Nemci, čeprav 
so jadrali doma.

Razočarali so tudi Italijani, ki se 
na hladnem Severnem morju niso 
znašli in so ostali praznih rok. Ni
ti Jugoslovani niso prišli do ko
lajn, čeprav so bili v nekaterih 
razredih med najboljšimi.

Najpomembnejši jadralni dogodek 
leta pa je bilo tekmovanje jadral
cev - samotarjev preko Atlantika, 
v katerem so prevladovali s svoji
mi izrednimi čolni Francozi, saj so 
osvojili vsa prva tri mesta. 

SMUČANJE
Zimske olimpijske igre v Sapporu 

in izključitev Avstrijca K. Schran- 
za, zmaga Italijana Thonija in Av
strijke Annemarie Proll v tekmo
vanju za naslov svetovnega prva
ka so bile glavne značilnosti leta 
1972 na snegu. Gustav Thoni je bil 
največji protagonist pretekle sezo
ne, tako na olimpijskih igrah kot 
tudi na tekmovanju za svetovni 
pokal.

V ženski konkurenci je prevlado
vala Annemarie Proll, ki je sicer 
osvojila svetovno prvenstvo, ni ji 
pa uspelo uveljaviti se tudi v Sap
poru, kjer si je priborila le srebr
no kolajno. Premagala jo je mlada 
Švicarka Marie Therese Nadig.

V moški konkurenci moramo o- 
meniti tudi Švicarja Russiia, naj
boljšega v Pra Loupu.

Toda najvažnejši dogodek je bila 
«afera Schranz* prav pred o! mpij- 
sk.imi igrami v Sapporu. Schranz 
je bil obtožen, da se ni udejstvo
val kot amater in je bilo zato ne
mogoče, da bi odpotoval v Sapporo 
kot tekmovalec. Schranz je bil žrt
vovan na oltar amaterskega športa 
zato, da bi se olimipjske igre lah
ko v redu odvijale, saj je mednaro
dna smučarska zveza grozila z boj
kotom iger.

Prav proti koncu lanskega leta 
pa se je v tekmovanju za naslov 
svetovnega prvaka 1973 zopet uve
ljavila Avstrijka Annemarie Proll, 
medtem ko je med moškimi prišel 
v ospredje mladi italijanski pred
stavnik Piero Gros.

(Nadaljevanje sledi)

TOMAŽ PAVŠIČ
Hi

sultup.no

mo KLUBA STARIH 
GORIŠKIH ŠTUDENTOV

Leto 1972

msgr. STANKO PREMRL

4. junija
Ob 16. url odkritje spominske plošče msgr. Stanku Pre-

6.
G0ri<?5rednji govor o bratih Tonklijih je podal ravnatelj 

muzeja Pr°L Branko Marušič. Ploščo je odkril 
j0 ■ edmk tolminske občine ing. Ferdo Papič, v varstvo pa 
Pel • prevzel Albin Leban, predstavnik krajevne skupnosti. 
Prosil ■ lolmlnski pevski zbor pod vodstvom Franca Prezlja. 

Vl •prisostvoval tudii Rudi Šiimac, breginjski rojak. 
e je bilo za ta letni čas izredno milo.

BOG ŽIVI VSE SLOVENE 
POD STREHO HIŠE ENE!

GREGORČIČ

V TEJ HIŠI STA BILA ROJENA BRATA 
NARODNA BUDITELJA

DR. JOSIP TONKLI 
POSLANEC V DRŽAVNEM ZBORU NA DUNAJU 

1834 - 1907

DR. NIKOLAJ TONKLI 
POSLANEC V DEŽELNEM ZBORU V GORICI 

1844 - 1902

BRANILA STA NAROD SVOJ

KLUB STARIH GORIŠKIH ŠTUDENTOV 
BREGINJCI

1971

mrlu na njegovi rojstni hiši, pri Premrlovih v Podnanosu 
(nekdanjem Šentvidu pri Vipavi). To je bila gotovo najdaljša 
proslava ob klubovskih odkritjih, tudi ljudi je bilo toliko kot 
le redkokdaj. France Gorkič je vestno povezoval obsežni spo
red petja, deklamacij in govorov. Osrednji govor o osebno
sti in deiu slavljenca je imel Avgust Berlot iz Ljubljane, 
nekdanji Premrlov pevec. Kazimir Saunig pa .je prebral 
spominski spis, ki ga je posvetil Premrlu prof. Hubert Ber
gant. Govorila sta še predsednik krajevne skupnosti Stane 
žgur, ki je ploščo odkril, in predstavnik Prosvetnega dru
štva «Drago Bajc» Jožko Premrl. V imenu Akademije za 
glasbo iz Ljubljane se je spomnil slavljenca dr. Danilo Švara 
in k plošči obesil venec. Na vrsti so bile razne deklamacije, 
tudi nekaj Premrlovih pesmi iz rokopisa, pevski program pa 
so izpolnili trije zbori: semeniški iz Vipave (ta je pod vod
stvom dr. Toneta Požarja pel izključno Premrlove), mešani 
iz Vipave (pod vodstvom Darje Arčon) ter moški zbor ((Sreč
ko Kosovel« iz Ajdovščine (pod vodstvom Klavdija Ko-loi- 
nija). Svojo prigodnico iz krajevne zgodovine (Teci, teci, 
Pasji rep!) je za konec povedal še Ludvik Zorzut Toplo' 
poletno vreme.

UTIHNILA JE MOJA STRUNA,
A MOJA PESEM NAJ ŽIVI!

Slovenski skladatelj

msg. STANKO PREMRL 
rojen v tej hiši 28. IX. 1880 

umrl v Ljubljani 14. III. 1965 
KLUB STARIH GORIŠKIH ŠTUDENTOV 

KRAJEVNA SKUPNOST PODNANOS 
1972

FRAN ERJAVEC
15. oktobra
Odkritje spomenika Franu Erjavcu na Erjavčevi cesti 

v Novi Gorici (blizu mesta, kjer je na nekdanjem, pozneje 
odpravljenem pokopališču stal grob pokojnega Erjavca). Ta 
spomenik je eden naj lepših prispevkov Kluba srcu Goriške 
tostran meje. France Gorkič je na kratko orisal Frana Er
javca kot človeka, pisatelja, prirodoslovca in predvsem na
rodnega buditelja.

• : ...

Spominska plošča na pisateljevi rojstni hiši v Podnanosu

Opomba: Pod geslom Utihnila je moja struna, a moja pe
sem naj živi je v plošči vklesana stilizirana lira kot simbol 
glasbe. Pomotoma je pri kratici za monsignor izpadel 
končni r.

Predsednik Kluba starih goriških študentov Franc Gorkič med spomenik 
ma Karlu Lavriču in Franu Erjavcu na goriškem pokopališču. Klub 

tudi obnovil Lavričev grob

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo TRST Ul. Montecchi 6/11 Telefon 795 823
Podružnica GORICA Ul. 24 Maggio 1/1 Telefon 33 82
Uprava TRST Ul. Mantecchi 6/III Telefon 761 470
Oglasni oddelek TRST Ul. Montecchi 6/II PP 559 Telefon 793 808 794 638 
Naročnina
Mesečno 1.350 lir — vnaprej: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ posamezna številka 1.— dinar, za zasebnike mesečno 18.— 
letno 180,— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEV
Stran 6 3. januarja 1973

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3-270/^
«ADlT» - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno -
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Mali oglasi» 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italij-e pri S.P.I.
Glavni urednik Stanislav Renko
Odgovorni urednik Gorazd Vesel _____ Izdaja in tiska ZT-T - Trst

ZARADI NEOKUSNE ŠALE NEZNANCAPO KRVAVEM OBRAČUNU PRETEKLEGA LETA __________________________

PO NOVEM LETU V SEVERNI IRSKI Policija evakuirala 
ŠE TRI ČLOVEŠKE ŽRTVE GVERILE sedež lista «11 Mattino»

Delavci tovarne Roli Royce stavkali zaradi umora de
lovnega tovariša - Vedno več žrtev med «katoličani»

BELFAST, 2. — Severnoirsko no- tere žrtev je bil na primer dela
vec, ki je bil ubit v Belfastu.

mo premostiti še veliko ovir — je 
dejal čilski predsednik — in to 
zahteva veliko napora. Vendar je 
to edina pot, s katero lahko drža
va v razvoju doseže življenjsko 
raven, ki si jo obetajo vsi čilski 
državljani*. ---------------

Rekord
«Canzonissime»

RIM, 2. — Vodstvo italijanske 
RAI je sporočilo, da so danes zju
traj do devete ure poslali v to
rinski sedež televizije nad 4 mil. 
in pol glasovnic za zaključno od-

--- ------ -.dajo «Canzonissime». Tako je po-
Kubo, je Allende dejal, da je svet stavljen nov rekord, ker so Italijani 
razumel smoter boja čilskega ljud- v 13 tednih oddaje poslali nad 20 
stva in ga je podprl. «Morali bo-1 milijonov glasovnic.

Novoletna poslanica 
Salvadorja Allendcja

SANTIAGO DE CHILE, 2. - V 
svoji novoletni poslanici je čilski 
predsednik Salvador Allende pozval 
ljudstvo, naj se pogumno loti pro
blemov, s katerimi se bo morala 
država spopasti leta 1973 in se je 
zahvalil vsem tistim, ki so neutrud
no delali za napredek Čila.

V zvezi s svojimi potovanji v 
Mehiko, v Sovjetsko zvezo in na

Novoletna kopel pogumnih Kanadčanov

vo leto se je začelo s prelivanjem 
krvi. Žrtve krvavih spopadov so 
tri, od katerih je na eni strani ne
ki delavec, ki je bil ubit, ko je 
šel na delo, na drugi strani pa 
dva zaročenca, ki sta bila ubita 
iz nepojasnjenih razlogov.

Najbolj je presunil /svernoirsko 
katoliško javnost uboj mladega 
delavca, katobčana, ki se je peljal 
skupaj s petimi drugimi tovariši 
v tovarno Roli Royce. Vse to 
se. je odigralo v poznih večernih 
urah. Žrtev nenadnega streljanja 
na avtomobil, ki je prevažal de
lavce v tovarno, je bil mladenič, 
ki ga je pokosil rafal iz brzostrel
ke in ga zadel v hrbet ter smrtno 
ranil. Delavci tovarne Roli Royce 
so stopili v stavko v znak pro
testa proti umoru svojega mla
dega tovariša. Pri atentatu so 
bile ranjene še tri druge osebe.

Poglavje zase predstavlja umor 
dvojice zaročencev, ki je izgubi
la življenje v nekem obmejnem 
kraju Severne Irske. Gre za 25- 
letnega mizarja Oliverja Boyceja 
ter za 24-letno Breego Porter, na- 
meščenko v neki modni trgovini.
Mladeniča bi se poročila še ta 
teden, če ne bi prišlo do njune 
nasilne smrti.

Zaročenca sta se ustavila pri 
dekletinih starših, nato pa sta se 
podala v neki bližnji kraj, kjer 
sta nameravala še plesati. Ljudje 
v tistem kraju so slišali kakih 15 
strelov in takoj nato krik neke 
ženske. Zakaj sta bila zaročenca 
ubita, se ne ve. Nekateri pravijo, 
da so ju ubili sami gverilci krila 
začasne irske vojske («Provisio- 
nals»), ker sta baje izdajala orga
nizacijo, kateri sta pripadala, na 
drugi strani pa se ne more izklju
čiti, da sta bila žrtvi kakega pro
testantskega nastopa. Irski gve
rilci so formalno izključili svojo 
odgovornost za ta krvavi dogodek 
ter so izjavili, da se «ne bojujejo 
proti ženskam*.

Še en drug dogodek v Severni 
Irski je zelo razburil «katoliške» 
kroge. Gre za internacijo brez 
obravnave mladega 20-letnega de
kleta, za katerega oblasti domne
vajo, da je bila pomemben član 
vodstva ženske organizacije IRA 
v Andersonstownu v Belfastu.

Kot je znano, so angleške obla
sti uvedle posebna sodišča, (brez 
ljudskih porotnikov) ki naj bi 
sklepala o internaciji obtoženih čla
nov organizacije IRA. Ta sodišča 
so že začela delovati, toda obla
sti so sedaj internirale Elizabeth 
McKeejevo na en mesec interna
cije brez obravnave. McKeejevo 
so aretirali v Andersonstownu sku
paj z deseterico drugih ljudi.

Žensko gibanje, ki pripada sku
pini «provisionals» v Severni Irski, 
je zelo aktivno ter pomaga giba
nju na vseh področjih: od strogo 
humanitarnih do gverilskih v pra
vem smislu besede.

Britanski tisk je danes objavil 
obračun gverile v Ulstru. V majhni 
Severni Irski, ki ne šteje niti en 
milijon in pol prebivalcev, je lani 
izgubilo življenje zaradi gverile 
467 ljudi, od katerih je 313 civi
listov. Če primerjamo to število s 
številom prebivalstva Združenega 
kraljestva, bi v zadnjem primeru 
število žrtev znašalo 11.500 enot, 
to je poprečno toliko, kolikor je 
bilo civilnih žrtev vsako leto med 
vojno s Hitlerjevim reichom.

Pri stopnjevanju gverile v Ul
stru pa je treba pripomniti, da je 
vedno manj žrtev zaradi atentatov 
in vedno več zaradi rastočega 
števila napadov protestantskih sku
pin. Pada število protestantskih 
žrtev, medtem ko raste število ka
toliških. To pomeni, da so pro
testanti razvili v zadnjem času 
močno teroristično dejavnost, ka-
iiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiimuiiiiiiiiiiimiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiimiiiiiiiiimiiiiiniiinimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiHiiimMiiiiui

PRED SEDEŽEM RIMSKE ZAVAROVALNICE TIRRENA

STO MILIJONOV LIR 
PLEN DRZNEGA ROPA
Banditi so pretepli uradnika, ki sta se jim skušala upreti

Policijski organi še niso odkrili nobene sledi 
za atentatorji ■ Protest časnikarske zbornice

NEAPELJ, 2. — Danes je policija 
ukazala vsem urednikom in uslužben
cem neapeljskega dnevnika «11 Mat- 
tino* ter tednikov «Lo šport del mez- 
zogiorno* in «Sport sud», naj se odda
ljijo iz uredniških ter upravnih pro
storov zaradi nevarnosti neke dom
nevne eksplozije. Nekoliko po 16. uri 
je namreč neka neidentificirana ose
ba telefonirala na upravo neapeljske
ga Usta, da bo v kratkem eksplodirala 
bomba. Na telefonsko centralo je te
lefoniral neznanec. Dežurna telefonist
ka je takoj sporočila vest odgovorne
mu uredniku za kroniko, ki je takoj 
nato obvestil o zadevi policijske or
gane.

Policija in karabinjerji so takoj iz
praznili vse poslopje, vštevši četrto, 
kjer pa so uslužbenci agencije AN 
SA utegnili nadaljevati svoje delo 
brez posebnih motenj.

Kljub nizki temperaturi se Kanadčani niso odpovedali tradicionalni novoletni kopeli v Vancouverskem zalivu. 
Na nabrežju se je zbralo skoraj 3.000 gledalcev, ki so odeti v tople plašče prisostvovali prizoru

Preiskava celotnega poslopja ni ime
la nobenega uspeha. Zato domnevajo, 
da je šlo za neokusno šalo kakega 
neuravnovešenega človeka.

Preiskava o atentatu na časopis «11 
Mattino* se medtem nadaljuje pod 
vodstvom neapeljskega kvestorja dr. 
Paola Zamparellija. Visoki funkcionar 
je izjavil dobesedno: «Gre za peklen
ski stroj, ki so ga izdelali z vsaj 2 kg 
črnega smodnika ah trotila oziroma 
neke želatinske snovi, ki je bila po
vezana z vžigalno vrvico, ki je izgo
revala zelo počasi.

Eksplozija je povzročila, kot je že 
znano, hudo materialno škodo na po
slopju. Neapeljski kvestor je zagoto
vil, da bodo oblasti napravile vse kar 
je potrebno, da bi odkrile krivce ter 
jih izročile v roke pravice.

Preiskavo o atentatu vodi pomočnik 
državnega pravdnika dr. Guida. ki je 
že dvakrat obiskal kraj atentata z iz
vedenci deželnega središča znanstve
ne policije. Na drugi strani pa vodijo 
preiskavo tudi karabinjerji. Policijski 
organi so ugotovili, da je bila sobotna 
eksplozija pred sedežem «11 Mattino* 
že tretji tovrstni atentat v sobotnih 
dneh. Razen eksplozije pred sedežem 
«11 Mattino* so prav v sobotnih dneh 
zabeležili pred kratkim eksplozije pod 
zapori Poggioreale in pred sedežem 
pomorske blagajne «Cassa marittima 
meridionale*.

Spričo atentatov na sedež neapelj
skega «11 Mattino* ter poskusa aten
tata na florentinski dnevnik «Nazio- 
ne» je vsedržavni svet zbornice ita
lijanskih časnikarjev objavil sporoči
lo v katerem ostro obsoja napade na 
časopise. Še prav posebno je pomem
ben odstavek pisma v katerem je re
čeno dobesedno: ...(Vsedržavni svet
meni pred javnim mnenjem, da vlad
ne oblasti niso poskrbele za ustrezne 
preventivne ukrepe ter za učinkovite 
uspehe v boju za zagotovitev svobode 
tiska, dela ter splošnih svoboščin dr
žavljanov.

Na koncu poslanice predstavniki 
zbornice italijanskih časnikarjev izra
žajo svojo solidarnost s kolegi, ki so 
bili žrtve atentata. Poslanico sta pod
pisala predsednik zbornice Virgilio 
Lilli in tajnik organizacije.

Protesti proti atentatu na list «11 
Mattino* se vedno bolj širijo. Z vseh 
strani prihajajo protestne izjave, ki 
pričajo o zaskrbljenosti občanov za
radi zadnjih dogodkov na vsedržavni 
ravni.

Angela Davis je včeraj skupno z neko prijateljico odpotovala z madridskega letališča na Kubo
iiiiiiiiiiiiiiMiiiiniiinimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHniiiiiiiiiiiiinimiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiHiiniiiiiiiiiiHiiiiniiunniiuiiuiuiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiinui

KER JE DEGOLISTIČNA STRANKA V RAZSULU

coski predsednik Pompidou 
angažiral v volilnem boju

Kaže, da so volitve problem, ki najbolj skrbi premiera - Dvoumna 
izjava o morebitni zmagi levičarske koalicije - Mednarodni problemi

PARIZ. 2. — Vse kaže, da zako
nodajne vohtve v Franciji zelo 
skrbijo predsednika Pompidouja, ki 
se je v zadnjih dveh dneh kar tri
krat dotaknil tega vprašanja. Vsi 
francoski politični opazovalci s pre
senečenjem ugotavljajo, dla so vo
htve glavni problem, ki tare fran
coskega predsednika, poudarjajo pa, 
da to dokazuje, da se bo Pompidou 
do skrajnosti angažiral v volilni 
kampanji. Pompidou bo imel v krat
kem še eno priložnost, da opozori 
Francoze na bližnje vohtve in sicer 
9. januarja, ko bo imel tiskovno 
konferenco v. .predsedniški nalači.

Kako pa se bo francoski pred
sednik vključil v volilni bo.j? Opa
zovalci so mnenja, da bo pred
vsem opozarjal Francoze na nuj
nost, da ponovno zaupajo sedanji 
vladni večini, ne bo pa preciziral, 
kaj bo naredil, če bi levičarska
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Krvavi spopadi 
m«d newyorškimi 
gangsterji

NEW YORK, I — Vse kaže, da so 
newyorške gangsterske skupine ponov
no izkopale bojno sekiro. Policija je 
namreč odkrila trupla treh neznancev, 
katere so krvniki pred smrtjo zverin
sko mučili. Dve trupli so našli v 
Bronxu. Enemu so morilci iztrgah 
oči, kar naj bi po mnenju preisko
valcev pomenilo, da je videl in vedel 
preveč, drugemu pa so vtaknili gla
vo v plastično vrečko.

Tretjo žrtev so našli kakih pet ki
lometrov daleč od prvih dveh. Nesreč
neža so najprej premlatili s palico in 
ga nato zadavili. Vsi trije so bili 
mladi, od 25 do 30 let in niso imeli 
nobenega dokumenta.

Preiskovalci trdijo, da gre za tipič
ne zločine gangsterskih organizacij, 
zlasti še, ker so našli trupla v bližini 
kraja, kjer sta bila ubita vnuka ene
ga izmed najmogočnejših newyorških 
«bossov» Josepha Manfredija. Nekdo 
celo misli, da so zločini povezani z 
akcijo policije proti novi mafiji. Po 
mnenju slednjih, naj bi načelniki «ma- 
fijskih družin* skušah zabrisati vse 
sledi za seboj.

VAL SLABEGA VREMENA JE ZAJEL ITALIJANSKI JUG

Reke in hudourniki so prestopili brege 
Zaradi usadov prekinjen železniški premet

Deset smrtnih žrtev na Siciliji - Na tisoče ljudi brez 
strehe - V številnih vaseh primanjkuje vode in hrane

MESINA, 2. — Čeprav , se je vre
me na italijanskem jugu nekoliko 
izboljšalo je položaj kljub temu še 
vedno dramatičen. Iz vseh krajev 
poročajo o usadih, poplavah ter o 
prekinjenih cestah in železniških 
progah.

Kolona reševalcev je danes zju
traj končno prispela v vas Fonda- 
chelli Fantina, ki je oddaljena ka
kih 90 km od Mesine. Zaradi ne
urja in močnega dežja, ki je po
vzročilo več usadov, je bila vas 
včeraj izolirana. Velikanska masa 
zemlje in blata, ki se je zrušila 
na malo občino, je povzročila smrt 
štirih oseb, dva zakonca pa še ve

dno ležita hudo ranjena v vasi. 
Številne ekipe reševalcev so na de
lu na cesti, ki povezuje Fantino z 
Mesino, da bi odstranile s ceste 
zemljo in kamenje, ki sta včeraj 
onemogočila dostop v vas.

Materialna škoda, ki jo je neur
je povzročilo v mesinski pokrajini 
je ogromna. Po prvih ugotovitvah 
je vsaj za dve milijardi lir škode.

Danes ponoči je število smrtnih 
žrtev na Siciliji naraslo na deset. 
V bolnišnici v Nicosii je umrla sta
rejša ženska, katero so včeraj iz
kopali iz ruševin njene hiše. Polo
žaj v mestecu je še vedno kriti
čen, ker primanjkuje vode in žive- 
ža. Nicosia je izolirana, ker so 
usadi onemogočili dostop reševal-

RIM, 2, — Trije oboroženi roparji 
so se danes polastili 100 mihjonov 
lir na dvorišču rimske zavaroval
nice Tirrena. Takoj nato so banditi 
zbežali z avtom «alfa romeo 2000».

Neznanci so napadli dva usluž
benca zavarovalnice na notranjem 
dvorišču poslopja v Drevoredu A- 
merica 351, kjer ima družba urade. 
Uradnika sta nosila torbo z 92 
mihjonov hr, ki sta jih dvignila 
malo prej na kmečki banki na 
Trgu Don Sturzo.

Uslužbenca, blagajnik Luciano 
Ricca in uradnik Luigi Nobili, sta 
se vračala v urad s svojim avtom. 
Ko sta zavozila na notranje dvori
šče, so jima roparji sledili. Z o- 
rožjem v roki so .jima ukazah. naj 
izročita denar. Ricca in Nobili sta 
skušala reagirati, a roparji so ju 
pretepli. Kaže tudi, da so izstrelili 
v zrak strel iz samokresa, da bi 
prestrašili uradnika. Takoj nato so

skočili v avto, v katerem jih je 
čakal pajdaš in so se hitro od
dal jih.

Policija je našla vozilo pred po
stajo podzemske železnice v četrti 
EUR. Preiskovalci so ugotovili, da 
gre za ukraden avtomobil, kateremu 
so banditi prekrili originalno evi
denčno tabhco z drugo ukradeno 
tablico.

Luciano Ricca in Luigi Nobili se 
bosta morala zdraviti nekaj dni za
radi prask in udarcev. Blagajnika 
so policijski funkcionarji povabili 
na kvesturo, kjer so ga zashšali 
dalj časa.

Čuvaj parkirišča pred postajo pod
zemske železnice Giovanni Cecconi 
je videl štiri bandite, ki so zapu
stili avto in so se oddaljili peš s 
torbo polno denarja. Kaže, da so 
roparji nadaljevali beg s podzem
skim vlakom, ker jih je Cecconi

videl, ko so se napotili proti po
staji.

Zavarovalnica Tirrena izplačuje 
svojim uslužbencem mezdo prvi dan 
v mesecu, ob priliki Novega leta 
pa so uslužbenci dobili predujem že 
28. decembra, danes pa bi jim mo
rah izplačati ostanek. Voditelji druž
be so tudi povedali, da bi danes 
zadnjič izplačali mezde v gotovini, 
ker so odločili, da bodo od februar
ja dalje plačevali s čeki.

Preiskovalci so prepričani, da je 
roparjem pomagal kdo, ki je dobro 
vedel, kdaj in kako zavarovalnica 
plačuje uslužbence. Kaže pa, da so 
morah roparji čakati vsaj dve uri 
na plen. Uradnika bi morala dvigniti 
denar ob 9. uri, zaradi nekaterih 
nepredvidenih nevšečnosti pa sta pri
šla v bančni urad šele ob 10.45. Ban
diti so jima verjetno sledili vso 
pot od banke do sedeža diružbe, 
kjer so se polastili denarja.

• cem. V mestecu ni strojev, s kate- 
: rimi bi lahko odstranili zemljo in 
kamenje in zato morajo prebivalci 
čakati na pomoč od zunaj. Župan 
je ukazal izselitev sto družin, ker 
so bila poslopja, v katerih so sta
novali poškodovana zaradi dežja in 
usadov. Začaisno so jih nastanih v 
šolah in hotelih.

Iz bližnje vasi Agira so tudi iz
selili 53 družin, ki so morale zapu
stiti svoje hiše, ker jih je neurje 
močno poškodovalo. Vas' primanj
kuje vode, ker je zaradi slabega 
vremena prekinjen vodovod «An- 
cipa».

Nekoliko boljši je položaj _ v pa
lermski pokrajini, kjer se je vre
me nekoliko izboljšalo, medtem ko 
je v Catanii in okolici slabo vreme 
povzročilo veliko škodo. Zaradi o- 
bilnega deževja so številni hudour
niki in reke prestopih bregove ter 
poplavili ravnino.

Deželno vodstvo sicilske KPI je 
pooblastilo svojo svetovalsko sku
pino, da obišče področja, ki jih je 
neurje najbolj prizadelo. Vodstvo 
KPI hoče imeti podrobno sliko o 
položaju na Siciliji, ker bo predlo
žilo izreden zakon za podporo pri
zadetemu prebivalstvu. Na današnji 
seji je stranka odobrila dokument, 
v katerem med drugim poudarja, 
da zadostuje nekaj dni deževja in 
že je položaj na Siciliji dramati
čen. Vzrok tega je po mnenju ko
munistov dejstvo, da deželna upra
va še ni rešila problema hidrogeo-

loškega položaja na Siciliji.
Slabo vreme ni prizaneslo niti 

Calabrii in Puglii, od koder poroča
jo o številnih usadih in poplavah. 
Zaradi obilnega deževja so narasli 
vsi hudourniki in reke, in posledi
ca tega je, da so se zrušili številni 
cestni in železniški mostovi. Vsi 
vlaki, ki vozijo z juga proti severu 
imajo vsaj štiriurno zamudo. Na 
nekaterih progah pa so morah uve
sti nadomestno službo avtobusov.

Na tisoče družin je brez strehe, 
ker so usadi in deževje poškodova
li hiše, v katerih so živeli. V ne
katerih vaseh primanjkuje vode in 
električne energije.

Težaven je položaj v mestu Asco- 
h Pičeno, kjer je deževje povzro
čilo veliko škodo. Zaradi slabega 
vremena pa še zlasti trpijo ljudje, 
ki so jih začasno naselili v šotori- 
ščih, ker je potres pred nekaj dne
vi poškodoval njihove hiše. Marsi
kdo je zapustil šotor ter je iskal 
zatočišča v šolah in sedežih javnih 
ustanov. Župan je rekviriraJ skoraj 
vse hotele, da bi zagotovil prenoči
šče ljudem, ki so brez strehe.

Medtem ko na jugu razsajata dež 
in veter, je na severu sneg povzro
čil velike preglavice izletnikom, ki 
so se za Silvestrovo podali v hribe. 
Marsikje so morali avtomobilisti 
pustiti svoja vozila na cestah in 
iskati zatočišča v bližnjih vaseh. 
Na vseh gorskih cestah so delavci 
podjetja ANAS zaposleni z odstra
njevanjem snežnih zametov, ki moč
no ovirajo promet.

čemu tihotapcu, ker mu je ta za
grozil s samokresom. O rezultatih 
zasliševanja niso preiskovalci spo
ročili ničesar. Verjetno je, da bo 
dr. Fais odločal o usodi orožnika, 
potem ko bo znan rezultat obduk
cije tihotapčevega trupla.

koalicija, kot doslej kaže, zmaga
la na volitvah.

Tud: med današnjim tradicional
nim srečanjem s časnikarji, ko so 
m<u novinarji voščili ob Novem le
tu. se je Pompidou precej otepal 
tega vprašanja in ni jasno izrazil 
svoje misli. «Nisem vodja nobene 
stranke — je dejal francoski pred
sednik — moram pa poudariti, da 
sem bil izvoljen, ker sem pred
ložil politični program, ki je naj
bolj ustrezal Francozom, saj so 
me zato izvolili. Marsikdo danes 
zavrača nekatere temeljne smer
nice naše politike in to pred
stavlja res velik problem. Ne bom 
rekel Francozom, naj volijo za 
tega ah za onega politika štejem 
pa si v dolžnost, da opozorim vo
livce na težave, ki bi jih nekate
re odločitve povzročile. Državljani 
bodo nato svobodno odločali, jaz 
pa bom ukrepal na podlagi odlo
čitve volivcev*.

Kot je razvidno Pompldlou ni in 
verjetno tudi ne bo povedal prod 
11. marcem, kako bi reagiral na 
zmago levičarske koalicije. Pred 
časom je izjavil, da bo v vsakem 
primeru spoštoval ustavo in nje
ne predpise. Temeljni francoski za
kon ne omejuje možnosti izbire mi
nistrskega predsednika in zato bi 
Pompidou kljub zmagi levice, lahko 
imenoval za ministrskega predsed
nika predstavnika degolistične stru
je. To je ed.na pot, ki bi jo lahko 
izbral, če bi sodil, da ne mo
rejo prevzeti oblasti ljudje, ki ospo- 
ravajo temeljne smernice njegove 
politike, seveda če izvzamemo mož
nost ostavke.

Očitno pa je, da bi parlamentar
na večina ne dala zaupnice taki 
vladi, na kar bi Pompidou lahko 
odgovoril tako, da bi razpustil ko
maj izvoljeni parlament.

In kaj potem? V tem primeru bi 
morali Francozi soditi tudi temu 
kar so doslej nekateri komentator
ji imeli za največjo De Gaullovo

Padovski državni 
pravdnik 
zaslišal orožnika 
Angela Barileja

PADOVA, 2. — Padovski držav 
ni pravdnik Fais je danes zaslišal 
23-letnega orožnika Angela Barile
ja, ki je včeraj s strelom iz brzo
strelke ubil tihotapca Silvana Ros- 
setta. Kot je znano, je karabinjer 
izjavil, da je streljal proti beže-

umetnino: V. republiko.
Med srečanjem s časnikarji je 

francoski premier govoril tudi o 
vseh mednarodnih vprašanjih. Kar 
zadeva mirovna pogajanja za Viet
nam je povedal, da je pred krat
kim pisal Nixonu o tem vpraša
nju. Po njegovem mnenju so po
gajanja propadla, ker ZDA niso 
doslej pokazale volje, da bi se 
pogajale za vsako ceno, Hanoj pa 
ni hotel več popuščati. Pompidou 
je tudi izrekel upanje, da bo seda
nji krog pogajanj zadnji.

Glavni predimet pogovora s taj-

PETARDA
Kdo bi si lahko mislil, da 

ena sama majhna petarda 
lahko povzroči več kot 150 mi
lijonov lir škode, pa je vendar
le res. Poveljnik frankfurtskih 
gasilcev je namreč povedal, da 
je petarda, ki je za Silvestrovo 
počila na dvorišču neke tovar
ne gramofonov, povzročila po
žar v skladišču lesa in plastič
nega materiala. Ognjeni zublji 
so v kratkem zajeli tudi neki 
proizvodni oddelek in škc-ia, 
je bila tako velika, da so- 
morali prekiniti za en teden 
obratovanje.

ROBOTI
Modemi človek se je že tako 

navadli na hiter napredek 
znanosti in tehnologije, da ga 
novosti že ne presenečajo več. 
Dokaz za to je zadnji polet 
programa apollo, kateremu je 
malokdo posvetil večjo pozor
nost. Človeška noga je le pet
krat teptala Lunin prah. šesti 
podvig pa je šel mimo rias, ne 
da bi se zmenili zanj. Tako je 
tudi za robote. V Sovjetski 
zvezi so v nekaterih kinemato
grafih pred časom namestili 
robote, ki avtomatično «vrtijo» 
film. Gre za novo elektronsko 
napravo AHP-11, ki jo proizva
jajo v nekem eksperimental
nem filmskem zavodu. Dovolj 
je, da tehnik programira stroj 
in pritisne na gumb. Nato se 
lahko brezskrbno oddalji, ker 
bo ^elektronski operaten vse 
skrbno opravil. Če mislite, da 
je vest vzbudila zanimanje,, se 
bridko motite. Tiskovne agen
cije so jo namreč «likvidirale» 
v nekaj vrsticah.

P0NUD3A
Imate sitnosti s pravico? Ho

čete koga tožiti, ne da bi zato 
trosili denarja? Dovolj je. da 
najdete zrakoplov milanskega 
odvetnika Franca Segreja, ki so 
ga neznanci pred kratkim u- 
kradli. Odvetnik je namreč iz
javil, da bo 12 kratov zastonj 
branil tistega, ki bo našel zra
koplov. Z a nameček pa boste 
še 12 kratov zastonj okusili čar 
potovanja s to napravo.

Študentovske organizacije v Bangla dešu so priredile velike protestne ma
nifestacije proti ameriški umazani vojni v Vietnamu. V spopadih s policijo 
sta dve osebi izgubili življenje, šest pa je bilo ranjenih. Na sliki: demon

stranti zažigajo opremo ameriškega konzulata

nikom sovjetske komunistične stran
ke bodo evropska vprašanja, je de
jal francoski predsednik in pou
daril, da je namen pariške vlade 
doseči' izboljšanje in razvoj odno
sov med «ofaema Evropama*.

Na vprašanje o tako imenovanem 
«Nixon Round* (gre za pogajanja 
o gospodarskih vprašanjih med Ev
ropo in ZDA) je Pompidou v šah 
odgovoril, da «si Evropejci ne že
lijo bombardiranj* in dodal, da 
bodo pogajanja težka, vendar do
govor je možen, ker si «ZDA ne 
morejo misliti, da bi Evropa sama 
lahko uravnovesila ameriško plačil
no bilanco*. Ob koncu je franco
ski premier izrazil svoje zadovolj
stvo za vstop Vehke Britanije v 
EGS in dejal da je imel Heath 
veliko zaslug za vstop.


